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Президент жиналған қауымды әз-
Наурыздың бас тауы – К�рісу күнімен құт-
тықтап, қасиетті Рама зан айында тұт қан 
оразалары қабыл болуына тілек тес тік 
білдірді. Сондай-ақ К�кше жерінде �ткен 
Ұлт тық құрылтайдың кезекті отырысында 
к�п теген сал мақты ұсыныс айтылып, қо-
ғам ды толғандырып жүр ген маңызды мә   -
селелер к�терілгенін атап �тті.

– Елдік істе күш біріктіру – біртұтас ұлт-
 қа тән қа сиет. Сіздер әрдайым аза мат тық 
жауап  кершіліктің озық үлгісін к�р се тіп 
жүр сіздер. Баршаңызға зор риза шылығым-
ды білдіре      мін. Рама зан айы – «Ай  лар        дың 
сұл таны». Осы кезде аза мат тарымыз игі 
амал дар жа сауға тырысады. Мұқтаж жан-
дар ға к�мектеседі. Иман кел тіріп, рухани 
жа ғынан тазарады. Түп теп кел  генде, мұ ның 
бәрі жұртымыздың ын тымағын арт    тырады. 
Берекелі бір лі гімізді бекемдей тү седі, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы озық ойлы ұлт ре-
тін де тек алға қадам басуға шақырды.

– Қазіргі бұлыңғыр, тұрақсыз әлемде 
хал қымыздың тұтастығы аса маңызды. 
Сон дықтан бәріміз саналы, сабырлы бо-
лайық, аға йын! Халыққа негізгі саясаты-
мыз ды дұрыс түсіндірейік. Жаппай жұртқа 
үл гі болайық. Ел ішіндегі дарынды, қабі-
лет ті азаматтарға, ең алдымен, жастарға 
жол берейік. Біз бір ел, бір халық болып, 
елеу лі �згерістерді бірге жасап жатырмыз. 

Қазақстанның саяси жүйесін толық жаң-
ғырт тық. Жаңа эко номикалық бағдары-
мыз ға сай нақты жоспарымызды жүзеге 
асы  ратын болдық. Бүгінде жан-жақты ре-
фор малар �з жемісін беріп жа тыр. Осы 
жол да Ұлттық құрыл тайдың ерекше р�л 
ат қарғаны с�зсіз. Сіздердің баста ма ла-
рыңыз к�птеген мәселені уақытылы ше-
шуге ықпалын тигізуде. Бұл бағыттағы 
жұ    мыс жалғаса береді. Мен «Ана тілі» га-
зетіне берген сұхбатымда еліміздің алдында 
тұр ған жаңа міндеттерді атап �ттім. Негізгі 
мақсат – баршаға бірдей мүмкіндік беретін 
9ді летті Қазақстанды құру. Бұл адал аза-
мат  тардың қолынан келетін іс. Адал аза-
мат қа тән қасиеттер ис лам ның гуманистік 
идея ларымен терең астасады, – деп сабақ-
тады с�зін Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев асыл дініміз 
хал қымыздың бітім-бол мысымен, таным-
түсінігімен біте қайнасып жатқанына, ата-
баба лар дан мирас болған салт-дәс түріміз-
бен сабақтас екеніне назар аударды.

– Осы қос құндылық, яғни дін мен дәс-
түр – ұлттық бірегейлігіміз дің мызғымас 
ті ре гі. Дәстүрлі ис лам – қараңғылықтан 
ада, мейірім мен жасампаздықтың діні. 
Ұл ты мыздың атадан балаға жал ғас қан на-
ным-сенімі адамгершілік құн ды лық тарға 
не гізделген. Солай болып қала береді. Жұр-
ты мыз ақ пен қараны, жақсы мен жаманды 
ажырата білуі керек. 9сіресе, жас тардың 

к� зі ашық, к�кірегі ояу болғаны ж�н. Олар 
жа сампаздық жолымен жүруі қажет. Аға 
буын �скелең ұрпаққа дұрыс бағыт-бағдар 
беріп отыруы керек. Жас тарымыз барша 
адам затқа ортақ құндылықтарды бойына 
сіңі ріп �суге тиіс. Ұлттық болмысымызды 
сақ тай отырып, жаңашылдыққа ұмтылғаны 
абзал. Сонда біз үйре нетін әрі үйрететін ұлт 
боламыз, – деді Президент.

Мемлекет басшысы ислам – таза лық-
тың діні екенін алға тар тып, �ркениетті ел 
болу үшін таза лық ұғымын қоғамда терең 
ор нықтыру мәселесіне тоқталды.

– Былтырдан бері елімізде «Таза Қазақ-
стан» акциясы жүріп жа тыр. Жалпыұлттық 
жоба жұрт шылықтың кең қолдауына ие 
бол ды. 9сіресе, жастарымыз, соның ішінде 
ерік тілер ерекше белсен ділік танытты. Ұлт-

тық құрылтай мүшелері де игі іске атса лыс-
ты. «Таза Қазақстан» жай науқан емес еке нін 
мен бірнеше рет айттым. Оның түпкі маз-
мұны к�шені, ау ланы тазалаумен шек тел-
мейді. Бұл – ұлттық болмысы мызға қа ты сы 
бар мәселе, тұтас еліміздің кел бетін �згер-
тетін бас тама, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы с�зін қо ры тын ды-
лай келе, қазіргідей гео саяси ахуал күр де-
лен ген алмаға йып кезеңде ынтымағы мыз ды 
нығайта түсу маңызды екенін еске салды.

– Тату елде тұрақтылық пен тыныштық 
бо ла ды. Бірлігі мықты ел �ркендейді. Қа-
сиет ті Рамазан айы еліміз үшін жақсылыққа 
толы, шарапаты мол ай болсын. Оразада 
ниет еткен дұға-тілектеріңіз қабыл болсын! 
Еліміз аман, жұртымыз тыныш болсын! – 
деді Президент.
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М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Құрыл-
тай ға қатысушыларды әз-Нау-
рыздың бастауы болған Амал 
күні мерекесімен құттықтай 
оты рып, алқалы жиынның Ораза 
айына орайлас келіп отырғанын 
атап �тті. Құрылтайдың ұлық 
ме   рекелермен қатар �тіп жат-
қаны жақсылықтың нышаны деп 
ба ғалаған Президент ел ішіндегі 
�з герістерге Ұлттық құрылтай 
мү шелері де орасан зор үлес қос-
қанын айтты. 

Мемлекет басшысы ең ал ды-
мен қоғамда қызу талқыланып 
жат қан салық реформасына қа-
тыс ты пікір білдірді. Салық 

жүйе сі, бұл – бүкіл мемлекеттік 
жүйенің тірегі. Бюджетте қаржы 
бол маса, мемлекет �з міндетін 
то лық атқара алмайды, әлеу мет-
тік міндеттемелер де орын дал-
май ды. Сондай-ақ ол еліміз үшін 
аса қажет шаралардың мән-
маңы зын халыққа егжей-тегжей-
лі түсіндіру керектігіне тоқталды. 

«Үкімет салық реформасына 
қа тысты жаңа тәсілдерді ұсынды. 
Бұл шаралар, жалпы алғанда, 
дұ рыс. Онда негізгі эконо ми ка-
лық және әлеуметтік факторлар 
ес керілген. Кәсіби мамандар да, 

жал пы жұртшылық та қосымша 
құн салығының м�лшерлемесін 
к�теру қажеттігіне түсіністікпен 
қа райды. Дегенмен ұсынылған 
ша раларға, соның ішінде, қо сым-
ша құн салығына қатысты сын-
пікірлер де естіліп қалады. Бірақ 
мұндай пайым шынайы ахуал ға 
негізделмеген», – деді Пре зидент. 

Расында түрлі себепке байла-
ныс ты �зіне ауқымды әлеуметтік 
мін деттеме алмайтын елдер аз 
емес. Ал Қазақстанның бюджет 
қар жысының жартысынан к�бі 
әлеуметтік саланың еншісінде. 

Сон дықтан Қасым-Жомарт 
Тоқаев білім беру, денсаулық сақ-
тау салаларына инвестиция салу-
дың жалғасатынын атап �тті. 

«Бұл – біздің конституциялық 
мін детіміз. Бірақ шын мұқтаж 
аза маттарға ғана к�мек к�рсе-
тілуі керек. Қызметін асыра пай-
да лануға, әсіресе, алаяқтыққа 
жол берілмейді. Сондықтан ба-
сым дық берілмеген жобаларға 
б�    лінетін қаржы азаяды. Бұл 
қа жет шара екені айдан анық. 
Үкі мет осы жылдың соңына 
дейін оны қалай оңтайландыру 

керегін біржола анықтап алуға 
тиіс», – деді Мемлекет басшысы. 

Сонымен қатар айтулы жиын-
да еліміздегі түрлі салық ре    жимі, 
к�птеген жеңілдік пен пре фе-
ренция салық оф шоры сияқ ты 
ахуал қалыптас тыр ғаны да назар-
дан тыс қалған жоқ. 

«Тағы да әдемі к�рсеткіштерге 
әуес теніп кеттік: елімізде екі 
мил   лионнан астам салық т� леу-
ші, яғни жеке кәсіпкерлер мен 
заң ды тұлғалар тіркелген деседі. 
Бір ақ олардың қандай кәсі п-
орын дар екеніне, қалай пайда 
бол ғанына, қанша салық т�лей-
тіні не, тіпті оны т�леп жатыр ма, 
жоқ па дегенге еш талдау жасал-
ма ған. Бірақ қазір құр кінәлаудан 
іс оңға баспайды. Енді ахуалды 
шұ ғыл түзету қажет. Үкімет пен 
Пар ламентке айтарым – заң на-
маға жедел түрде тиісті түзетулер-
ді енгізу керек. 9діл әрі тиімді 
са лық жүйесін құру еліміздің 
бо лашағына, кейінгі ұрпақтың 
тұр мысына тікелей әсер ететінін 
ұғын ған ж�н», – деген Президент 
би ліктің әрі қарай да бизнеске 
қол дау к�рсете беретінін айтты. 

Салық жүйесінен кейін 
Қ а с ы м - Ж о м а р т  К е м е л ұ л ы 
бірың ғай уақыт белдеуіне к�шуге 
қа тысты пікірталасқа нүкте қой-
ды. Үкімет пен Парламентте бұл 
мә селе талқыланып, арнайы 
зерт  теулер жүргізілген. Дегенмен 
ше шімге күмән келтірген қоғам 
бел сенділерінің қаупі мен күмән-
күдігі расталған жоқ.

(Жалғасы 2-3-беттерде)

Ұлт тұтастығын 
нығайтып, ортақ 
мұрат қа бастайтын 
құн ды лықтарымызды 
жаң ғыртатын еліміздің 
бас ты қоғамдық алаңы – 
Ұлттық құрылтай биыл 
қазақ даласының 
інжу-маржаны 
ғана емес, тарихи 
тағлымға толы, Абы-
лай хан орда тіккен, 
ел тағдыры шешіліп, 
маңызды шешімдер 
қабылданған көрікті 
Көкше төрінде, 
қасиетті Бурабайдың 
баурайында өтті. 

ТАРИХИ МІНДЕТТЕР ТАЛҚЫСЫ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың атынан Ұлттық 
құрылтай қатысушыларына ауызашар берілді.
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«Үкіметтің және депутаттардың ба-
сым к�пшілігінің, сондай-ақ маман дар-
дың уәжімен келісемін: біздің кең-байтақ 
же ріміз бар, халқымыздың саны да са-
лыс тырмалы түрде алғанда к�п емес. 
Сон дықтан елімізде бірыңғай уақыт бел-
деуі болуға тиіс. Бұл тәсіл мемлекетті 
бас қару ісін жеңілдетеді, логистика мен 
к�п теген бизнес-үдерісті оңтайландыруға 
сеп тігін тигізеді. Осымен пікірталасты 
до ғару қажет деп ойлаймын, оның үстіне 
бұл мәселені саясиландырудың қажеті 
жоқ», – деді ол.

Сондай-ақ жиында қоғамдық әдеп 
мә селесі қозғалды. Мемлекет басшысы да 
қазір әлеуметтік желіде адамға тіл ти гізу, 
ар-намысын аяққа таптау к�бейгенін жә-
не жалған мәлімет таратушылар бар еке нін 
еске салды. «Мұндай келеңсіз үр діс терді 
тыю жолын қарастыру керек», – деген 
Пре зидент құрылтай мүшелері к�терген 
жат діни ағымдардың мәселесіне назар 
ау дарып, оның жастар арасында, әсіресе 
спорт саласында ықпалы күшейіп бара 
жатқанын атап �тті. 

«Теріс ағымдарға, қазақтың бол мы сына 
жат идеологияларға тосқауыл қою қа жет 
екеніне еш күмән жоқ. Елімізде дін бос-
тандығына кепілдік берілген. Бірақ жү ген-
сіздікке, тәртіпсіздікке жол беруге бол май-
ды. Діннің аса маңызды миссиясы – ұлтты 
ұйыстыру. Діни ұйымдардың қызметін 
рет тейтін құжаттар осы талапқа сай болу ға 
тиіс. Бұл мәселені жан-жақты қарау ке рек. 
Соның ішінде заңнаманы жаңа жағ дайға 
бейімдеп отыру �те маңызды», – деді 
Мемлекет басшысы.

Сонымен қатар Құрылтайда ел ішінде 
жиілеп кеткен түрлі алаяқтық әрекеттер, 
жұртқа ақыл айтып ақша табатын жалған 
психологтер мен «коучтар» к�бейіп кет-
кені, кинотеатрда к�рсетілетін фильм-
дер ге қатысты қоғамдық сын-пікірлер де 
на зардан тыс қалған жоқ. 

«Тағы бір маңызды мәселе. Маған 
бел гілі адвокат Айман Омарова хат жол-
да ды. Ол �з хатында күрделі тақырыпты 
қоз ғап, әйелдер колониясындағы ахуалға 
тоқ талды. 5сіресе, жүкті әйелдер мен 
кіш кентай балалары бар әйелдердің жағ-
дайына баса назар аударды. Еліміздегі 
қыл мыстық-атқару жүйесінің мақсаты 
сот талған азаматтарды жазалау емес, тү-
зету болуы керек деген пікірмен келісемін. 
Ер адам немесе әйел болсын, бас бостан-
ды ғынан айырылғандардың бәрі заң ал-
дында бірдей. Дегенмен адамгершілік 
құн дылықтарды басшылыққа алып, «Заң 
мен тәртіп» қағидатын сақтай отырып, 
кә мелетке толмаған баласы бар әйелдерге 
қа тысты кейбір заңдық ұстанымдарды 
қай та қарауға болады деп ойлаймын. Құ-
қық қорғау органдары мен депутаттар осы 
мәселені байыпты әрі жан-жақты зерттеп, 
ше шім қабылдау үшін ұсыныстар енгізуі 
ке рек», – деген Мемлекет басшысы тағы 
бір маңызды мәселенің ақ-қарасын ажы-
ра тып берді.

Жоғарыда айтылған жайттардың қа-
та рын кәсіби техникалық колледждер 
жаңа мамандықтарға сұранысты және 
еңбек нарығындағы жағдай толықтырды. 
Сарапшылардың айтуынша, біраз жыл-
дан соң солтүстіктегі халықтың саны 
едәуір азайып, оңтүстіктегі тұрғындар 
әл де қайда к�беюі мүмкін. 

«Бұл – �те �зекті мәселе. Себебі ай-
мақ тардың еңбек нарығында теңсіздік 
одан әрі ушыға түседі деген с�з. Осы мә-
се лемен Үкімет мұқият айналысуы керек. 
Қостанайдағы колледждің тәжірибесін 
солтүстік аймақтарда кеңінен қолдану 
қажет», – деді ол. 

Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев 
құ зырлы органдарға құрылтай қарсаңын-
дағы жұмыс секцияларында айтылған 
бар лық мәселені мұқият қарастыруды 
тап сырды. Ал кейбіріне ерекше тоқталды. 
Атап айтқанда, биыл мерзімі аяқталатын 
түр лі салаға қатысты бағдарламалар мен 
ке шенді жоспарлар с�з болды. 

«Мысалы, нашақорлыққа және есірт-
кі бизнесіне қарсы күрес туралы жос пар-

дың мерзімі биыл бітеді. Бұл құжат 2023 
жы лы әзірленген. Мұндай жоспар елімізге 
қа жет екені анық. =йткені осы қауіпті ке-
селге қарсы күрес – �те маңызды мәселенің 
бірі. Сондықтан жаңа құжатты дайындауға 
қа зірден бастап кірісу керек. Биыл ба ла-
ларды зорлық-зомбылықтан қорғау, �зіне-
�зі қол салудың алдын алу туралы жоспар-
дың мерзімі де аяқталады. Біз әйелдер мен 
балалардың құқығын қорғау үшін нақты 
ша ралар қабылдадық. =ткен жылы барлық 
аймақта балаларды Психологиялық қолдау 
орталықтары ашылды. Заңдарға маңызды 
�з герістер енгізілді. Тұрмыстық зорлық-
зом  былықпен күреске қатысты заң қа был-
дан ған соң ахуал біршама жақсарды», – деп 
атап �тті Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Бірақ кейбір шалғай аудандарда әлі күн-
ге дейін мұндай келеңсіз оқиғалар тыйыл-
май тұр. Жат діни ағымның жетегінде 
жүр ген адамдар жағдайды тіпті ушық тыру-
да. Жергілікті билік �кілдері мен қоғам 
бел сенділері тұрмыстық зорлық-зомбы-
лық тың алдын алу жұмысынан шет қалып 
отыр. 

«Осыған орай, «Қазақстан балалары» 
ат ты біртұтас бағдарлама қабылдаған ж�н. 
Озық ойлы ұрпақ �сіру үшін білім мен тәр-
бие әрдайым қатар жүруі керек. Бұл �те 
маңыз ды құжат болмақ. Оны дайындау 
үшін Үкімет, Парламент депутаттары, ом-
буд с мен Динара Зәкиева, қоғам қай-
раткерлері �з үлесін қосады деп ойлаймын. 
Ашығын айтсақ, бала оқыту ісінде бұған 
дейін білімге к�бірек назар аударылды. Ал 
ұр пақ тәрбиесіне қатысты жүйелі ұстаным 
бол ған жоқ. Бұл салаға тиісті деңгейде 
к�ңіл б�лінбей келді. «Тәрбиесіз берілген 
бі лім – адамзаттың қас жауы». Сондықтан 
бі лім мен қатар тәрбиеге айрықша назар 
ау дару �те маңызды», – деді ол.

Былтыр мектептерде «Біртұтас тәрбие» 
бағ дарламасы қолға алынды. Бағдарламаны 
қа былдау – істің басы ғана. Енді жаңарған 
құ жатты еліміздегі барлық мемлекеттік бі-
лім ошағына енгізу керек. Оны алдағы уа-
қытта жекеменшік мектептер де бас шы-
лық қа алуға тиіс. Себебі тәрбие жұмысы 
ба ла ларды түгел қамтуы қажет. Президент 
құрыл тай мүшелерінің алдағы уақытта бұл 
бағдарламаны «Адал азамат» деп атау 
жайлы ұсынысына қолдау білдірді.

Сондай-ақ жиында соңғы жылдары мем-
лекеттік наградалар мәселесін қайта қа рап, 
бір жүйеге түскені айтылды. Қасым-Жомарт 
Кемелұлы енді ведомстволық марапаттарды 
рет к е келтіру қажеттігін атап �тті. Соңғы 
уа қытта Президенттің бастамасымен оно-
мастика саласын ретке келтіру үшін ау қым-
ды жұмыс басталғанын білеміз.

«Ономастика саласын, мемлекеттік жә-
не мекемелік марапаттар жүйесін жетілдіру, 
жа сампаздық құндылықтарын дәріптеу, 
әлеу меттік кеселдерді жою, азаматтық қо-
ғам ды дамыту – мұның бәрі ауқымды идео-
ло гиялық жұмыстың ажырамас б�лігі. 
Сон дықтан ішкі саясаттағы шаруаның бә-
рін жүйелейтін біртұтас тұжырымдамалық 
құ жат керек деген пікірмен келісемін. Ұлт-

тық құрылтай мүшелері – Еділ Жаңбыршин, 
Айдос Сарым, Никита Шаталов, Гүлмира 
Илеуова, Андрей Чеботарев, Данияр 5шім-
баев, Марат Шибұтов және басқа да аза-
маттар осындай ұсыныс айтты. Олар �з 
бас тамасын іске асырып, Ішкі саясат тұжы-
рымдамасының жобасын да әзірледі. Мем-
лекеттік органдар бұл жобаны жан-жақты 
зер делеп, барлық мәселені пысықтауы 
қажет», – деп тапсырды ол.

Президент Тұжырымдамада хал қы-
мыздың бірегей болмысын, �мір салтын 
си паттайтын жалпыұлттық құндылықтар 
мен негізгі нышандар айқын к�рсетілуі ке-
рек тігін айтты. Сонымен қатар ұлттық бі-
ре гейлігімізді нығайту жолында т�л мә де-
ниетіміздегі әз-Наурыз мейрамының орны 
б� лек екенін жеткізді. Наурыз мерекесі 
ту ралы жаңа тұжырымдама әзірленді. Елі-
міз Ұлыстың ұлы күнін 14 наурыздан, яғни 
Амал күнінен бастап, он күн бойы атап 
�те тін болды. 5р күнге нақты атау берілді. 
Жұрт шылық бұл бастаманы жақсы қа был-
дады. 5сіресе, Наурызнамадағы «Ұлттық 
киім күні» қоғамның зор қолдауына ие 
бол ды. Одан б�лек, аймақтарда театрлар 
са луға және дамытуға баса назар аудару 
керектігі с�з болды.

«Жаңа заманда біздің алдымызда жаңа 
мін деттер тұр. К�птеген ел �зінің салт-дәс-
түрі мен қазіргі инновацияларды �зара 
үй лес тіру арқылы дамудың даңғыл жолына 
түс кенін тарихтан к�ріп-біліп отырмыз. Сол 
секілді біз де т�л мәдениетімізді қазіргі 
әлемдегі шынайы жағдайға бейімдеуіміз 
қажет. Ұлттық цифрлық мұрағат құрып, оны 
еліміздегі және шетелдердегі ней ро жүйе 
жасаушылардың еркін пайдалануына мүм-
кіндік беру керек. Соңғы жылдары біз ұлт-
тық бірегейлігіміздің маңызды факторы – 
тарих ғылымының дамуына ерекше к�ңіл 
б�ліп жатырмыз. Бүгінгі Құрылтай тағы бір 
тари хи белеске тұспа-тұс келді. Биыл ел 
аста насын Қызылордаға к�шіру туралы 
тари хи шешімнің қабылданғанына жүз жыл 
толып отыр», – деген Президент халқы-
мыз дың «қазақ» деген байырғы атауы да бір 
ғасыр бұрын қайтарылғанын еске салды. 

«Біздің мемлекеттігіміз мың жыл дық-
тардан бастау алады, оның тамыры тым 
те реңде жатқаны даусыз. Бірақ осыдан бір 
ғасыр бұрын ұлтымыздың �з атауының 
оралуы тарихи әділдік орнату жолындағы 
маңыз ды қадам болғанын ашық айтуымыз 
керек. Бұл істе сол кездегі Үкімет басшысы 
Сәкен Сейфуллин айрықша р�л атқарды. 
Ол «Қазақты қазақ дейік, қатені түзетейік» 
де ген мақала жазып, арнайы идеологиялық 
нау қанды бастап берді. Мұндай маңызды 
оқи ғалар ел жадында сақталуға тиіс. Осы 
рет те Құрылтайдың келесі отырысын Сыр 
бойында, кезінде Қазақ елінің астанасы 

бол ған Қызылорда қаласында �ткізуді ұсы-
на мын», – деді ол.

5рине, тарихи-мәдени мұрамызды ХХІ 
ға сырға сай жаңғыртып, жүйелі түрде дә-
ріп теуіміз қажет. С�з барысында Мемлекет 
бас шысы ғылыми зерттеулер жүргізу, та-
рихи ескерткіштерді қалпына келтіру, ар-
хеологиялық қазба жұмыстарын жан дан-
дыру, музей ісін дамыту, шетел мұрағаттарын 
зер делеу, салт-дәстүрімізді жаңғырту – осы 
жұмыстың бәрін бір жоспарға келтіру керек 
еке нін атап �тті. Сондай-ақ ол аймақтардағы 
эко номиканың �ркендеуіне серпін беретін 
жаңа мүмкіндіктерге жол ашу және �ңір-
лердің даму деңгейіндегі теңсіздікті жою – 
қазір мемлекет алдында тұрған негізгі мін-
деттің бірі екенін с�з етті. 

«Биыл экономиканың нақты секторына 
жұм салатын қаржы к�лемін екі есеге жуық 
к� бейтіп, 8 триллион теңгеге дейін жеткізу 
жос парланып отыр. Алдағы жылдары Үкі мет 
нақты секторға б�лінетін қаржы к�ле мін 10 
триллион теңгеге дейін жеткізуге тиіс. Бұл 
жерде бизнесті қолдаудың елімізде бұ рын-
соңды болмаған ауқымды шаралары тура лы 
айтылып отыр. Сондықтан биліктің, Үкі-
меттің бизнеске қысым к�рсетіп жат қа ны 
ж�ніндегі әңгімелер мүлде негізсіз. Биз нес 
әрдайым Үкімет назарында болған, ал дағы 
уақытта да тыс қалмайды. Қазір бү кіл 
елімізде ірі инфрақұрылымдық жобалар 
жү зеге асырылып жатыр. Атап айтқанда, 
2025-2026 жылдардың �зінде Қашаған ке-
ні шінде газ �ңдеу зауытын, сонымен бір ге, 
«Тал дықорған – Үшарал» магистралды газ 
құ быры мен «Бейнеу–Бозой–Шымкент» 
газ құбырының екінші желісін іске қосу 
к�з делген. 

«Достық-Мойынты» темір жол учас ке-
сі нің және Алматы бекетін айналып �тетін 
те мір жол желісінің құрылысы аяқталады. 
«Қы зылжар – Мойынты» бағытында жаңа 
жо ба басталады. Осы тұста тағы бір маңыз-
ды инфрақұрылымдық жоба қолға алы на-
тыны туралы жариялағым келеді. Мен 
Үкі метке Астанадан Арқалық, Торғай және 
Ыр ғыз арқылы Транскаспий халықаралық 
к� лік дәлізіне тура шығатын авток�лік жо-
лының құрылысын бастауды тапсырдым. 
Жаңа күре жол орталық және батыс аймақ-
тар дың арасын 560 шақырымға қысқартады. 
Бұл – тұтас Торғай �ңірінің дамуына тың 
сер пін беретін ауқымды жоба. Алдағы т�рт 
жыл ішінде елімізде жыл сайын 200-ге 
жуық инвестициялық жоба іске қосылып 
оты рады. Осы арқылы біз мемлекеттің жаңа 
ин дустриялық қалыбын жасап, к�лік-тран-
зит әлеуетін нығайта түсеміз», – деп с�зін 
жал ғады Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Біздің мемлекетімізге ірі инфра құры-
лым дық жобалар �те қажет екені даусыз. 
=йт кені ауқымды жобалар аймақтардың 
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эко номикалық мүмкіндігін арттырады. 
Мың даған жаңа жұмыс орнын ашып, аза-
маттардың әл-ауқатын жақсартуға ықпал 
ете ді. Президент осындай ірі жобаларды 
жү зеге асыру – еліміздің осы аймақтағы 
к"ш басшылық р"лін арттыратын бірден-
бір жол екенін жеткізді.

«Біз 2022 жылы жаңадан үш облыс құ-
рып, осы аймақтардың дамуына күшті 
сер пін бердік. Бұл ақыры дұрыс шешім 
бол ды. $леуметтік-экономикалық к"р сет-
кіштер едәуір артты, инвестиция келе бас-
та ды. Соның арқасында жергілікті тұр ғын-
дардың тұрмыс сапасы да жақсара түсті. 
Де генмен Үкімет жаңа облыстардың ахуа-
лын бақылауда ұстауға тиіс. Оларға к" мек-
тесу қажет. Менің тапсырмаммен Абай және 
Шығыс Қазақстан облыстарында шекара 
маңындағы бірнеше аудан қалпына кел-
тіріл ді. Мұны жұрт "те жақсы қабылдады. 
Жаңа аудандарда тіршілік жанданды, инф ра-
құрылым жақсара бастады. Ауылды да мыту 
тұжырымдамасында шекаралық ау мақ тарға 
қатысты жұмыстың негізгі бағ дары ай қын-
далған. Шеткері жатқан елді ме кен дер дің 

деген тиісті ақпаратты алып жатырмын. 
Жаз шыққан соң "рт қаупі күшейеді. Таби-
ғат апаттарының алдын алу, сақтану ша ра-
лары үнемі назарда болуы керек», – деді 
Президент . 

Сонымен қатар ол жаппай цифрландыру 
мен жасанды интеллектіні барлық салаға 
кеңі нен енгізу мәселесіне үнемі назар ауда-
ра тынын айтты.

«Құзырлы мемлекеттік органдар сарап-
шылармен және ІТ-мамандармен қоян-
қол тық жұмыс істей отырып, артық шы-
ғын дарды азайтуға, барлық саланың 
ашық тығын қамтамасыз етіп, "німділігін 
арт тыруға арналған тың тәсілдер іздеп 
тауып, оны қолданысқа енгізіп отыруға 
тиіс. Мен бұл мәселені ерекше бақылауда 
ұс таймын. Экономиканың барлық сала-
сына цифрлық технологиялардың енгізілуі 
еліміздің бәсекеге қабілетін арттыратын ең 
басты фактор болуға тиіс», – деді Қ.Тоқаев.

Алқалы жиында айтылған тағы бір мә-
селе аймақтардың дамуына серпін беретін 
са ла туризмді ілгерілету болды. Оның ай-
туын ша, жергілікті жердегі республикалық 

Сонымен бірге тазалық мәселесі әр-
дайым назарда болуға тиіс. Былтырдан бері 
елімізде «Таза Қазақстан» акциясы жүріп 
жа тыр. Бастамаға азаматтар жаппай қолдау 
біл дірді. Акция жалпыұлттық сипатқа ие 
бол ды.

«Мен бұған дейін де айттым, «Таза Қа-
зақ стан» – жай науқан емес. Бұл әр адам-
ның және барша халықтың күнделікті 
дағ дысы, "мір салты болуы қажет. Бар-
шаңыз ға мәлім, екі жыл бұрын менің тап-
сыр маммен «Жайлы мектеп» ұлттық жоба-
сы басталды. Жобаның негізгі мақсаты 
мек тептегі орын тапшылығын жою, сон-
дай-ақ апатты және үш ауысымды мек теп-
тер мәселесін шешу болды. Ақмола облысы 
ұлттық жоба бойынша салынатын барлық 
мектептің құрылысын бірінші болып аяқта-
ды. Аймақта 12 мыңнан астам оқушыға 
ар налған жаңа білім ошақтары ашылды. 
Бас қа облыстарда құрылыс барысы мәз 
емес. Үкімет пен «Самұрық-Қазына» қоры 
бұл жұмысты қолға алуы керек. Мен таяу 
ара да тексеремін. Биыл елімізде 500 мың 
оқу шыға арналған екі жүзден астам мектеп 
са лынады», – деп атап "тті.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы барлық 
жер де тек «Жайлы мектеп» жобасы аясында 
мек теп салу міндетті емес екенін, сапалы 
са лынған қарапайым мектептерге де сұра-
ныс жоғары екенін жеткізді. 

есе бінен облыстық стадиондардың к"п-
ші лігін жаңғырту қажет немесе жаңа фут-
бол стадиондарын салуды қолға алған ж"н. 
Бұл мәселені бақылауда ұстаймын. $р бір 
облыс, аудан орталығында, кент пен 
ауылда балаларға арналған футбол алаңы 
болуға тиіс. Бұл – алдағы екі жыл дың мін-
деті», – деп қадап айтқан Мем ле кет бас-
шы сы барлық тапсырмалардың орын-
далуы жіті назарда болатынын жеткізді. 

«Қуатты аймақтар – қуатты ел» ұста-
ны мы – Президенттің саяси бағдарындағы 
мыз ғымас қағиданың бірі. «Үкімет осы 
қа ғиданы негізге ала отырып, облыс тар-
дың еншісіндегі әлеуметтік салықты сақ-
тап қалу туралы шешім қабылдады. Алай-
да облыс әкімдері бюджет қаржысын 
үнем деп, тиімді пайдалануы керек», – де-
ген Қ.Тоқаев елге пайдасы тиетін әлеу-
мет тік маңызы бар жобаларға басымдық 
беру қажеттігін еске салды.

Осыған дейін жүзеге асырылған ре-
фор малар елдің дамуына зор серпін бер-
гені анық. Соның нәтижесінде қоғамның 
"зге рістерге деген үмітін оятып, әділдікке 
деген сенімін қалпына келтірді. 

Президент "з с"зінде 2019 жылдан 
бе рі Қазақстан экономикасының нақты 
"сімі 15,6 пайыз болғанына ерекше назар 
ау дарды. Сонымен қатар еліміздің ішкі 
жал пы "німі 288 миллиард долларға жет-
кенін, ал жан басына шаққандағы ішкі 
жал пы "нім 46 пайызға дейін артып, 14 
мың дол лардан асқанын мәлімдеді.

«Сыртқы сауда айналымы 45 пайызға 
жуық "сіп, 140 миллиард доллар болды. 
Не гізгі капиталға салынатын инвестиция 
бір жарым есеге ұлғайды. Былтыр оның 
к" лемі 19 триллион теңгеден асты. Инвес-
ти ция білім-ғылым саласына 5 еседен 
астам, к"лік саласына 3 есеге жуық, ден-
саулық сақтау және әлеуметтік қызмет 
к"р сету саласына 3,5 есе к"п салынды. Осы 
уақытта 500-ден астам мектеп бой к"терді. 

К"птеген денсаулық сақтау, спорт жә-
не басқа да әлеуметтік нысандар ашылды. 
4 400 шақырымға жуық авток"лік жолдары 
салынды және ж"нделді. Жаңа темір жол 
желілері пайдалануға берілді. Ондаған 
"н діріс орны іске қосылды. Мемлекет 
ауыл еңбеккерлерін қолдауды барынша 
кү шейтті. Былтыр күзде 27 миллион тон-
на астық жинап, рекордтық к"рсеткішке 
қол жеткіздік. Кәсіпкерлікті дамытуға 
әр дайым баса назар аударылады. 

Тұрғын үй құрылысының қарқыны 
едәуір "сіп, былтыр 19 миллион шаршы 
метр баспана пайдалануға берілді. Бұл 
да – бұрын-соңды болмаған жетістік. 2019 
жылдан бері елімізде 250-ден астам жа-
тақ хана салынды. Соның нәтижесінде 
орын тапшылығы 6 есе қысқарды. Сту-
денттер саны ұдайы к"бейіп, жоғары оқу 
орындарында 624 мың азамат білім алып 
жатқанына қарамастан, осыған қол жет-
кізе алдық. Бұл – жоғары к"рсеткіш. 
Елі   міздің 90 мыңнан астам азаматы ше-
т елде оқиды. Бұл біздің қоғамның ашық-
тығын к"рсетеді. Біздің к"к т"лқұжатымыз 
әлем дегі 92 мемлекеттің аумағына виза сыз 
емін-еркін кіруге мүмкіндік береді», – 
деген Мемлекет басшысы еліміздің жеткен 
жетістіктерін тілге тиек етті.

Сондай-ақ ол еліміздің халықаралық 
аре нада зор құрметке ие мемлекет екенін 
және елімізді «орта держава» деп атайты-
нын с"з етті. 

«Біріккен Ұлттар Ұйымының Бас Ас-
самблеясы Алматыда Орталық Азия мен 
Ау ғанстан үшін Орнықты даму мақ сат-
тары ж"ніндегі Біріккен Ұлттар Ұйы мы-
ның аймақтық орталығын ашу туралы 
қа рар қабылдады. Осы шешім еліміздің 
әлем дегі ықпалы мен беделі зор екенін 
аң ғартады», – деді Мемлекет басшысы.

Президент "з с"зінде Тәуел сізді гі-
міз  дің 40 жылдығы жақындап келе жат-
қанын жә не осы маңызды белеске қан-
дай жетіс тік пен жетерімізді, оған дейін 
қандай та ри хи міндеттерді орындауға 
тиіс екені міз ді нақты білу маңызды еке-
нін айтты.

Дайындаған 
Кәмила ДҮЙСЕН

ТАЛҚЫСЫ
МІНДЕТТЕР

ахуалы ел іргесінің бекем болуына тікелей 
әсер етеді. Бұл – стратегиялық маңы зы бар 
мә селе. Сондықтан осы бағыт тағы жұ-
мысты белсенді түрде жалғастыру керек. 
«AMANAT» партиясы шекара маңын дағы 
аудан дарды дамытуға қатысты жаңа заң 
қабылдауды ұсынып отыр. Үкіметке депу-
тат тармен бірге бұл бастаманы жан-жақты 
қа растыруды тапсырамын», – деп с"зін 
"рбітті Мемлекет басшысы.

Президент аймақтардың дамуындағы 
алшақтықты жою үшін нақты стандарттарға 
сүйене отырып инфрақұрылым, әлеуметтік 
қамсыздандыру, экологиялық к"рсеткіштер 
және басқа да маңызды "лшемдер бойынша 
артта қалған "ңірлерді анықтау қажеттігін 
де атап "тті.

«Орталықтың күш-жігерін осындай ал-
шақтықты жоюға жұмылдыру керек. Сол 
үшін қазір Iңірлерді дамыту тұжырым да-
масы әзірленіп жатыр. Құжатта аймақтар 
ара сындағы теңсіздікті жоюға және меке-
ме лер арасындағы "зара іс-қимылды жақ-
сар туға бағытталған тың тәсілдер қарас-
тыры лады. Iңірлердің іс-қимылы нақты 
са лаға жауапты мемлекеттік органдардың 
рес публикалық деңгейде атқарып жатқан 
жұ мыстарына сәйкес жүргізілуі қажет. Іс-
шаралар үйлесімді болуға тиіс. Бұл – бар-
лық салаға қатысты мәселе. Мысалы, сол-
түс тікке к"ктем енді келіп жатыр. Қар еріп, 
ел ді мекендерді қарғын су басу қаупі туын-
дайды. Былтырғы тасқыннан орталық та, 
жергілікті билік те қорытынды жаса ды 

және халықаралық іс-шаралар "ңірлердің 
ту р истік әлеуетін арттыруға ықпал етеді. 
Биыл Таразда "тетін «Достастық жәр мең-
кесі» осындай жобаның бірі болмақ. Жәр-
меңкеге к"птеген елдің қол"нершілері мен 
ауыл шаруашылығы мамандары шақы рыл-
ды. Бұл іс-шара серіктес елдермен эко но-
ми калық байланысымызды одан әрі кү-
шей теді. Сонымен қатар ең к"не сауда және 
мә дениет орталығының бірі – Тараз қала-
сы ның беделін арттыра түседі, облысқа 
жаңа инвестиция тартуға және туристердің 
к"птеп келуіне септігін тигізеді.

«Біз Балқаш к"лінің айналасында Тұран 
жол  барысының популяциясын қалпына 
келтіруге кірістік. Бұл – шаруашылық қыз-
мет ке байланысты шешуге тура келетін 
к"п теген мәселемен қатар жүретін күрделі 
мін дет. Келесі кезекте ілбістерді сақтап, 
оның санын к"бейтуіміз керек. Адамзаттың 
бүл діргі іс-әрекетінің кесірінен Каспий 
ит балығы, қызғылт қоқиқаз және басқа да 
ерек ше жан-жануарлар мен "сімдіктер әле-
міне қатер т"ніп тұр. Ащы да болса шындық 
осы. Біз табиғаттың осы бір сыйына барын-
ша назар аударып, оны сақтай білуіміз қа-
жет. Сондықтан Халықаралық биологиялық 
әралуандықты қорғау қорын құру керек деп 
санаймын. Мен Мемлекет басшысы ретінде 
бұл ауқымды жұмыстың маңызы орасан зор 
екенін к"рсету үшін осы қоғамдық ұйымға 
"зім жетекшілік етуге дайынмын», – деп 
Пре зидент бұл істің тікелей "з назарында 
бо ла тынын мәлім етті.

«Iйткені «Жайлы мектептер» айтар-
лық тай қымбат, оны әр облысқа сала беру-
дің қажеті де шамалы. Үш жылда 1300, со-
ның ішінде ауылдағы 900 білім ордасын 
жаң ғырту қажет. Жаңа оқу жылына дейін 
мем лекеттік және жекеменшік мектептің 
бар лығы балалардың қауіпсіздігін қамта-
ма сыз ететін арнайы құралдармен жабдық-
талу ға тиіс. Тұрғындарға, әсіресе әлеуметтік 
жағынан осал топтағы азаматтарға баспа-
на ның қолжетімді болуы – тұрмыс сапа сы-
ның жақсарғанын білдіретін негізгі к"р сет-
кіш. Былтыр мемлекет осы санаттағы 
адам дар үшін 21 мыңға жуық пәтер сатып 
алды. Соңғы екі жылда бірқатар қалада 
(Се мей, Тараз, Кентау, Орал) ерекше қажет-
ті лі гі бар адамдарға арналған заманауи 
оңал ту орталықтары бой к"терді», – деді 
Пре зидент.

Сонымен қатар ол медицина инф ра-
құры лымын дамыту жұмыстарына тоқтал-
ды. Осы жылдың соңына дейін «Ауылда 
денсаулық сақтауды жаңғырту» ұлттық 
жо басы аясында 188 медицина нысаны са-
лынады. Бұдан б"лек, әрбір облыс орта лы-
ғында ерекше қажеттілігі бар, соның ішінде 
аутизмге шалдыққан балаларды оңалту 
және дамыту орталықтарын құру керек.

«Енді Ақмола облысындағы кейбір бас-
та малар мен жобаларға назар аударғым 
ке леді. Iздеріңіз білесіздер, мен 2025 жыл-
ды «Жұмысшы мамандықтары жылы» деп 
жарияладым. Бұл – кәсіптік және техника-
лық білім беру саласын жаңғыртуға және 
жұмысшы мамандардың қоғамдағы беделін 
арттыруға арналған маңызды шешім. Жас-
тардың заман талабына сай білім алуын 
қам тамасыз ету үшін Үкімет пен облыс 
әкім дігі Қосшы қаласында халықаралық 
деңгейдегі колледж ашуы керек», – дей 
келе, Қ.Тоқаев облыстағы ерекше табиғи-
кли маттық жағдай заманауи сауықтыру 
кешендерін ашуға зор мүмкіндік беретінін 
де атап "тті.

«Спорттың түрлі саласынан, әсіресе, 
қыс қы спорттан ұлттық құрамаларды даяр-
лау үшін "ңірдегі спорт базаларын дамыта 
беру керек. Ақмола облысының "кілдері 
қыс қы спорт түрлері бойынша әлемдік жә-
не құрлықтық бәсекелерден ел қоржынына 
жүлде салуға үнемі мол үлес қосып жүр. 
Елі м ізде футболды дамытуға баса мән беру 
керек деп санаймын. Демеушілер қаржысы 
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Мәулен �ШІМБАЕВ,
Парламент Сенатының Т�рағасы:

Жалпы, Мемлекет басшысы Ұлттық 
құрылтай туралы бастаманы осыдан бір-
неше жыл бұрын �з Жолдауында к�теріп, 
оны елді жаңғыртудың тиімді тетіктерінің 
бірі ретінде ұсынған болатын. Содан бері 
Қазақстанда түбегейлі �згерістер қолға 
алынып, кешенді саяси реформалар іске 
асырылды. Мемлекет басшысы осы ауқым-
ды жұмысқа Ұлттық құрылтай мүшелері зор 
үлес қосқанын атап �тіп, бұл бастама 
арқылы қоғамдық диалогтың жаңа үлгісі 
қалыптасқанын айтты.

Президентіміз к�птің назарына ілінген 
салық реформасына қатысты пікірін біл-
дірді. Бұл ретте Қазақстан әлеуметтік мем-
лекет екені, егер бюджетте қаржы болмаса, 
тиісті міндеттемелер толық орындалмай-
тыны, ал салық осы жүйенің басты тірегі 
саналатыны айтылды. Сондықтан Мемле-
кет басшысы Үкімет ұсынған жаңа тәсіл-
дерді халыққа егжей-тегжейлі түсіндіру 
ісіне баса мән берді.

Сондай-ақ Президентіміз салықтан 
жалтару үшін бизнесін б�лшектейтіндерге 

және заңнамада соған жол беретін олқы-
лық тарға назар аударып, тиісті заңдарға 
жедел түрде қажетті түзетулер енгізуді 
тапсырды. Осы ретте қолға алынып жатқан 
шаралар дың мәні мен маңызын азамат тарға 
жеткізу ге және қажетті заңнамалық жұмыс-
тарға Сенат депутаттары белсенді қаты-
сатынын атап �ткім келеді.

Жиында бірыңғай уақыт белдеуіне к�шу 
елді басқаруды және логистика мен к�п-
теген бизнес-үдерісті оңтайландыру үшін 
қолайлы тәсіл екені айтылды.

Құрылтай отырысында еліміздегі діни 
ахуал мен жат ағымдарға тосқауыл қою 
мәселесіне ерекше мән берілді. Президен-
тіміз атап �ткендей, діннің аса маңызды 
миссиясы – ұлтты ұйыстыру. Сондықтан 
діни ұйымдардың қызметін реттейтін 
құжаттар аталған талапқа сай болуға тиіс. 
Осы мәселені жан-жақты қарап, заң наманы 

жаңа жағдайға бейімдеп отыру ерекше 
мәнге ие.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
қылмыстық-атқару жүйесінде адамгершілік 
құндылықтарға басымдық бере отырып, 
«Заң мен тәртіп» қағидатын сақтау арқылы 
кәмелетке толмаған баласы бар әйелдерге 
қатысты кейбір заңдық ұстанымдарды 
қайта қарау ж�нінде ұсыныстар енгізуді 
жүктеді.

Жиілеп кеткен алаяқтық әрекеттерге 
тос қауыл қою, жалған психологтер мен 
«коучтардың» іс-әрекетін жауапты органдар 
назарға алу мәселелері де с�з болды.

Ұлттық құрылтайда Президентіміз идео-
логиялық бағыттағы басымдықтарды да 
айқындап берді. Бұл орайда кино �ндірісіне 
жіті мән беріп, дайын фильмдерді экранға 
шығармас бұрын ұлттық мүдде тұрғысынан 
мұқият зерделеудің берері мол екені анық.

Биыл Жұмысшы мамандықтар жылы 
аясында к�птеген іргелі бастама қолға алы-
нып жатыр. Осы бағытта кәсіби техникалық 
колледждер жаңа мамандықтарға сұранысты 
және еңбек нарығындағы жағдайды 
ескеруге тиіс. Мемлекет басшысы �з с�зінде 
осы мәселені баса айтты.

Сондай-ақ Президент белгілеп берген 
негізгі міндеттің бірі – жекелеген бағыттар 
бойынша мемлекеттік аппараттың жұмы-
сын жүйелеп, ретке келтіру. Соның аясында 

түрлі салаға қатысты бағдарламалар мен 
кешенді жоспарларды қайта жаңғырту аса 
маңызды.

Білім беру ісін дұрыс тәрбиеге негіздеу 
арқылы озық ойлы ұрпақ, адал азамат 
қалыптастыру аса маңызды екені нақты 
айтылды.

Үкіметтік емес ұйымдар туралы заңды 
жетілдіру, ішкі саясаттағы жұмыстарды 
жүйелейтін біртұтас құжат әзірлеу, мәдениет 
саласын дамыту, Абай институттарын 
толыққанды мәдени-ағарту мекемелеріне 
айналдыру бағыттары бойынша да белсенді 
жұмыс жүргізілетін болады.

Құрылтайдың отырысында аймақтар-
дағы экономиканың �ркендеуіне серпін 
беретін жаңа мүмкіндіктерге жол ашу және 
�ңірлердің даму деңгейіндегі теңсіздікті 
жою – бүгінде мемлекет алдында тұрған 
негізгі міндеттердің бірі ретінде белгіленді.

Мемлекет басшысы атап �ткендей, биыл 
экономиканың нақты секторына жұмсала-
тын қаржы к�лемін екі есеге жуық к�бейтіп, 
8 триллион теңгеге дейін жеткізу жоспар-
ланып отыр. Алдағы жылдары Үкімет нақты 
секторға б�лінетін қаржы к�лемін 10 трил-
лион теңгеге дейін жеткізуге тиіс. Соның 
аясында бизнесті қолдаудың елімізде 
бұрын-соңды болмаған ауқымды шаралары 
қолға алынады.

Президентіміз елімізде іске асырылып 
жатқан ірі инфрақұрылымдық және инвес-
тициялық жобаларға жеке тоқталып, мұның 
бәрі еліміздің аймақтағы к�шбасшылық 
р�лін арттыра түсетін маңызды қадамдар 
екенін айтты.

Сондай-ақ бүгін шекара маңындағы 
аудандарды дамыту туралы заң қабылдау, 
аймақтардың дамуындағы алшақтықты 
жою үшін әзірленіп жатқан :ңірлерді 
дамыту тұжырымдамасын жан-жақты 
пысықтау, ғылым қалашығын құру ж�нінде 
заң жобасын әзірлеу және ерекше қажет-
тілігі бар балаларды қолдауға арналған 
арнайы заң даярлау мәселелері қозғалды.

Экологияны қорғау және жан-жануарлар 
дүниесін сақтау туралы да нақты ұсыныстар 
айтылды. Соның ішінде Биологиялық 
әралуандықты қорғау қорын құру бастамасы 
іргелі жоба екені анық. Шын мәнінде, оған 
Президентіміздің басшылық жасауы 
аталған ауқымды жұмыстың қаншалықты 
маңызды екенін к�рсетеді.

Қасым-Жомарт Кемелұлы Құрылтай 
отырысында Қазақстанның т�рт саладағы 
орасан зор мүмкіндігі туралы да айтты. 
Олар: цифрландыру ісі мен жасанды 
интеллект, к�лік тасымалы, энергетика, 
агро�неркәсіп кешені және адам капиталы. 
Мұның бәрі – еліміздің жаңа әлемдегі 
орнықты дамуына ықпал ететін негізгі 
факторлар. Осы ретте Мемлекет басшысы-
ның Ядролық энергетика агенттігін құру 
туралы шешімі еліміздің ядролық кластер 
ретінде қалыптасуына жол ашатынын атап 
�ткен ж�н.

Жалпы, жыл сайын Құрылтайдың мәні 
артып, мазмұны кеңейіп келеді. Биыл 
к�терілген ауқымды мәселелер мен белгі-
лен ген маңызды міндеттер соған дәлел. Бұл 
басым бағыттар @ділетті, Қауіпсіз, Таза, 
Қуатты Қазақстан құру идеясын іске асыру 
үшін қолға алынған кешенді бастамалар 
екені анық. Біздің алдымызда тұрған ендігі 
міндет – осы іргелі істерді жүйелі түрде 
жүзеге асырып, Отанымызды одан әрі 
�ркендету. Барлық қазақстандық аталған 
маңызды міндеттерді орындау жолында 
белсенділік танытып, ел дамуына �з үлес-
терін қосады деп сенемін.

ОТАНЫМЫЗДЫ ӨРКЕНДЕТУДІҢ 
ОЗЫҚ ҮЛГІСІ

Кеше қастерлі Бурабай баурайында Ұлттық құрылтайдың 
төртінші отырысы өтті. Алқалы жиында Президентіміз 
Қасым-Жомарт Тоқаев елдің алдағы бағдарын айқындап 
берді. Онда соңғы кезеңде қо ғамда қызу талқыланған өзекті 
мәселелерден бастап еліміздің әлеуметтік-экономикалық 
және саяси бағдарына қатысты басым дықтар 
түгел қамтылды.
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Естеріңізде болса, осыдан тура үш жыл 
бұ рын Мемлекет басшысы халыққа тарихи 
Жол дауын жариялап, елімізде түбегейлі 
жаң ғыру, ауқымды реформалар басталған 
бо латын. Бұл елдің еңсесін, халықтың ру-
хын к%терген ерекше Жолдау болғаны есі міз-
де. Бұл жолғы с%зін Президент осы ке зең де 
ат қарылған іргелі істерді қоры т ын дылаудан 
бас тады. Мемлекет басшысы елдің бола ша-
ғына қатысты сүбелі ойларын ортаға салып, 
ме м лекетіміз үшін ең %зекті, ең түйткілді 
мә селелер бойынша к%зқарасын білдірді. 

Қазір қоғамда қызу талқыланып жатқан 
ең маңызды мәселенің бірі – салық ре фор-
масы. Бұл тақырыптың т%ңірегінде әртүрлі 
пі кір айтылып жүр. )сіресе, қосымша құн 
са лығына қатысты сан алуан к%зқарас бар 
еке ні жасырын емес. 

Үкімет салық реформасына қатысты 
бір аз ұсыныс берді. Қазір Мәжілісте жаңа 
Са лық кодексінің жобасы қаралуда. Соның 
ая сында 200-ге жуық адамнан құралған 
жұ мыс тобы үлкен шаруа атқарып жатыр 
деп айта аламын. Оның құрамында кәсіп-
кер лер, сарапшылар мен қаржыгерлер, 
мүд делі мемлекеттік органдардың %кілдері 
мен ең білікті депутаттарымыз бар. 

Басты міндет – қолға алынып жатқан 
бас тамалардың мән-маңызын халыққа дұ-
рыс жеткізу, түсіндіру. Президент кұрыл тай-
да мұны д%п басып айтты. Салық кодек сін 
қарау кезінде осыған ерекше мән бе рі леді.

Біз бизнестің б%лшектелуіне, салықтан 
жал  таруына жол бермеуге тиіспіз. Ол үшін 
әділ, ашық әрі тиімді салық жүйесін қа лып-
тастырамыз. Мемлекет басшысының бү гін-
гі берілген тапсырмаларына сәйкес, Үкі-
мет пен бірлесіп, осы бағыттағы жұмысты 
барынша күшейтетін боламыз.

Қасым-Жомарт Тоқаев бірыңғай уақыт 
бел деуі мәселесіне де жеке тоқталды. Үкі-
мет пен Парламент бұл түйткілмен был тыр-
дан бері айналысып келеді. Мәселенің 
мән-жайын жетік зерделеу үшін арнайы 
мо ниторинг жүргізілді. Үш ай бойы Үкімет 
ай мақтардағы ахуалды, уақыт белдеуінің 
әсе рін мұқият зерттеді.  Оның қоры тын ды-
сын осы аптада Мәжілістегі «AMANAT» 
фракциясының отырысында таныстырды. 

Мамандар бұл жайтқа %те жауап кер ші-
лік пен қарады деп айта аламыз. Олар бірың-
ғай уақыт белдеуінің пайдасы мен тиім ді 
тұс тары туралы дәйекті тұжырымдар кел-
тір ді. )р %ңірдегі жағдай жеке-жеке сара-
лан ды. Барлық фактор ескерілді. Бүгін 
Мем лекет басшысы бірыңғай уақыт бел-
деуін енгізудің маңыздылығын айтып, ма-
ман дардың уәжін қолдады. Осылайша, бұл 
мәселенің нүктесі қойылып отыр.

Жалпы, Ұлттық құрылтайда қоғамдағы 
ең %зекті мәселелер к%терілді. )депке, діни 
ахуалға, интернет алаяқтыққа, жалған пси-
хологтер мен коучтарға қатысты да түрлі 
пі кір айтылды. Президент осы салалардағы 
заң наманы жетілдіру мәселесіне мән берді. 

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
ұлт тық идеологияның пәрменді құралы 
са на латын отандық кинемотографияның 
ке лешегіне арнайы тоқталды. Жасыратыны 
жоқ, қазір киноның сапасы мен мазмұнына 
қатысты сыни пікір аз емес. )рине, олар-
дың денін жеке компаниялар түсіріп жатыр. 
Былтырдың %зінде 94 картина жарыққа 
шық қан екен. Президент олардың сапасына 
жауапкершілікпен қарауға шақырды. Жап-
пай к%рсетілімге шығармас бұрын, алдын 
ала сүзгіден %ткізіп, әр туындының маз-

мұны мен тәрбиелік мәнін таразылауды 
тап сырды. Оған қоса, отандық анимацияны 
дамытуға да ерекше мән берді. 8скелең 
ұр пақты ұлттық нақышта тәрбиелеу үшін 
біз осыған ден қоюға тиіспіз. 

Тағы бір маңызды мәселе – әйелдер 
ко лониясындағы ахуал. Бас бостандығынан 
айырылған жандардың тағдыры назардан 
тыс қалмауы керек. Біз әрдайым адам гер-
ші лік құндылықтарды, заң мен тәртіп қағи-
дат тарын басшылыққа алуымыз қажет. 
)сі ресе, осындай жағдайға тап болған кә-
мелетке толмаған баласы бар әйелдер заң-
мен қорғалуға тиіс. Мемлекет басшысы 
осы ны алға тартып, мәселені байыпты 
зерт теуді тапсырды. Бұл бағытта құқық 
қор ғау органдары мен депутаттар бірлесіп 
жұ мыс істейтін боламыз. 

Құрылтайда әлеуметтік, мәдени-гу ма-
ни тарлық мәселелермен бірге ел эко но ми-
касына қатысты да кесек-кесек ойлар ор-
та  ға салынды. Қазір әлемдік ахуал күрделі. 
Жаһан дық экономиканың %зі біраз қиын-
дықты бастан кешіп отыр. Оның салқыны 
біз ге де сезілуде. Осы жағдайда отандық 
эко   номиканы дамыту, %ңірлерді %ркен-
дету – не гізгі міндеттің бірі. Президент 
биыл эко но ми каның нақты секторына 
жұмсалатын қар жы к%лемі екі есеге жуық 
артып, 8 трил лион теңгеге дейін жететінін 
айтты. 

Мемлекет басшысы әрдайым аймақ тар-
ды дамытуға ерекше мән беріп келеді. Қуат-
ты %ңірлер – қуатты елге айналудың кепілі. 

)сіресе, шекара маңындағы аудандар мен 
ауылдардың қаңырап бос қалмауы маңыз-
ды. Керісінше, %сіп-%ркендеуі қажет. Мұны 
мемлекеттік саясаттың басым бір бағыты 
дер едім. 

Бұл орайда «AMANAT» партиясы ше-
кара маңындағы аудандарды дамытуға қа-
тыс ты жаңа заң қабылдауды ұсынған бо ла-
тын. Президент осы бастаманы қолдап, 
мә се лені Үкімет пен депутаттарға бірлесіп 
мұ қият қарастыруды тапсырды.

Сонымен қатар Қазақстанда эконо ми-
каның жаңа салаларын дамытуға ерекше 
к%ңіл б%лінуде. Мемлекет басшысының 
бас тамасымен, әсіресе IT саласы, жасанды 
ин теллект, цифрландыру бағытында ке-
шен  ді жұмыс қолға алынуда. Бұл – бола-
шақ тың технологиясы, келешектің эко но-
микасы. Сондықтан қайткенде де заман 
к% шінен қалмауымыз керек. 

Президент айтқандай, Қазақстанның 
ке мінде т%рт салада орасан зор мүмкін дік-
тері бар. Ол – цифрландыру ісі мен жасанды 
ин теллект, к%лік тасымалы, энергетика, 
аг ро%неркәсіп кешені және адам капиталы.

Қазір Мәжіліс қабырғасында жасанды 
ин теллект туралы заң жобасы қаралып жа-
тыр. Алдағы уақытта жаңа Цифрлық кодекс 
ке ліп түседі. Осы заң жобаларымен жұмыс 
барысында біз Президенттің алға қойған 
барлық тапсырмасын басшылыққа аламыз. 

Экономиканың қарыштап алға басуы 
ғы лымға тікелей байланысты. Мемлекет 
бас шысы отандық ғылымды дамыту туралы 
үне мі айтып жүр. Тіпті, Ұлттық ғылым ака-
де миясының мемлекеттік мәртебесін қай-
тарды. Былтыр біз Ғылым мен тех но ло гия-
лық саясат туралы заң қабылдадық. К%п 
шаруа атқарылуда. Бірақ әлі де жұмысты 
ши ратамыз. Ол туралы Президент тағы да 
айтты. 

Келесі мәселе – ерекше қажеттілігі бар 
ба лаларды қолдау. 8кінішке қарай, елімізде 
мұн дай балалардың саны азаятын емес. 
Мем лекет басшысы әрбір облыс орталы-
ғын да ерекше қажеттілігі бар, соның ішінде 
ау тизмге шалдыққан балаларды оңалту 
ж әне дамыту орталықтарын құруды тап-
сырды. Ал Парламент %з тарапынан жыл-
дың соңына дейін осындай балаларға жан-
жақты қолдау к%рсету ісін реттейтін жаңа 
заң әзірлейді. 

Бұдан б%лек, құрылтайда ономастика 
са ласын, мемлекеттік және мекемелік 
марапаттар жүйесін жетілдіру, жасампаздық 
құндылықтарын дәріптеу, әлеуметтік 
кеселдерді жою, азаматтық қоғамды дамыту 
мәселелері к%терілді. 

Жалпы, биылғы құрылтай мазмұнды %тті. 
Барлық мәселе жан-жақты қамтылды. Ең 
бастысы – елдің бірлігі, мемлекеттің тұ рақ-
тылығы, экономиканың дамуы, ха лық тың 
әл-ауқатының артуы. Бүгін осы сұ рақ тарға 
Мемлекет басшысы нақты жауап бер ді.

Былтырғы Атырауда %ткен құрылтайдың 
қорытындысы бойынша Парламент 9 заң 
қабылдаған еді. Олардың қай-қайсысы да 
%зекті, елге қажетті, маңызды заңдар. Бұл 
қар қынды біз биыл да жалғастырамыз.

Ойымды Мемлекет басшысының мына 
бір с%зімен аяқтағым келіп отыр: «Біздің 
ұл тымыздың арман-мұраты )ділетті, Қауіп-
сіз, Таза, Қуатты Қазақстанды құру идея сы-
нан бастау алады». Ендеше осы жол да бәрі-
міз Президентіміздің жанынан табы лып, ұлт 
мүддесіне аянбай қызмет ете бе рейік! 

ҰЛТТЫ ҰЙЫСТЫРҒАН 
ҚҰРЫЛТАЙ

Кеше Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың қатысуымен Ұлттық 
құрыл тай дың IV отырысы 
өтті. Ұлыстың ұлы күні қар-
саңындағы дәстүрлі жиын бұл 
жолы Бура байдың баурайында 
ұйымдастырылды. 

Ерлан ҚОШАНОВ,
Парламент Мәжілісінің Т�рағасы:
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 Біріншіден, осы кезге дейін 
елімізде талай мәрте идеологиялық 
саясат жасақтау әрекеттері бол-
ғаны белгілі. Олардың барлығын 
дәл қазір тізіп тізбектеудің қажеті 
жоқ деп санаймын. Бірақ түптеп 
келетін болсақ, олардың !мірден 
ойып орын ала алмауына, шынайы 
!мірдің !зегіне айнала алмауына 
бірнеше себеп бар. Олар: пост-
совет тік, посткоммунистік инер-
ция, қоғамның этнодемография-
лық құрамы, Қазақстан қоғамы 
мен оның аймақтарының әркел-
кілігі, идеологиялық нарратив-
тердің әркелкілігі, идеология мен 
шынайы !мір, с!з бен іс арасын-
дағы алшақтық тағысын тағы. 

Мысалы, ұзақ жылдар бойы 
бай лықты, бай атаулыны жаман-
дық тың синонимі деп түсінген 
қоғам ішінде нарық туралы кер-
ағар пікірлер қалыптасты. Мұның 
кейбір қайшылықтары мен сар-
қын шақтарын әлі күнге дейін 
к!ріп келеміз. 

Тағы бір мысал. Бүгінде совет 
заманын бір керемет таза, пәк 
кезең деген жалған нарратив кең 
тараған. Ал шын мәнінде, шынды-
ғын да біздегі қылмыс та, қылмыс-
тық сана да, жемқорлық та, пара-
қор лық та барлығы да советтік 

«Қай да бара жатырмыз?», «Кім 
және қандай болуымыз шарт?» 
де ген сұрақтардан басталуын !з 
басым жақсылыққа жорығым 
келіп отыр. Осы сұрақтарға шы-
н айы жауап бере алсақ, болашақ-
тағы болмысымызды айқындап, 
қиын кезеңдерден, тарихи сынақ-
тардан аман шыға аламыз.  

Осы себепті к!пшіліктің талап 
тілектерін ескере отырып, Прези-

белсенді жүргізіп жатыр. Алдағы 
жылы к!птомдық қазақ, орыс, 
ағыл шын тілінде жарияланып, 
болашақта еліміздің мектептен 
университетке дейінгі барша 
оқулықтарын жаңартуға мүмкін-
дік беретін тұғырлы қадам.

Менің ойымша, бүгіннен қал-
дырмай «Қазақстанның саяси 
ойы тарихы», «Қазақстанның 
құ қық тық тарихы», «Қазақстан-
дағы эко но микалық ой тарихы», 
«Қа зақ станның философиясы» 
тағы сол сияқты кешенді фунда-
ментал ды еңбектер тізбегі жарық 
к!руі керек. Мұндай кешенді 
жұмыстар қазақтың жаңа заман-
дағы идеоло гиясын жасақтауға 
сеп болатын, оның идеялық, 
тарихи негіздерін, заңдылықта-
р ын айқындайтын нақты қадам 
болмақ. 

Т!ртіншіден, еліміздің жаңа 
идеологиясы !мір шындығынан, 
ұлттың қиын-қыстау тарихынан, 
саяси мұраты мен экономикалық 
мүддесінен, жаңа қоғамның әлеу-
мет тік құндылықтарынан туындап 
табиғи түрде, органикалық түрде 
!суі шарт. 

Басты мақсат – Қазақ ұлты 
мен мемлекетінің Тәуелсіздігі. Заң 
мен тәртіптің баршаға ортақ 
прин ципке айналуы. Қазақстан 
Республикасының бар салада !з-
!зін қорғауға, жері мен рухания-
тын қамтамасыз етуге дайындығы. 
Еліміздің әр азаматының с!з бен 
іс жүзіндегі патриотизмі, !зінің 
және елінің болашағын ойлап, 
қамқор болуға әзірлігі. Қоғамды 
қоғам ететін, ұйытып, бірлігін, 
иман дылығын сақтайтын құнды-
лық тардың дәулет құруы. Саясат-
тың басты міндеті – осы алғы-
шарт тарды жүзеге асыру. Кез 
кел  ген қайшылықты бейбіт түрде 
шешуге ортақ дайындықты паш 
ететін мәдениетті қалыптастыру. 
Осылар іске асып жатса, !згеден 
ерекше «қазақ арманын» іздеудің 
не қажеті бар?

«Б!тен» мен «жақын» дейтінге 
кел сек, алдағы жылдары қазақ 
ешкімді жау қылмайтын идео-
логия ны ұстануы керек. Идеоло-
гия біреуді жау қылу немесе біреу-
ден кек алу үшін жасалмайды. 
Не га тивтік мотивация ерте ме, 
кеш пе баршаны тығырыққа тір-
еп, болашақтағы соғыстарға жол 
ашады. 

Адал азамат адал қоғамды, 
адал қоғам әділетті мемлекетті 
құра алатыны белгілі. Бұған кепіл 

бола алатын екі құрал бар; бірі заң 
мен тәртіп, екіншісі мәдениет пен 
ақ парат. Осының барлығын ұйым-
дас тырып ұйыстыратын құрал мен 
құрылғыны идеология десек қате-
лес песпіз. 

Бесіншіден, жаңа идеология-
лық үштаған. Конституционализм. 
Институционализм. Конвен циа-
лизм. Конституция және қоғам. 

Осыдан дәл үш жыл бұрын 
бас тау алған президенттік рефор-
малар конституциялық рефе-
р ендум кезінде қоғам тарапынан 
к!пшілік дауысқа ие болып, қол-
дау тапты. Бұл реформалар саяси 
айналымға, саяси !мірге мемле-
кеттің бас құжаты Конституция-
мызды жаңғыртып, оны тікелей 
әрекет құжатына айналдыруға 
мүмкіндік ашты. Конституциялық 
сот жұмысы қайта жаңғырды. 
Жаңа мемлекеттік идеология заң 
мен тәртіп қағидасына бағынуы 
керек дедік. 8мірге қазақ құқығы, 
қазақ құқықтық жүйесі деген тір-
кестер мызғымас заңдылық кепілі 
ретінде оралуы шарт. 

Біз заң !ктемдігі қағидатын 
соттардың сайлануы не тәуелсіз-
дігі дегеннен емес, соттардағы 
барша процедураларды айқын, 
анық, бәсекелі етуден, әрбір про-
цедураға илану, сену дәстүрінен 
бастауымыз қажет. Конституция 
және құқық негіздері мектеп оқу-
лық тарына енуі шарт. Сонымен 
қатар конституциялық оқушылар 
мен жас!спірімдер арасындағы 
олимпиадалар, конкурстар саны 
еселеп артуы керек.

Институттар жұмысы.
Жаңа идеология, ең алдымен, 

мем лекеттік конституциялық 
институттардың белсенді, шы-
н айы жұмысына негізделуі керек. 
Бізге әрбір мемлекеттік институт-
тарға жан бітіріп, пәрмен беру 
керек. Бұл, ең алдымен, аймақтар 
мен !ңірлердегі мәслихаттар жұ-
мысына қатысты болмақ. Бұл 
тура лы Президентіміз !ңір мәсли-
хаттары депуттарының фору-
мында кешенді баяндама жасаған 
болатын. 

Президентіміз мемлекеттік 
органдар мен шенеуніктерге, ең 
алдымен, Конституцияға, консти-
ту циялық институттарға пәрмен 
беру керек екені туралы айтып 
жүр. Мысалы, әлеуметтік желілер 
қоғамдық институт болып табыла-
ды. Олардың ешқандай консти-
туция лық күші жоқ. Қоғамдық не 
әлеуметтік белсенділік тек желі-

отыра ды. Осы қайшылықтардың 
мәдени һәм рухани саладағы, сая-
сат пен экономикадағы текетіресі, 
басқа мәдениеттер мен !ркениет-
тер мен позитивті не негативті 
қарым-қатынасы, кейде қақты-
ғысы белгілі бір қуат пен энергия 
!рісін қалыптастырады. Алайда 
идеологиялық тартыстар, саяси 
айтыстар елде мүлдем мәміле, 
азаматтық не саяси келісім бол-
мауы керек деген с!з емес. 

Қазақ тарихына к!з жүгіртсек, 
қазақтың ғасырлар бойы іздеп 
к!ксегені, армандап аңсағаны 
бірлік пен ауызбіршілік екен. 
Оның талай мысалын тарихтан да, 
әдебиеттен де жақсы білеміз. 
Ортақ мүддеге бағыну, с!зге тоқ-
тау, мәмілеге келе білу қай заманда 
да қазақ қоғамының арманы мен 
идеалы болды. 

Осыны ескерер болсақ, бүгінгі 
қазаққа, әсіресе саяси тап пен 
зия лы қауымға кейбір «дәстүрлі» 
дерт тен арылу қажет. Мысалы, 
идеологиялық дуализмнен арылу. 

Ұлттық интеллигенция бо-
й ын да онжылдықтар, тіпті ғасыр-
лар бойы дуализм қалыптасты. 
Оның шарттары: мемлекетті жау 
санау, мемлекеттік саясатты қа-
зақ қа қарсы саясат санау, тарихи 
пессимизм, болашаққа қатысты 
негативизм мен бүгінге қатысты 
нигилизм мен цинизм. Бұл дуа-
лизм ді тіпті Тәуелсіздік кезеңі әлі 
де толыққанды емдеп біткен жоқ. 
Алайда жаңа идеологиялық сая-
сат осы бір дертке дауа болуы 
шарт. 

Жаңа кезеңдегі қазақ мемле-
кеті нің идеологиясы, ең алдымен, 
қазақ руханияты мен тарихынан 
сусындап, ұлт пен мемлекеттің 
тү бе гейлі құндылықтарына негіз-
делетін идеология болмақ. Демек, 
осы тарихи платформада еліміздің 
зиялы қауымы мемлекет жанына 
топтасып, мемлекеттік құндылық-
тарды шын ниетпен насихаттауға, 
одан қашқақтамай, шынайы 
сенуіне мүмкіндік алуға тиіс. Би-
лік айналасына емес, мемлекет 
айналасына. Себебі билік келеді, 
кетеді, билік ауыса береді: ал мем-
лекет, мемлекеттік құндылықтар 
мызғымай сақталып, жалғасып 
жатуы тиіс болмақ. Бұл да бір 
модер низациялық жоба аясында 
жасалатын қоғамдық келісімнің 
бірі болмақ. 

Осындай және осыған ұқсас 
жұмыстарды еліміздегі саяси 
күштер, оның ішінде Парламент-
тегі саяси партиялар белсенді 
жүр гі зе бастауы қажет. 

Айдос САРЫМ, 
Мәжіліс депутаты, 

Ұлттық құрылтай мүшесі

ҚҰРА АЛАДЫ

Кеше Бурабайда өткен 
Ұлттық құрылтайдың 
IV отырысында ішкі 
сая сат пен идеоло-
гия тақырыбында жеті 
мәселе бойынша ұсыныс 
тастадым.

АДАЛ АДАМ АДАЛ ҚОҒАМДЫ

дегі желпіну болып қалмауы шарт. 
Шынайы азаматтық белсенділік 
айтып қалу емес, дәстүрлі консти-
ту циялық институттар мен ме-
ханиз мдерге арқа сүйей отырып, 
нәтижеге қол жеткізу, соларға жан 
бітіру, соларды пәрменді күшке 
айнал дыра білу, кәдеге жарату. 
Мем лекет !з тарапынан к!птеген 
тетіктерді іске қосты. Ал оларға 
жан бітіріп, қоғамның жоғын 
жоқ тап, барын түгендейтін инс-
титутқа айналдыру баршаның 
ортақ жұмысы.  

Конвенциализм.
Идеология дегеніміз – қоғам-

дық қайшылықтардың санын 
кеміту немесе жоқ қылу деген с!з 
емес. Керісінше, кез келген қоғам 
қайшылықтар арқылы дамып 

кезеңнен басталып, жалғасып, 
үдеп кеткен құбылыстар. Оларға 
нарықтық экономиканың немесе 
демократияның қатысы шамалы. 

Тағы бір мысал. Қазақ әдебиеті 
мен мәдениетінде совет кезеңін-
де қолдан жасалған «ауыл» мен 
«қала» арасындағы қақтығыс, аг-
р арлық және қалалық сана ара-
сын дағы конфликт әлі күнге дейін 
шешімін таппай келеді. Ауылды 
қала дәрежесіне к!теру емес, қа-
ла ны ауыл дәржесіне апаруға алып 
келеді. 

Бұл – үлкен идеологиялық қа-
телік. Осындай қателіктер мен 
олқылықтар объективті түрде сара-
 ланып, шынайы сарапталуға тиіс.

Екіншіден, дейтұрғанмен соң-
ғы кездері зиялы ортада, ел ішінде, 
баспас!з бетінде, әлеуметтік желі-
лерде «Қазақстанға жаңа мемле-
кет тік иедология қажет» деген 
сың айдағы әңгімелер саны күн 
санап артып келеді. Мұның !зі 
ойланып к!рсек, ел тарихының 
бір тарихи кезеңі аяқталып, оның 
жаңа бір сапалы сатыға, жаңа 
тарихи дәуірге аяқ басқанының 
нышаны деп білемін. Идеологияға 
деген сұраныс, жаңа идеологияны 
талап ету белгілі бір тарихи кезең-
нің аяқталғанын білдіреді.  

Жалпы алғанда, Қазақстан 
та рихының жаңа кезеңінің «Біз 
кім біз?», «Қайдан шықтық?», 

дентіміз соңғы үш жылда айқын-
даған, үш Құрылтайда талқылан-
ған, уақыт елегі мен қоғам тал -
қы сынан !ткен идеологемалар мен 
құндылықтарды топтастырған кемі 
2030 жылға дейінгі уақытты қам-
титын Ішкі саясат доктринасы не 
концепциясы қабылдануы шарт.

Үшіншіден, идеология дегені-
міз – саясат пен мәдениетті жал-
ғай тын !мірлік !зек, табиғи арна. 

Мемлекет басшысының бас-
тауы мен біршама жұмыс атқары-
л ып, жасақталып жатыр. Соның 
бірі – еліміздегі  архивтік револю-
ция. Президент құрған мемлекет-
тік комиссияның ұйғарымымен 
700 мыңнан астам НКВД КГБ 
ор гандарының құжаттары мен 
істері құпиясыздандырылды. 
Соңғы үш жыл шамасында зұлмат 
жылдардағы Қазақстанның тари-
хына қатысты мыңдаған құжаттар 
жарияланып, ғылыми айналымға 
түсті. Серия-серия, том-том тари-
хи құжаттық жинақтар жарық 
к!рді.

Тағы бір үлкен жетістік – елі-
міздің жаңа тарихында қазақ 
ғалымдары тұңғыш рет !з тарихын 
түгендеп, !ткенін тәуелсіз сара-
лауға мүмкіндік алды. Қазақстан 
тари хының к!птомдық академия-
лық тарихын жазуға бүгінде жүз-
деген отандық және әлемдік 
ғалым дар тартылып, жұмысын 

ҰЛТТЫҚ ҚҰРЫЛТАЙ
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Бүгінде 
экономиканың 

инновациялық дамуына серпін 
беретін маңызды құралдың бірі – 
венчурлік  инвестициялар. Олар 

технологиялық стартаптарды қаржыландыру 
арқылы жаңа идеялардың жүзеге асуына, 
жоғары қосылған құны бар өнімдер мен 
қызметтердің пайда болуына ықпал етеді. 
Мұндай инвестициялар жаңа жұмыс орын-
дарын ашып, жоғары білікті мамандарға 
сұранысты арттырады, нәтижесінде 

ғылымға негізделген 
экономиканы дамытуға 

үлес қосады.

БӘСЕКЕГЕ САЙ
СТАРТАПТАРСТАРТАПТАР  
БОЛСЫН ДЕСЕК

– Бұл стартаптар туралы жақын 
арада толық ақпарат беріледі. As-
tana Hub Ventures �з қызметінің 
бастапқы кезеңінде болғандықтан, 
инвестиция салуды жаңадан бас-
тады деуге болады. Қазір қор жа-
санды интеллект технологияларына 
маманданған zypl.ai стартапының 
инвестициялық раундына қатысып 
үлгерді. Сондай-ақ екінші инвес-
тициялық келісім сәтті аяқталды, 
алайда салынған қаражат сомасы 
әзірге жария етілмейді. Біз нарық-
ты белсенді түрде зерттеп, масш-
табты кеңейтуге және �ңірдің тех-
нологиялық экожүйесін дамытуға 
үлес қоса алатын перспективті 
стар таптарды іріктеуді жалғас-
тырып жатырмыз, – деді аппарат 
жетекшісі.

Оның с�зіне сүйенсек, вен-
чурлік инвестициялар Қазақстан 
экономикасына айтарлықтай ұзақ-
мерзімді әсер етеді. *йткені бұл 
құрал инновациялардың дамуына 
және жаңа жұмыс орындарының 
құрылуына ықпал етеді. Олар тек 
жоғары технологиялық салаларға 
капитал тартуға емес, кәсіпкерлікті 
дамытуға да серпін береді. Соны-
мен қатар стартаптарды ерте кезең-
де қолдай отырып, олардың ауқы-
мын кеңейтуге к�мектеседі. 

– Венчурлік қаржыландырудың 
арқасында елімізде инновациялық 
компаниялар алдыңғы қатарлы 
технологияларды дамыту үшін 
қажетті ресурстарға қол жеткізетін 
қарқынды экожүйе қалыптасуда. 
Бұл Қазақстанның жаһандық бә-
секеге қабілеттілігін арттырып, 
экономиканың цифрлық транс-
фор мациясын жеделдетуге ықпал 
етеді, – деп түйіндеді с�зін Н.Бай-
темірова.

Дегенмен отандық венчурлік 
капитал нарығының к�лемі АҚШ 
немесе Еуропамен салыстырғанда 
�те шағын, сондықтан стартаптар 
к�біне шетелдік инвесторлар із-
деуге мәжбүр. Соған қарамастан 
елдегі финтех, агротех, жасанды 
ин теллект және IT салаларында 
бірқатар перспективалы стартаптар 
пайда болып, халықаралық дең-
гейде мойындалуда. Егер венчурлік 
қаржыландыру жүйесі заңнамалық 
және инфрақұрылымдық тұрғыдан 
одан әрі жетілдірілсе, Қазақстан 
бұл салада аймақтағы жетекші 
ойыншылардың біріне айнала ала-
ды. Осылайша, венчурлік ин вес-
тициялар тек жеке компания лар-
дың емес, тұтас экономиканың 
тұ рақты �суіне ықпал етіп, иннова-
ция лық экожүйенің қалыптасуына 
негіз болады.

мақ. «Егер осы бағытта жүйелі жұ-
мыс жалғасса, 2030 жылға қарай ел 
технологиялық дамудың жаңа ке-
зе ңіне шығып, аймақтағы негізгі 
вен чурлік орталыққа айналмақ», – 
дейді ведомство �кілі.

Еліміз қазір Орталық Азиядағы 
инновациялық жобаларға инвести-
ция тарту бойынша «негізгі к�ш-
бас шы» екенін сарапшылар талай 
с�з етті. Дегенмен бұл статусты әрі 
қарай да сақтап қалу үшін Astana 
Hub қандай нақты стратегияларды 
жүзеге асырып отыр деген сауал 
туындайтыны даусыз.

СТАРТАПТАРҒА СҮЙЕУ 
БОЛАДЫ

Astana Hub Ventures Ltd аппара-
тының жетекшісі Назгүл Байтемі-
рованың с�зіне сүйенсек, қордың 
жұмысы Қазақстанда ғана емес, 
халықаралық нарықтарда да ау-
қымдана алатын перспективті 
технологиялық жобаларды анықтау 
және қолдауға негізделген.

– Біздің венчурлік қор арқылы 
инвестиция алу процесі ашық әрі 
құрылымдалған. Ол бірнеше не-
гізгі кезе ңнен тұрады: �тінім беру, 
бас тапқы талдау және анали-
тиктермен байланыс, бағалау және 
іріктеу және қорытынды шешім 
шығару үшін инвестициялық 
комитет қаралымына �теді. Егер 
жоба үздік 5%-дың қатарына енсе, 
ол инвес тициялық комитеттің 
қарауына ұсынылады. Мұнда 
қаржыландыру туралы түпкілікті 
шешім қабыл данады. Мақсат – 
тек қаржы б�лу ғана емес, со ны-
мен қатар стартап тарға жан-жақ-
ты қолдау к�рсету. Қор порт   фель -
дік компанияларға �нім ді бас-
тапқы тексеруден бастап, ха-
лықаралық нарыққа шығуға де йін 
барлық даму кезеңдерінде қол дау 
к�рсетеді.

Назгүл Байтемірова қазір қор 
�зінің қалыптасу кезеңінде тұрға-
нын айтты. Сонымен қатар жо ба-
лар пайплайн мен инвестициялық 
портфелін қалыптастыруда. Қор-
дың пайплайнында қазірдің �зінде 
120-дан астам жоба бар, сондай-ақ 
алғашқы екі стартапқа инвестиция 
салынды. 

мүмкіндіктерін кеңейтіп, порт-
фельді әртараптандыруға және 
жаңа актив сыныптарын қосу 
арқылы инвестициялық әлеуетті 
арттыруға мүмкіндік бермек.

Венчурлік инвестициялардың 
Қазақстан экономикасына ұзақ-
мерзімді әсері туралы айтар болса, 
ең алдымен, елдегі белсенді ин-
весторлар саны 2,6 есе �скенін, ал 
халықаралық ойыншылар Қазақ-
станға к�бірек назар аудара бас-
тағанын атап �тер едік.

Алайда Цифрлық даму ми-
нистр лігінің мәлімдеуінше, Series 
A+ деңгейіндегі капитал тапшы-
лығы шешілмейінше, стартап-
тардың шетелдік нарықтарға бет 
алуы жалғаса бермек. *йткені 
ауқымды мәмілелердің 90%-ын 
ха лықаралық инвесторлар қаржы-
ландырады, ал жергілікті қорлар-
дың орташа инвестиция к�лемі $1 
млн АҚШ долларынан аспайды. 
Осы мәселені шешу – елдің инно-

вациялық дамуындағы шешуші 
факторға айналып отыр.

Алдағы онжылдықта Қазақстан 
Орталық Азиядағы жетекші техно-
логиялық және инвестициялық 
хабқа айналуды мақсат еткені 
белгілі. Ол үшін басты қадам IT 
экспортының к�лемін $1 млрд-қа 
жеткізу, IPO және M&A арқылы 
стартаптар үшін тиімді шығу стра-
тегияларын қалыптастыру, Series 
A+ деңгейіндегі қаржыландыруды 
ұлғайту керек. 

Бұл процесті жеделдетудің 
жанама жолы QVG қоры және 
басқа да венчурлік бастамалар бол-

«Алайда экожүйенің осындай 
қар қынды дамуына қарамастан, әлі 
де Series A+ деңгейіндегі ин вес-
тицияларға деген тапшылық бар. 
Қазақстандық инвесторлар негізі-
нен ерте кезеңдегі (pre-seed, seed) 
жобаларға қаржы құюмен шек-
телсе, кеш сатыдағы (growth, Series 
A және одан жоғары) инвести-
цияларды негізінен халықаралық 
қорлар қамтамасыз етеді. 2023 
жылы барлық мәміленің 90%-ы 
ерте кезеңдегі инвестициялардан 
тұрды, бұл стартаптардың масшта-
бы кеңеюін тежейтін басты кедер-
гілердің бірі», – делінген министр-
ліктің жауабында.

ҚОРЛАРДЫҢ ДА 
«ҚОРЫ» БАР

Естеріңізде болса, былтыр 
отан дық венчурлік нарықты жаңа 
деңгейге к�теру үшін $1 млрд 
к�леміндегі Qazaqstan Venture 

Group (QVG) қоры құрылған бола-
тын. Бұл қор аймақтық стартап-
тарды жаһандық капиталмен бай-
ланыстыруға, инвестициялық 
тә уекелдерді т�мендетуге және 
венчурлік экожүйені ұзақмерзімді 
дамытуға бағытталған.

Ведомство �кілінің айтуынша, 
QVG қазір �з ішкі процестерін 
жетілдіріп, тұрақты және ашық 
ин фрақұрылымын қалыптас ты-
руда. Қазірдің �зінде қор кәсіби 
инвестициялық басқарудың жаңа 
кезеңіне аяқ басып, менеджер 
лицензиясын алған. Бұл қор жер-
гілікті венчурлік инвесторлардың 

Табыс пен тәуекел жүгін тең 
арқалайтын мұндай инвесторларды 
нарық тілінде бизнес-періштелер 
дейді. Бұл саланың �ркендеуіне 
к�п жағдайда тұрақсыз заңнамалық 
база, геосаяси мәселелердің ушы-
ғуы және білікті мамандардың 
же тіспеушілігі тосқауыл болады. 
Елімізде венчурлік нарық әлі де 
қалыптасу кезеңінен �тіп жатса, 
АҚШ пен Оңтүстік-Шығыс Азияда 
бұл сала �зіндік дәстүрі мен айқын 
ерекшеліктеріне ие болып үлгерді.

Венчурлік қаржыландыру стар-
таптардың жаһандық нарыққа 
шы ғуына мүмкіндік беріп, елдің 
бә секеге қабілеттілігін арттыра-
тыны белгілі. Дегенмен Big Sky 
Capital венчурлік қорының серік-
тесі Жан Қарсыбаевтың айтуынша, 
венчурлік инвесторлар тек �сім 
әлеуетін ғана емес, сонымен қатар 
�ңірлік ерекшеліктерді де түсінуі 
керек: заңнаманы, экономиканы, 
мәдениетті, тіпті валюта бағамы-
ның ауытқуын. «Тек осылай ғана 
шығындарды азайтып, сәтті экзит 
жасау ықтималдығын арттыруға 
болады», – дейді ол.

ИННОВАЦИЯЛЫҚ 
«К�ШБАСШЫ» КІМ?

Ірі технологиялық жобалар мен 
инновациялық шешімдердің пайда 
болуы жергілікті бизнесті күшейтіп 
қана қоймай, шетелдік капиталды 
тартуға да жол ашады. Венчурлік 
инвестициялар арқылы дамыған 
стартаптар экономиканың әртүрлі 
саласын цифрландыруға, тиімді-
лігін арттыруға және жаңа нарық-
тарды игеруге к�мектеседі.

Соңғы жылдары Қазақстанның 
венчурлік нарығы Орталық Азия-
дағы ең қарқынды дамып келе 
жат қан экожүйелердің біріне ай-
налды. Цифрлық даму, инновация-
лар және аэроғарыш �неркәсібі 
министрлігі ұсынған мәліметтерге 
сүйенсек, 2023 жылы елдегі вен-
чурлік инвестициялар $80 млн-нан 
асып, Қазақстан аймақтағы барлық 
венчурлік мәмілелердің 72%-ын 
қамтамасыз етті. Ал 2018-2023 
жылдар аралығында стартаптар 
саны 6 есе, ал келісімдер саны 5,5 
есеге ұлғайған.

Министрлік �кілдері еліміздегі 
венчурлік инвестицияның қазіргі 
ахуалы жайында AIQYN газетіне 
бер ген жауабында бұл процестің 
не гізгі қозғалтқышы Astana Hub 
бол ғанын атап �ткен. Бүгінде 1,5 
мың нан астам резиденті бар ең ірі 
IT технопаркі FinTech, AI, Health-
Tech, EdTech салаларындағы стар-
таптарға қолдау к�рсетіп отыр. 
Со ның арқасында құны 529,1 млн 
АҚШ долларына тең IT �німдерін 
экспорттауға мүмкіндік туды. Бұл 
елдегі IT экспорттың 60%-ын 
құрайды. 

Кәмила ДҮЙСЕН

Ірі технологиялық жобалар мен 
инновациялық шешімдердің пайда 
болуы жергілікті бизнесті күшейтіп 
қана қоймай, шетелдік капиталды 
тартуға да жол ашады. Венчурлік 
инвестициялар арқылы дамыған 
стартаптар экономиканың әртүрлі 
саласын цифрландыруға, тиімділігін 
арттыруға және жаңа нарықтарды 
игеруге көмектеседі.
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АҒА БУЫН & Z ҰРПАҚ

Аяна �білдәш: нер жолын таңдаған 
жас тарға қандай кеңес бересіз?

– Менің ойымша, қай мамандықты 
таңдасаңыз да, ең бірінші оны жақсы к�ру 
керек. Сол мамандық үшін күресу қажет. 
Сонда ғана нәтижеге қол жеткізесіз. Кейде 
біз барлығына үлгеру үшін бастаған ісімізі-
дің  к�бін соңына дейін жеткізбейміз. Ол 
кез д е шығатын нәтиже де толыққанды 
болмайды. Кейде бізге: «Ел үшін қандай 
қыз мет істедің?» деп сұрақ қояды. &р адам 
�з мамандығының шеберлік шыңына шы-
ғатын болса, соның �зі ел үшін жасалған 
қызметпен пара-пар. «Болдым», «толдым» 
деген адам әрі қарай дамымайды. Сондық-
тан жастар таңдаған мамандығының шы-
ң ы на шығуға ұмтылуы керек. Сол кезде 
ор таңызға да сыйлы боласыз. Менің де 
ұстанатын негізгі қағидам осындай. Орта 
есеппен күніне әр спектакльге 500-600 
адам келеді. Бейсенбіден жексенбіге дейін 
қойылымдар үздіксіз жүреді. Осыншама 
к�рерменнің алдында �нер к�рсетуге үл-
кен жауапкершілік керек. Актерлік ойын 
автоматты түрде болып кетпеуі үшін әр 
қойылым сайын жаңашылдықты к�рсетуі-
міз тиіс. &йтпесе, к�рермен де бізден жа-
лы ғады. Театрға келген халық рахаттанып, 
�нерімізге тамсанып кетсе, актер үшін осы 
үлкен жетістік. Мен актерлік мамандыққа 
ғылым ретінде қараймын. &р адам �з ма-
ман дығын зерттеп, ғылым ретінде қараса, 
еңбегі жерде қалмайды. 

Жадыра Құдайбергенқызы: «Маман-
дық тың ең қиыны – актер» деп ойлаймын. 
�р образға кіру, спектакль біткен соң  р&л-
ден шығу кез келген адамның қолынан кел-
мейді. Осы мамандыққа сіз қалай келдіңіз? 
Қазір к&бі грант үшін оқиды да, диплом 
ал ған соң не шаштараз, не такси жүргізушісі 
болып жұмыс істейді. Мамандық таңдағанда 
неге мән беру керек? 

– Мен театрда актер боламын деп мүл-
дем ойламағанмын. &у демейтін қазақ жоқ. 
&рқайсыңыз да әйтеуір ән айтып, �лең 
оқисыздар. Біздің халықтың �нерге жаны 
жақын ғой. Ауылда жүргенде мен де ән 
айтып, әнші болуды ойладым. Теле ди-
дардан Асанәлі &шімов сияқты абыз ақса-

қал дарымыздың фильмдерін к�рдік. Біздің 
бала күнімізде М.&уезов театры ауыл-аймақ-
ты аралайтын. Сондағы актерлерді к�ріп �с-
тік. Алаш азаматына айналған, халқымыз дың 
біртуар перзенті Бекжан Тұрысты танитын 
шығарсыздар? Екеуміз бір ауылдан быз. Мені 
�нерге алып келген жанның бірі – Бекжан 
аға. Бала күнімде радиоға апарып дауысы-
мызды жазғызды. Одан кейін Т.Жүр генов 
атындағы �нер академиясына алып келді. 
С�йтіп, Бекжан аға ұстаз ретінде мені �нер 
жолына салды. Театрға келгеннен кейін 
актерліктің машақаты к�п мамандық екенін 
білдім. К�бі әртістер сахнада күліп жүріп, 
�мірлерін �ткізеді деп ойлайды. Мен олай 
айт пас едім. Актердің жолы – қиын жол. Оны 
мен �з балаларыма да айтамын. «Бұл жол да 
менің жүргенім де жетеді. Сендер басқа 
жолды таңдаңдар. Егер жанкештілікпен �нер 
ішінде жанып-күйемін десеңдер нә тижеге 
жетесіңдер. Ол үшін де күш керек. Ер тең 
қиналып қалсаңдар кім кінәлі болады? 
3здерің ойланыңдар. Бұл салаға кел деп те 
айта алмаймын. 3йткені �зім бұл қиындықты 
к�рдім. Актерлердің алатын жалақысы да �те 
аз. Кейбірі киноға түсіп, дубляж жасап 
қосымша табыс табады. Тек театрда еңбек 
ететіндер бар. Ал олар қалай күн к�реді? 
Актерлікке келу үшін осының бәрін ойлану 
керек. Мамандық таңдауда фанатизмге 
берілудің қажеті жоқ» деп айттым бала лары-
ма. Адам �мірде мамандық таңдауда, жар 
таңдауда қателеспеуі керек. Ол үшін жаста-
й ыңнан к�п кітап оқуың керек. Қазіргі бала-
лар кітап оқымайды ғой. Егер к�п кітап 
оқыса, әр бала �зін табады. 3нер жолын таң-
дап отырған бала кітап оқығаннан кейін одан 
айнып қалуы мүмкін. 3йткені кітап баланың 
санасын ашады. Қазір балалардың барлығы 
блогер, әнші болғысы келеді. Себебі қоғамды 
шоумен дер жаулап алды. Олар �з �мірлерін 
виртуалды әлемде мінсіз етіп к�рсетіу ар қылы 
жас�спірімдердің санасын улап жатыр. 
К�зқарасы әлі қалыптаспаған бала жылтыр 
дүниеге тез құмартады. Ал оқыған бала �з 
жолын адаспай табады. 

Жадыра Құдайбергенқызы: Сіз &нер жо-
л ында Бекжан Тұрысқа еліктедіңіз ғой. Сонда 
қазір балаларға үлгі болатын тұлға жетіспей ме? 

– Биыл Президентіміз 2025 жылды «Жұ-
мысшы мамандықтары жылы» деп жария ла-
ды. Шынымен де, қоғамда к�рінбей жатқан 
қаншама еңбек адамы бар. Қазіргі бұқаралық 
ақпарат құралдары жұмысшы мамандарды 
барынша дәріптеуі керек деп ойлаймын. Се-
бебі олардың еткен еңбегі, т�ккен тері к�рін-
бей жатыр. Мысалы, театрда да сахна сыртын-
да қызмет ететін адамдар бар. Олар сахнаны 
құрады, безендіреді. Бірақ келген к�рермен 
техникалық мамандардың ұшан-теңіз еңбегін 
к�рмейді. Ауыл-аймақта жүрген қаншама 
�нертапқыш адамдар бар. Солар дың еңбегі 
еленбей жатыр. Біз осы жылы сол жан дардың 
еңбегін к�рсетуіміз керек. Себебі жас ұрпақ-
тың үлгі алатын тұлғасы – осындай жандар. 

Театр – мұражай емес, мектеп те емес. 
Театр – �нер ордасы. Кейбір жандар театрдан 
тарихты к�реміз деп келеді. Тарихты к�ру 
үшін музейге бару керек. 

Қазіргі театр даму үстінде. Фархат Мол-
да ғали, &лібек 3мірбекұлы, Дина Жұма-
баева, Жұлдызбек Жұманбай сияқты театрға 
�з жүрегін  арнап жатқан режиссерлер бар. 
Осы режиссерлер қазақ сахнасына үлкен 
қопарылыс алып келіп жатыр. 

ХАЛЫҚ ТА ЖАСАНДЫЛЫҚ ПЕН 
ЖЫЛТЫРАҒАННАН МЕЗІ БОЛАДЫ

Жасур Сапаров: Жасанды интеллект қо-
ғамның барлық саласында қарқынды дамуда. 

Нұркен ӨТЕУІЛ, 
актер, Қазақстанның еңбек сіңірген қайраткері:

ОЛ –

Театр – өмірлік сұрақтарға шешім табатын орын ғана емес, 
адам жанына дауа. Астаналық көрерменнің көзайымына 
айналған, сахнадағы «Абай», өмірдегі Нұркен Өтеуіл – 
саф өнердің саңлақ сарбазы. Бүгінге дейін оның рөліне 
тамсанбаған адам кемде-кем. Себебі актер қандай образ 
сомдаса да, шынайылығынан айныған жоқ. Көрермен 
алдындағы жауапкершілігінен тайған жоқ. «Аға буын & Z 
ұрпақ» атты жобамыздың бүгінгі кейіпкері – Қазақстанның 
еңбек сіңірген қайраткері Нұркен Өтеуіл. Ең қызығы бұл 
жолғы кездесуге актердің тілеулес жанкүйлерлері де 
қатысты. Ал жастар көкейде жүрген көп сауалдарына 
жауап алды. Актер де қысылған жоқ. Шәкірттерге ағынан 
жарылып, сүбелі сұхбат құрды.

«ӨНЕРПАЗ ҮШІН

Жасур Сапаров: Қазақ театрының қазіргі 
деңгейін қалай бағалайсыз? Театр &неріне 
қандай &згеріс керек? 

– &р уақыттың �зінің ғана айтатын дү-
ние сі болады. Заман ауысқан сайын адамның 
санасы да �згеріп отырады. Кей кезде қазір-
гіні бұрынғымен салыстырып �мір сүреміз. 
Бірақ біз алға жылжуымыз керек. Бүгінгі 
к�рермен нені қалайды? Жастардың к�зқара-
сы қандай? Міне, қазақ театры осы бағытта 
жұ мыс істеуі керек. Мен бұрынғыларды жа-
ман деп айтпаймын. &р уақытта үлкен �нер 
жасаған адамдар �з заманында тұлға болды. 
Оған ешкімнің таласы жоқ. Ал олардың 
жаса ған �нерін кейінгі жастар қайталай 
алмауы мүмкін. Бірақ әр �нер адамы �з дара 
жолын салады. Сол сияқты қазіргі театрдың 
жолы қиын да, қызық. Мысалы, бұрын спек-
такльдер 3-4 сағат болатын. Ал қазір қойы-
л ым ның уақыты қысқарып, 1-1,5 сағат қана 
қойылып жүр. Себебі халық TikTok, Instagram 
желілеріндегі 1 минуттық бейнелерді к�руге 
дағдыланып қалды. Қазіргі жастар 10 минут-
тық видеоны соңына дейін к�ре алмайды. 
Де генмен біздің театрда 2 актілі, 3-4 сағатқа 
дейін қойылатын спектакльдер бар. К�рер-
мен қойылымнан шығып кеткен жоқ. Соңы-
на дейін к�ріп, бағалады. 3йткені театр – 
шы найы �нер. Адамның жаны сахнада 
жүр іп, к�рерменнің к�з алдында �нер к�р-
сеткен кезде халықтың қанша сағат болса да 
тамашалайтынына к�зіміз жетті. Қазір театр-
лар ұзақ спектакльдерді қайта қойып жатыр. 
К�рші Ресейде 9 сағатқа дейін қойылатын 
спектакльдер бар. Қазіргі жас режиссерлердің 
театрға деген к�зқарасы мүлдем басқа. Олар 
әр жанрда неше түрлі қойылым қоюда. 

Болашақта актерлердің орнын жасанды интел-
лект алмастыруы мүмкін бе? 

– Жасанды интеллект қауіпті болуы да, 
пайдалы болуы да мүмкін. Таяқтың екі ұшы 
бар. Абайдың �зі «&рбір жақсы нәрсенің �л-
шеуі бар, �лшеуінен асса – жарамайды» деп 
айтып кеткен. Қазір балалар диктант жазу 
үшін де жасанды интеллектіні пайдаланып 
жүр. Яғни, ЖИ адамның ойлану қабілетін 
азайтып жатыр. Осы тұрғыдан қауіпті. Уақыт 
�те келе ЖИ-ді жиі қолданатын адам оған 
тәуелді болып қалуы мүмкін. Тіпті, қазір 
адам дармен әңгімелескісі келмейтін, керісін-
ше жаны жоқ техникамен с�йлесетін ұрпақ 
�сіп келеді. Смартфондардың шығуы, техни-
ка ның қарыштап дамуы адам санасына да 
әсер етуде. Айталық, телефон жоқ кезде 
жыл ы на бір рет ауылға барғанда к�рші-қо-
л аңмен, ағайын-туыспен арқа-жарқа болып 
амандасып, сағынысып қауышатынбыз. Ал 
смартфон шыққаннан кейін кеше ғана 
видео қоңыраумен с�йлескен шешеммен 
ауылға барғанда баяғыдай сағынып қау ыш-
пайтын болдық. Ешкім байқамайтын шығар, 
телефон адамның «сағыныш» сезімін де алып 
қойды. &рине, �лшеммен қолданса жасанды 
интеллектің пайдасы да бар. 

Соңғы 4-5 жыл ішінде театрдың әр спек-
та клі аншлагпен �теді. Жалпы, халықтың 
санасы �скен сайын театрға келушілер де 
к�беюде. Неміс жазушысы Томас Манн 
«Театр тобырды халыққа айналдырады» дей-
ді. Интернет ең алғаш пайда болғанда: «Енді 
театрға қиын болады. &леуметтік желі театр-
ды құрдымға сүйрейді» деп те айтқан. Адам 
жаны бар, тіршілігі бар пенде болғаннан 
кейін бір нәрседен жалығады. Адам шынайы-
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трамвай айдайтын жұмысынан арнайы еңбек 
демалысын алып келген к�рермендерді де 
к�рдік. Сол фестивальде к�ршілеріміздің 
театрға келу мәдениеті, тіпті театрға ауыс-
тыра тын екінші аяқкиім алып келгені де бізге 
таңсық болып к�рінді. Ал бізде спектакльге 
келген к�рермендер к�біне смартфондарын 
�шірмей отырады. Бұл да к�рермен мәдени-
ет ін, театрға деген құрметті к�рсетеді. 

САХНАДАҒЫ «ШАПАНЫМЫЗДЫ» 
ЖАМЫЛЫП ҮЙГЕ БАРМАЙМЫЗ

Аяна �білдәш: Талғам тұрғысынан ше? 
Мысалы, сіз айтқан театрға жиналған қауым 
кинотеатрлардағы арзанқол комедияларды да  
к2ріп жүр. Продюсерлер мен режиссерлер 
миллиардтаған ақша тауып жатыр. Талғам 
тұрғысынан қарасақ, к2п к2рермен театрға 
келмеуі мүмкін ғой. 

– &нердің де �ліра уақыты болады. Біздің 
қоғамда да сондай сатылар бар: бірнәрседен 
шошитын, бірнәрседен құтылу керек бола-
тын. Бірақ уақыт �те келе соның бәрі артта 
қалатынына к�зім жетеді. Шынында қазір 
бизнес үшін түсіріп жатқан кино к�п. Бұл да 
қалады. )лі үлкен-үлкен �нер туындылары 
туады. Сол кезде халық �зі саралап алады. Бұл 
кезеңнен театр да �ткен. Бекзат �нер 
к�рерменнің к�ңіліне қарап жеңіл-желпі 
спектакльдер де, қоғамда болған түрлі та-
қырыпты әзіл ретінде де қойып, театрға 
к�рермен тартты. Бірақ нәтиже шықпады. Ал 
классикалық шығармаларды сахналаған кезде 
к�рермен осы жаққа ағыла бастады. Қазіргі 

алдында М.)уезовтің туындысы негізінде 
режиссер )лімбек Оразбековпен бірге жұ-
мыс істедім. Содан кейін Абайдың қара с�з-
дері, поэзиялары маза бермеді. Қазіргі қо-
ғамда Абайға деген к�зқарас қалай болады, 
ол неге әліге дейін �міршең деген сұрақтардан 
«Жан» моноспектаклі туды. Бұл спектакль 
тек Абайдың с�здерінен құралды. Спектакль-
ден кейін «Сізден Абайды к�ре алмадық, 
сыртқы бейнеңіз ұқсамады» деген к�рермен 
тарапынан сыни сұрақтар қойылды. Оған 
міне жауап: мен Абайды емес, оның шырыл-
да ған жанын к�рсеткім келді, режиссер 
Фархат Молдағали да осы пікірде болған 
екен, екеуіміздің ойымыз бір жерден шығып, 
осындай образбен сахнаға шықтым. Қазақты 
ең қатты жақсы к�рген адам болса, ол – 

«жаңа» актердің бойында түсініксіз сезім, 
шарасыздық пайда болады. Ең бірінші р�-
л ім – Болат Ұзақов қойған «Қанды азудағы» 
(К�ксерек) – кішкентай Бораш. Сол кездегі 
қорыққаным әлі есімде. «Қайда келдім, теа-
тр ға келгенім дұрыс па?» деген сұрақ к�ке-
й ім де тұрып, біраз жыл бойы мазалаған. Қи-
нал ған кезде, кейіпкерімді аша алмағанда, 
кілті табылмаған ізденісімде актерлікті тас-
тап, теріс бұрылып кеткім келген сәттер 
болған. Кейде жеңіл нәрсені күтеміз, ондай 
нәрсенің ғұмыры ұзақ болмайды. )біш 
Кекілбаевтың «&нер үшін, яки �нерпаз үшін 
бір-ақ �мір бар, ол – ізденіс, үздіксіз іздеу, 
табу, ашу. Бұдан жалыққан жерде әуелі �нер-
дің күні, сосын �нерпаздың күні таусылады» 
дегені бар. Актерлік ізденісті талап ететін 
мамандық қой. Оралхан аға да бір с�зінде 
«Актер болу – күні-түні ұйықтамайтын оқып - 
тоқуды таңдап алу» деген. Жалпы, жаһандық 
даму кезінде әр саланың маманы ізденісте 
жүруі керек деп ойлаймын. 

АТАҒЫМДЫ ПАЙДАЛАНҒАН 
КЕЗІМ БОЛМАҒАН

Аян Нұржанұлы: Сіз махаббатыңызды 
теа тр дан таптыңыз. Жар таңдауда нені ескеру 
керек?

– Менің �нерде бір жетістікке жетіп, не 
болмаса осы мамандығымның жақсылығын 
к�р іп жатсам – ол менің жан-жарымның 
қа с ымда болғаны, мені түсінгені. «Жақсы 
жар таңдаудан қателеспеу керек» деген с�з 
қыз дарға да тиісті айтылған. Яғни, жігіт пен 
қыздың жан-дүниесі бір-біріне үйлес се, 
ешқашан бірін-бірі тастамайды. Дан ыш пан 
әл-Фараби де «Тәрбиесіз берілген білім – 
адамзаттың қас жауы» демей ме? Бірінші 
тәрбие керек, қыздың бойында инабаттылық 
болуы керек. 

Аян Нұржанұлы: Танымалдығыңызды 
2мірде пайдаланып к2рдіңіз бе?

– Бірде осындай жағдай болды. Сонда 
«Сіз мені танымасаңыз басқаша қарайтын ба 

едіңіз?» деп �зіне сұрақ қойдым. Неге? Бұл 
адамгершілікке жатпайды. Жалпы, жұртқа 
белгілі актермін деп атақты пайда ла на тын 
кезім болмаған.

Жасур Сапаров: >нерде бәсекелестік 
болғанын қалайсыз ба? Күншілдік туралы 
не айтасыз?

– )рине, «Саф сұлу �нер бықсық ой дан 
тумайды, шыншыл таза жүректен туа ды. 
Бәсеке неге озасың деп �згені күн деуің 
емес, �зіңді қамшылауың болсын» деген 
Абайдың с�зі бар. Осы с�з бәріне жауап 
беретін сияқты. Ал күншілдік мәсе лесіне 
келсек, �зін жоғары санайтын адам дар 
басқалар туралы жаманшылық айт пай ды. 
Жамандықты �зін т�мен деп сан ай тындар 
ғана айтады. &йткені �зін жоғары бағалай-
тын адамның басқада шаруасы жоқ. Сонда 

ІЗДЕНІС»
БІР-АҚ ӨМІР БАР,

лықты іздейді. Театр тірі �нер болғаннан 
кейін к�рермен театрды бәрібір іздеп тұрады. 
Кезінде театрда эффектілерге қойылған 
спек такльдер де болды. Жарқ-жұрқ еткен 
шамдар мен фантандарды театрға әкелген 
кезде халық бастапқыда қызықты. Біраз 
уақыттан кейін бұдан да к�рермен жалықты. 
Орыстың атақты актері Валентин Гафт �мірі-
нің соңында «Декорацияға тірі ағашты әке-
л іп қоятын кездерді сағынамын. Қазіргі жыл-
тырағанның бәрі уақытша» деп айтқан. Сол 
сияқты халық та жасандылық пен жылтыра-
ған нан мезі болады. Театрға актер мен адам 
керек. Ертең жасанды интеллектпен, робот-
тар мен қойылымдар да қойылатын шығар. 
Бірақ ол жерде жан жоқ. Қазір халық шоудан 
да жалығып, театр �неріне бет бұрып жатыр. 
Халқымыздың білім деңгейін театрмен де 
�лшеуге болады. Бірде біз «Шие» қойылымын 
Ресейдегі фестивальге апарып қойдық. Сол 
кезде фестивальге Челябинск облысындағы 

қазақ киносы да осындай кезеңді бастан 
�ткеруде. Қандай кино болса да халық к�ргені 
дұрыс. Сонда ғана �здері саралап, керегін 
алады. Осылайша, олардың бір тақырыпқа 
таңдауы түседі. Талғамы �згерген к�рермен 
кинодан театрға келетін уақыт та туады.

Саяжан Тілеубек: Кино не театр таңдауын 
жасауыңыз керек болған сәт болды ма?

– Иә, болды. Егер менің мақсатым –  
жұрт қа танымал болу болса, кез келген кино-
ға түсуге келісетін едім. &нерімнің деңгейін 
дұрыс бағалай алмасам, сіздермен де с�йлесіп 
отырмас едім. 

Асмагүл Құлымбетова: Сахнада түрлі 
психологиялық р2лдерді алып шығасыз. Абай 
монологін оқыдыңыз, «Жұбайлар жұмбағы» 
атты отбасылық қойылымда да образыңызды 
керемет алып шықтыңыз. Сондағы кейіпкердің 
күйінен қалай шығасыз?

– Абайдың ішкі әлемін ашуға күш салған 
«Жан» моноспектаклі к�рерменге жол тартар 

Абай. Қазақты ең қатты сынаған адам болса, 
ол да – Абай. &йткені біз сыннан қорқамыз, 
бірақ сын адамды �сіреді. Абай басында 
қазақты қалай сынады, кейін соншалықты 
ең жақынына айналды.

Біз актерміз, сахнадағы «шапанымызды» 
жамылып үйге бармаймыз. Ол сол жерде, 
сахнада қалады. Менің миссиям сол жерде 
қалды, болды. Театрдан шыққаннан кейін 
сол баяғы қоңыр тіршілігіме келемін.

Саяжан Тілеубек: Алғаш рет сахнаға шық-
қанда қандай сезімде болып едіңіз, еске түсіріп 
к2ріңізші. Кейде актерлікті таңдағаныңызға 
2кінетін кездер болған шығар?

– Сахнаға шыққанда шарасыз адамның 
кейпін кешесің. Оқып жүрген т�рт жылдың 
ішінде бірінші курсқа келгеннің бәрі «Халық 
әртісі», екінші курста «Еңбек сіңірген әртіс» 
болса, үшінші, т�ртінші курста жай актер 
бол ып шығады дейтін. Театрдың киелі сахна-
сына шығып, талантты актерлерді к�ргенде 

қараңыздар, бәріміз дің әр жерде биік 
болып жүруіміз керек. Айтпағым осындай 
қағидаларды ұстауы мыз қажет. 

Аяна �білдәш: Актер болам деп шешім 
қабылдағаныңызда ата-анаңыз қарсы бол-
мады ма?

– Қарсы болды. Ол кезде мал дәрігері-
нің оқуын бітіргендердің беделі жоғары 
болатын. Мектепте үлгілі оқушылардың 
қатарында болдым. С�йтіп мектебімізге 
институттан екі жолдама келді, біреуі – 
ма ған. Жолдама келіп тұрған соң, ата-
анам сол оқуға барасың деп, Алматыдағы 
ветеринарлық институтқа тапсыртты. 
Ал ай да оқуға түскеннен кейін емтихан 
тапсырмаларын орындамай жүріп, оқудан 
шықтым. Содан кейін �з таңдауыммен 
театрға келдім. 

Аяна �білдәш: Сіз қандай әкесіз? Бала-
ларыңыздың таңдауына қалай қарайсыз?

– )кем жалғыз ұл болған. Алматыдағы 
партиялық мектепте оқығысы келгенімен, 
ата-анасы жібермеген екен. Соны әкем 
�ле-�лгенше «оқып алғанымда ғой…» деп 
айтып отыратын. Сондықтан мен де бала-
ларымның бетінен қаққан емеспін. Оларға 
театрдың жолы оңай емес екенін айтқан-
мын. Бәрінің бойында қабілет бар. Сабақ-
тарын үздік оқыды, сол кезде де басқа 
ма мандықты таңдауын ұсынып к�рдім, 
алайда таңдауына қарсы келмей еріктеріне 
қалдырдым. Бәрібір қалауы �нер болды, 
режиссура саласын таңдады. 

Саяжан Тілеубек: Егер адам орта жасқа 
келгенде мамандығын қате таңдағанын 
түсініп, актер болғысы келсе оған кеш пе?

–Ешқашан кеш болмайды. Алпысқа 
келіп те шет тілін оқып, �здерін дамытып 
жүргендер бар. Сондықтан да «жасым кел-
ді» деп артқа тартудың қажеті жоқ. Адам 
– қабілетті жаратылыс. Біз к�біне �з 
мүмкіндіктерімізді шектеп, армандаудан 
қорқамыз. Мақсатымызға жету жолын 
ойланбаймыз. «Ағылшын тілін үйренемін» 
деп ауызша айту қиын к�рінгенімен, 
бастап кетсеңіз, бұл іс әлдеқайда оңай. 
Сондықтан мақсатты қоя білу, оған жету 
жолын айқындау үшін табандылық қажет.

– �ңгімеңізге рақмет!

К2ктем ҚАРҚЫН,
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Театрға актер мен адам 
керек. Ертең жасанды 
интеллектпен, робот-
тар мен қойылымдар 
да қойылатын шығар. 
Бірақ ол жерде жан жоқ. 
Қазір халық шоудан да 
жалығып, театр өнеріне 
бет бұрып жатыр.
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Ќорыќшыларѓа

ҚОРЫҚШЫНЫ АҢШЫНЫҢ 

ЗІРЛЕГЕНІ ҚАЛАЙ?

Enbek.kz, НН, OLX, Gorodra-
bot, Zarplata басқа да жұмыс іздеу 
сервистері және әлеуметтік желі 
қорықшыларды іздеген хабар-
лан дыруға толы. Тіпті, кейбірі 
мү ге дектігі бар адамдарды алуды 
қа растыруға даяр. Тек ішімдікке 
құ марлығы болмаса болды («без 
вред ных привычек»). Саладағы 
%т кір кадр тапшылығы мәселесін 
ше шу үшін Экология және таби-
ғи ресурстар министрлігі тосын 
қа дамға баруға ниетті.

Ведомство «Кейбір заңнама-
лық актілерге аңшылық саласы 
жә не жануарлар дүниесін сақтау 
мә селелері бойынша %згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» 
заңының жобасын әзірледі. Онда 
Аң шылар мен аңшылық шаруа-
шы лығы субъектілерінің қо ғам-
дық бірлестіктерін біріктіретін 
ре с публикалық қауым дас тық тар-
ға қорықшыларды арнайы даяр-
лау құқығын беру ұсынылған.  

Бұл жерде қорықшылар – %зі не 
бекітілген алқаптарында жан уар -
лар дүниесін қорғауды жүзеге асы-
рады. Ал аңшылардың діттегені – 
қайт кенде де сол жануарларды 
атып алу. Олай болса бұлар негізі-
нен, бір-біріне қарсылас. Қорық-
шы лар аңшылардың үстінен қа да-
ға   лайды, браконьерге айналып 
кет  пеуін бақылайды, жаза басса, 
жа  засын береді. Ендеше мұндай 
қа   дамға мемлекет неге барып 
отыр?

Орман шаруашылығы және 
жануарлар дүниесі комитетінің 
Жануарлар дүниесі және аң шы-
лық шаруашылығы басқарма сы-
ның басшысы Асқар Абдрах ма-
нов тың айтуынша, ұсынылып 
отыр ған реттеу тетігі қорық шы лар-
ды даярлауды қамтамасыз ету ге 
бағытталған. Қорықшы болу үшін 
арнайы университет бі тірудің қа-
жеті жоқ. Қорық шы ларға қойы-
латын басты бір талап – табиғатты 
шын, шексіз сүю. 8йткені сол 
үшін басын бәйгеге тігуіне, суық-
қа т%зіп, ыстыққа шыдауына тура 
ке леді.

Сондай-ақ қарудан тура ата 
біл гені маңызды. Аң шы-

лардың қауымдастығы бұған үй-
рете алады. Сондай-ақ қорық шы 
табиғат қорғауға және аңшы лық 
ісіне қатысты заңнаманы біл гені 
ж%н. Бұл оған %з мін дет те рін 
дұрыс орындап, заңгерлік шие-
леністерге соқтырар проб ле ма-
лардан аулақ болуы үшін қа жет. 
Сирек кездесетін және жойы лып 

бара жатқан жануарлар мен %сім-
дік терді қорғау заңнамасын білуі 
де күрделі жағдайларға дұрыс 
ше шім қабылдауына к%мектеседі.   

– Қауымдастықтар арқылы 
жү зе ге асыру ұсынылып отырған 
қо рықшылардың арнайы дайын-
дығы оларға жануарлар әлемін 
са палы қорғауға, сондай-ақ аң-
шы лық жерлерді тиімді басқару 
үшін қажетті дағдылар мен білім-
дер ді үйретуге мүмкіндік береді. 
Бұл қорықшылардың құзырет ті-
лік деңгейін к%теруге ықпал ет е-
ді, – деді басқарма басшысы. 

Даярлау барысында қауым-
дас тықтар тек қарудан атуға үйре-
ту мен шектелмейді, сонымен 
бір ге биология, экология, заңна-
ма лық база және қорғау әдістері 
ту ралы білім беруі қажет. 

САУАТСЫЗ ҚОРҒАУШЫ 
ТАБИҒАТҚА КЕ СІР

Экология және табиғи ре сурс-
  тар министрлігінің Орман шаруа-
шылығы және жануарлар дүниесі 
комитетінің түсіндіруінше, қазір 
мамандардың жетіспеушілігіне 
бай ланысты қорықшы ретінде 
жо ғарғы білімі жоқ, тіпті бұл са-
лада жұмыс тәжірибесі жоқ адам-
дарды ала береді. 

«Дайындығының жеткіліксіз 
болуы жануарлардың санын рет-
теу ге қатысты қате шешімдер 
қа     был дауына соқтыруы мүмкін, 
бұл табиғаттағы тепе-теңдікті бұ-
за ды. Қажетті білімсіз қорық шы-
лар %зекті заңдарды, аң аулау жә не 
табиғатты қорғау ережеле рін білм-
еуі, с%йтіп, %зі заңсыз әре кеттерге 
баруы мүмкін. Мұ ның сыртында 
білімі т%мен қорықшылар бра ко-
 ньер ліктің және басқа да эколо-
гия ға қауіпті әрекеттердің алдын 
алу да тиімді қимылдай алмай-
ды», – деді комитеттегілер.

Мұнсыз қорықшы табиғатты 
қор ғау, табиғи ресурстарды пай-
да лану туралы халыққа сауатты 
тү сініктеме де бере алмайды. Ор-
ман шаруашылығы және жануар-
лар дүниесі комитеті сауатсыз 
қо рық шылардың %зі заң бұзаты-
ны на бірнеше мысал келтірді. 
Ақ м ола облысының Ерейментау 
ау данының жергілікті полиция 
инс пекторы Ақсуат ауылының 
маңында 40 жастағы қорықшыны 
ұстап алды. Полиция оның бра-
ко ньерлікпен айналысқанын 
мә лімдеді.

СҚО-ның Есіл ауданында та-
би ғатты қорғау полициясы бра-
коньер лікке күдікті екі ер адамды 
құ рықтады. «Красный Бор» мем-
ле кеттік мекемесінің аумағында 
тоқ татылған олардың «Нива» 
ав    ток%лігінің тіркемесінде марал-
дың ұшасы жатқан. Екеуі де қо-
рық шы болып шықты және бұл 
жануарды атуға болмайтынын 
біл мегенін айтып, ақталыпты.

Тергеу олардың екі марал-
ды еш рұқсатсыз атып 

ал    ға нын, етті жер гілікті тұрғын-
ның к%мегімен алып кетуге ты-
рыс қанын анық тады. Қылмыс-
тық кодекстің 337-бабы, яғни, 
«Заң сыз аңшылық» бойын ша іс 
қоз ғалды. Тәжірибелі қо рықшы 
Алек сей Перминов аң шылық 
қауым дастықтардың %з әріп тес-
те рін арнайы даярлауына қар сы 
емес.

– Жасыратыны жоқ, қорық-
шы боламын деген кандидаттар-

дың ұзын тізімі  жоқ. Келіскен 
жан  ның бәрін дерлік алады. Елор-
   дада мүгедектігі бар адамды да осы 
жұмысқа қабылдауға ке лісетіні 
туралы хабарландыруды бай қа-
дым. Негізінен, бүгінде қо рық шы-
ға әуесқой балықшы лар ды, аң шы-
ларды алады. Қауым   дас тық тар 
жа нынан к%рші Ресейдегі сияқты 
қорықшыларды кәсіби даяр лай-
тын Оқу орталықтарын ашуға 
бо лады. Ол үшін Еңбек министр-
лігі «Қорықшы» жеке кәсіби 
стан дартын әзірлеуге тиіс. Ал 
кол ледждер жоғарғы оқу орын-
дары қорықшыны «Орман ре-
сурс тары және орман шаруашы-
лы ғы» мамандығы бойынша 
оқы тады, – деді А.Перминов. 

Ол қорықшыны жұмысынан 
қол үздіртпей, заманауи техноло-
гия к%мегімен қашықтан даярлау-
ға болатынын жеткізді. Сарапшы-
ның пайымдауынша, бұл кәсіп 
ие лері жабайы жануарлар мен 
құс тардың тіршілігіне бақылау 
жүр гізуге, аңшылық фауна-фло-
ра ны түгендеп, ревизиялауға үй-
ре тілуге тиіс. Бұдан б%лек, олар 
аң шылық қару мен оқ-дәрілерді 
дұ рыс қолдана білуге міндетті. 
Се бебі оларға зиянкес жыртқыш-
тар мен күрес, аңдарды аулап, 
күш теп қоныс аударту, брако-
ньер  лермен күрес сияқты қауіпті 
тап сырмалар жүктеледі. Аңдар 

мен %сімдіктерді қорғау іс-ша ра-
ларын дұрыс жүзеге асырғаны 
маңызды. 

ҚОРЫҚШЫ – ҚАУІПТІ К
СІП

Қазір қорықтарда, қаумал дар-
да, ормандарда, аңшылық ша руа-
шы лықтарда қорықшылардың 
тап шылығы мәселесі %ткір тұрға-
ны атап %тілді. Алексей Перминов 
бір қайшылыққа назар аудартты. 

– Біздің әріптестеріміздің %м і-
ріне, денсаулығына қауіп т%ндіретін 
бір парадокс бар. Қорықшылар 
бі рінші болып, қару қолдана ал-
май ды. Бірақ браконьерлердің 
қаруын тартып алуға міндет тел-
ген. Аңшылық және балық ша-
руа шылықтары субъектілерінің 
қо рықшылық қызметі туралы 
қағи даларында солай айтылған: 
«қо рықшы аң аулау қағидаларын 
бұзғаны үшін атыс қаруын алып 
қоюға және кейіннен ішкі істер 
ор гандарына беруге міндетті». 
Яғ ни, аң шабуылдаса, атып тас-
тай аламыз, адам шабуылдаса, 
қар уын тартып алуымыз керек! 
Мұн дай қағиданы жазғанда, ше-
неу ніктер не ойлағаны белгісіз, – 
деп қамығады ол.

Ақпарат құралдары қорық-
шы лар құрбан болған оқиғаларды 
дүркін-дүркін хабарлап тұрады. 
2012 жылғы 28 мамырда болған 

Арқанкерген оқиғасы кезінде 14 
ше карашыға қоса, аңшылық үйін-
де қорықшы Руслан Ким %л ті-
рілді. Сол 2012 жылғы 13-14 та-
мызда Іле-Алатау ұлттық пар кін де 
қылмыскерлер орманшы лар 
үйіндегі 12 адамды қырып кетті.

Сонда Мәжіліс депутат-
тары бұл трагедияларда 

адам дардың к%п қаза табуына 
қо рықшыларды жап пай қару сыз-
дандыру да себеп болуы мүмкін 
еке нін мәлімдеді. Сол кездегі Үкі-
меттің 2011 жылғы 1 шілдедегі 
№751 қаулысымен қорық шы лар-
дың ойық қару (нарезное оружие) 
мен тапанша алып жүруіне тыйым 
салынды. 

«Қорықшылар браконьер лер-
мен, шекарада контрабандашы-
лар мен, есірткі тасымалдаушы-
лар м ен бетпе-бет ұшырасқанда 
олар дың жолын кеспек түгіл, %зін 
де қорғауға қауқарсыз. Ал да мы ған 
елдерде, АҚШ-та қорық шы лар 
қарудың түр-түрімен мұздай 
қаруланған, олардың тіпті пуле-
мет пен жабдықталған әскери 
ұшақ тары да бар», – деді қорықшы. 

Оның айтуынша, бертінде 
қорықшыларға тапан ша-

ла рын қайтарды. Бірақ қыл мыс-
кер лерге қарсы қару қолдануға 
рұқсат етілмейтін к%рінеді. Ауаға 
атып қорқытуға немесе брако-
ньер лердің к%лігінің доңғалағы-
нан атуға болады. Қаск%йлерді 
тұт қындай алмайды, полиция 
ша қырып, қылмыскерлермен 
бір ге соны күтуге тиіс. Содан қас-
кү немдер айдалада қауқарсыз 
қо    рықшыларды аяусыз соққыға 
жығып, қашып кетеді.

Ақпарат құралдары жазған дай, 
2019 жылдың басында «Охо т-
зоопром» инспекторы, танымал 
қо рықшы Ерлан Нұрғалиевтің 
Қор ғалжың қорығында киіктерді 
қор ғаймын деп браконьерлердің 
қо лынан қаза табуы халықтың 
қа бырғасына батты. Осы қас тан-
дық қа қатысы болған 3 адам %мір 
бойға бас бостандығынан айрыл-
ды. Қорықшыларға шабуыл жал-
ғас ты. Былтырғы 2024 жылы 
Ұлы  тау облысында әлдекімдер 
та  биғатты қорғауға ұмтылған қо-
рық шылармен т%белесіп, сабап 
кет кен.

Жалпы, жауапты ве домст во 
әзір леген жаңа заң жо-

ба сын пысықтағанда, салада 
қор даланған сан-сапалы мәсе ле-
лер дің шешімін Парламент жеке 
қа раса игі. С%з болып отырған 
заң жобасы 2025-2026 жылғы ке-
зеңде қабылданады деп жос пар-
ланған. Содан кейін аңшылардың 
қо  ғамдық бірлестіктерінің қа-
уым      дастықтары қорықшы лар ды 
ақылы негізде (бюджет есе бі нен) 
және уәкілетті орган бекіткен та-
лап тарға сай арнайы дайын дық-
тан %ткізуге кіріспек.

Қазақстан мемлекет ретінде 
сақ талуы үшін оның аумағы адам 
тұру  ға жарамды болуға тиіс. Бұл 
үшін қоршаған орта мен оның 
жа н уарлар дүниесін қаз-қал пын-
да сақтап, к%здің қарашығындай 
қор  ғайтын қорықшылар қатары 
отан шыл, табиғатсүйгіш, %з ісінің 
май талман мамандармен толық-
қа ны абзал. Қазақ елі күн с%нген-
ше тұратын мемлекет болуы үшін 
оның бұлтпен таласқан к%гілдір 
тау ларын, қарағайлы ну орма-
нын, қасиетті топырағын және 
жануарлары мен %сімдіктерін 
қор ғау – мемлекеттік маңызды 
мис сия! Оны іске асыру үшін ел-
де гі 3 084 қорықшының және 
олар дың қатарына жаңадан қо сы-
лар әріптестерінің жағдайын жақ-
сартқан, жалақысын к%тер ген, 
біліктілігін арттырған, қажет бол-
са, жеткілікті қаруландырған ж%н.

Қорықшылар – тіршілік 
атаулының құтты қо нысы, 
алтын ұя бесігі атанған  
Ұлы даламыздың 
қорғаншысы. Қазақ жерінің 
көркем табиғатын, кемел 
жануарлар әле мін қорғап, 
сақтауда ерен еңбек сіңіріп 
жүр ген бұл мамандық 
иелерінің өзі қорғауға зәру. 
Олардың жағдайы биылғы 
«Жұмысшы ма   мандықтары 
жылында» жақсарады 
деген үміт бар. Сонымен 
бірге жауапты министрлік 
қо   рықшыларды көп 
көлемде даярлауды жол ға 
қоймақ. Жаңа реформа бұл 
іске тікелей аңшы лардың 
қоғамдық бірлестіктерін 
жұмылдыруды көздейді.

кімкім
қорған 
болады?
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6 ЖЫЛДА 
19 МЫҢ С
БИ ШЕТІНЕГЕН

Мәжіліс депутаты Нартай Сәр-
сен ғалиевтың келтірген ресми 
деректеріне жүгінсек, елде соңғы 
алты жыл ішінде ғана 19 128 бала-
дан айырылыппыз. !сіресе, Абай, 
Ақт$бе, Алматы, Жетісу және Ұлы-
тау облыстарында ана құрса ғына 
біткен бейкүнә шараналар мыңдап 
шетінеп кеткен. Елдің демография-
лық ахуалына ауыр соққы болатын 
түйткілді мәселеге кел генде, Ден-
сау лық сақтау ми нистрлігінен бас-
тап жалпы елдің тұтас денсаулық 
сақ тау жүйесі қау қар қыла алмай 
отыр.

Депутаттың дерегінше, елде 
2019 жылы 3 360 сәби шетінесе, 
2020 жылы 3 286, 2021 жылы 3 732 
сәби қара жердің қойнына тап-
сырылған. Сондай-ақ 2022 жылы 
3 154, 2023 жылы 2 998 сәби тумай 
жатып жарық дүниемен қоштас-
қан. Былтыр тағы 2 598 бала құн-
дақ талған күйі мәйітханадан шы-
ғарылған. 

– Ресми органдар сәби $лімі нің 
азайғанын алға тартады. Бірақ 
кейінгі бір жылдың $зінде екі жа-
рым мың б$педен айырылып қалу 
к$ңіл к$ншітетін к$рсеткіш емес. 
Кейде к$пшілік перзентханалар 
мен дәрігерлерді айыптап жатады. 
«Перзентханаға тірі барған аяғы 
ауыр әйелді табытпен қайтарған дар 
жауап берсін» деп талап етеді. 
Кейде жұрт «Перзентханада дәрі-
герге сыйақы бермесең, толғақ 
қысып, жаның к$зіңе к$рінгенде 
де к$з қырын салмайды» деп ша-
ғым данады. Барлық ақ халатты 
жан дарды айыптау да ағаттық, де-
ген мен саладағы солқылдақ тықты 
жою қажет. Себебі ісіне салғырт 

Соңғы уақытта еліміздің 
көп аймағында жарық 

дүние есігін ашар-ашпас-
тан сәбилер де, онымен 
қоса аналары да ажал 
құшып жатқан деректер 
азаяр емес. Күні кеше өткір 
мәселе Атырауда өткен 
Парламент Мәжілісінің 
көшпелі отырысында 
тағы бір мәрте көтеріліп, 
талқыға түскен. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

қараған кей адамның кесі рінен 
$мірін медицинаға ар наған мың-
даған білікті маманның атына кір 
келеді, – дейді депутат Нартай 
Сәр сенғалиев.

АҚМОЛАДА 
АХУАЛ М
З ЕМЕС

@кінішке қарай, жүкті әйел-
дердің перзентханаға $з аяғымен 
келіп, табытпен шығу оқиғалары 
Ақмола облысында да азаяр емес. 
Тек соңғы бірер айдың ішінде ғана 
ай мақта екі бірдей жүкті әйел 
аурухана кереуетінде к$з жұмды.

Алғашқы қайғылы оқиға Есіл 
қаласында болды. Үш баласы бар, 
т$ртіншісіне аяғы ауыр әйел 27 
қаңтар күні аудандық ауруханаға 
түскен. Жүктілігіне небәрі сегіз 
апта болған әйелдің құрсағынан 
қан кеткен. !йелге алдына ала 
құрсақтағы шарана қатып қалған 
деген болжаммен ота жасалған. 
Шиеттей балалары бар 30 жастағы 
әйел отадан кейін ауруханада ұзақ 
жатудан бас тартып, үйіне кеткен. 
Дәрігерлер бұл күндері әйелмен 
тұрақты байланыста болып, ша ғым 

түспегенін алға тартады. Олар дың 
айтуынша, 29 қаңтарда әйел есік 
алдының қарын таза лаған-мыс. 
Дереу жедел жәрдем мен Есіл 
аудандық ауруханасына қайта 
түскен. Іштен қан кеткен әйелді 
аман алып қалуға дәрігер лер ба-
рынша әрекет еткенімен, шарана-
сынан айырылған әйелдің $зі де ота 
үстелінде к$з жұмады. 

Бұл оқиғадан кейін де арада ай 
$тпей К$кшетау  қаласының 
туберкулез диспансеріне түскен 24 
жастағы тағы бір әйел қаза тапты. 
Жүктілігіне бес ай болған жас әйел 
туберкулезбен ауырған. Бірақ ұзақ 
уақыт дәрігерлерге қаралмаған 
болып шықты. Ал ғаш қыда емдеу-
ден үзілді-кесілді бас тартқан ке-
ліншек түсіндірме жұмыстарынан 
кейін 17 қаңтарда ауруханаға жат-
қызылған. 20 ақ панда туыстарының 
талабымен қол хатпен үйіне жібе-
рілген. Алай да 21 ақпанда жағдайы 
күрт на шар лап, қатты демігіп ая ғын 
ауыр сына берген. 22 ақпанда жұ-
байы ауруханаға қайта жеткізіп, 
дәрігерлер шұғыл ауруханаға жат-
қызған.  Бұл әйел де жүрек-қан-

облыс орталығында аурухананы 
аралаумен басталып, одан кейін 
жиналыс $ткізумен жалғасты. 
Жиын барысында республикалық 
мониторинг жұмысының қоры тын-
дылары да жария етілді. Оның 
нәтижесі облыс үшін к$ңіл қуан-
тарлық жаңалық емес. Отырыс 
барысында Ержан Нұрлыбаев жер-
гілікті босандыру ұйымдары ның 
басшылығына бірқатар сын-ес-
кертпе айтып, болашақ аналар дың 
денсаулығын сақтау үшін алдын алу 
шараларын қабылдау, сондай-ақ 
жүктілік кезінде меди циналық 
к$мектің сапасын арт тыру, босан-
ғанға дейінгі бақы лауды күшейту, 
бұл үшін барлық кадрлық және тех-
никалық ре сурс тарды шо ғырлан-
дыру қажет екенін атап $тті. 
Сарапшылармен бірлесіп инфек-
циялық қауіпсіз дікті қамтамасыз 
ету ж$ніндегі жағдай, сондай-ақ 
республикалық орталықтың ана 
$лімін т$мен детудегі р$лі талқы-
ланды. 

@з кезегінде с$з тізгінін алған 
облыстық Денсаулық сақтау бас-
қармасы басшысының орын басары 
Елена Иванова облыста босандыру 
қызметін ұйымдастыру туралы ба-
ян дады. Ол босандыру мәселе лері не 
кешенді к$зқарас үшін Ақмола 
облысында 2025-2026 жылдарға 
арналған ана мен бала $лімі жағ дай-
ларын азайту жоспарының жо басы 
дайындал ғанын атап $тті. Құжат 
бейінді мамандарды тарту ды, жаңа 
жаб дықтарды сатып алуды, дәрігер-
лердің біліктілігін үздіксіз арт-
тыруды, акушерлікте ағза сақ тай-
т ы н  о п е р а ц и я л а р  б о  й ы н  ш а 
ше берлік сағаттарын $т кізуді к$з-
дейді.

Қалай дегенмен де $ңірге рес-
пуб ликалық және облыстық бюд-
жет қоржынынан миллиард таған 
қаражат б$лінгенімен, ай мақ тағы 
медицинаның ахуалы алаңдатар-
лық. !сіресе, ауылдағы меди-
цинаның жай-күйі тіпті құлдырап 
кеткен. Вице-министр келесі есеп 
беруді анықтау үшін бір апта уақыт 
беріп, сондай-ақ жазғы уақытта 
бірлесіп облыстық алқа мәжілісін 
$ткізетінін де атап $тті. Бұл уақыт 
ішінде аурулардың $суінен бастап 
нысандарды күрделі ж$ндеуден 
$ткізу сияқты басқа да $зекті мә-
селелерді жете анықтап, аурухана-
лардың бас дәрігерлері бойынша 
мәселелер шешілмек.

Жақында кондитерлік фабри-
каның қайта іске қосылатыны жай-
лы Қарағанды облысының әкі мі 
Ермағанбет Б$лекпаев $ңір дің 
журналистерімен кездесуде мәлім 
етті.  Аймақ басшысының ай-
туынша, фабрика жаңадан салы-
нады. 

–  Біз бүгін акционерлермен 
с$йлестік. Қазір Пришахтинск ау-
данында 20 гектардан астам жерді 
белгілеуді к$здеп отырмыз. Бір ай-
дың ішінде бұл мәселелерді шеше-

міз. Бұл қаланың ірі жоба ларының 
бірі болмақ. Акционердің жеке қа-
ра жаты мен несиелік қара жат салы-
нады, –  деді облыс әкімі.

Жоба құны шамамен 200 млн 
АҚШ долларын құрайды. Фабрика 
ғимараты қайта салынады. Сондай-
ақ $ндірісті заманауи технология-
лармен жабдықтау жоспарланып 
отыр. Жобаға Аустрия және Швей-
цария компаниялары қаты са ды деп 
күтілуде.

!кімнің айтуынша, акционер-
лер экспортқа баса назар аудармақ-
шы. Негізінен, $нім Біріккен Араб 

!мірліктеріне ж$нелтіледі деп жос-
 парланған.

–  Акционерлер ішкі нарыққа 
шығып қана қоймай, экспортқа да 
баса назар аударуға ниетті. Бұл рет-
те экспорт Араб елдеріне бағыт-
талады деп жоспарланып отыр. 
Себебі сұраныс бар. Сондықтан 
мұның барлығы егжей-тегжейлі 
пы сықталатын болады, –  деп қос-
ты Ермағанбет Б$лекпаев.

Сонымен, бұрынғы фабриканы 
қайта жаңғыртпайтыны белгілі 
болды. Тек сол Қарағанды қала-
сының бренді болған «Қарағанды 
кәмпиттері» деген атаумен ғана 
шы ғуы мүмкін.

Айта кетейік, бұдан он жылдай 
бұрын жабылып қалған облыс 
орталығындағы Гоголь к$шесі  
бойында орналасқан «Қарағанды 
кәмпиттері» фабрикасы жұмыс 
істеп тұрған кезінде 125 миллиард 
дана кәмпит шығарған. Ал жұмыс 
істеген қызметкерлер саны – 50 
мың мұғдарында. Демек, білдей бір 
қала тұрғындарының санымен иық 
тіреседі. Зауытта орнатылған $нді-

ріс тік желілердің жалпы ұзындығы 
800 метрден асады, бұл – 6 футбол 
алаңының ұзындығы. С$йтіп, 
асық пай аяңдап, жұмысын істеп, 
қол жетімді бағамен сапалы $нім 
ұсынған фабрика Кеңес Одағының 
осы салада жұмыс істейтін кәсіп-
орындары арасында алғашқы бо-
лып Еңбек Қызыл Ту орденімен 
мара патталды. 

Осындай жетістікке жеткен, 
$нім дері әлемге тарап тұрған фаб-
рика  жартығасырлық тарихында 
1 миллион тоннаға жуық кәмпит 
шығарған екен. Бұған дейін қайта 
ашылады деп бірнеше рет айтылды. 
3-4 жыл бұрын фабрика «модерни-
зация ланып, 2024 жылы жұмысы 
жанданып, жылына 36,5 мың тонна 
тәтті шығара бастайды» деп халық-
ты бір сендірді.

@ткенге оралсақ, жекешелен-
діру жүргенде кәмпит фабрикасы-
ның 90% акционерлік капиталы 
2013 жылы сатылып кетті. Сол 
кез   дегі меншік иесі – Норманд 
ара  л  дарында (Ұлыбритания) тір-
келген Uig Limited оффшорлық 
компа ния сы шешімін қарызымен 
байланыс тырды әрі жығылғанға 
жұдырық бо лып, әлемдік эконо-
мика лық дағ дарыс та сол кезге д$п 

келді. С$й тіп, шетелдіктер қарық 
қылма ған фабрика отандық инвес-
тор лардың қолына $тті. Дені қара-
ған дылықтар – Руслан Шаекин мен 
Оразхан Қарсыбеков білек сыбана 
кірісіп, баяғы «Маймақ аю» мен 
«Қызыл телпектің» байырғы сапасы 
мен рецебін қалпына кел тіреміз 
дегенімен, тағы істің қиыны қашты. 
2019 жылы фабриканың жағдайы-
ның қиындығы туралы тағы айтыла 
бастады. Ал ғимараты жалға берілді. 
Фабриканың сол кездегі баспас$з 
қызметінің $кілі Қайрат Нұғманов: 
«Кәсіпорынның тоқтап тұрған ке-
зін де жалға алушы лардың пайда 
болуы – стандартты шешім. Фабри-
ка табыс тауып отырған жоқ, ал ай 
сайынғы ком му  налдық т$лем, күзет 
қыз меті тә різді қызметтерге ақы 
т$ леу ке рек. Сондықтан шығынның 
шағын б$лігін жабу үшін бос тұрған 
үй-жайды жалға беруге шешім қа-
былданды» деген болатын.                    

!рине, «дайын тұрған фабри-
каны қайта жаңғыртуға қаражат 
құрт қанша жаңадан салайық» де ген 
шығар. Дегенмен «Айта айта Ал-
тайды Жамал апай қартайды» 
деге ннің кері болмаса дейміз.

ҚАРАҒАНДЫ КӘМПИТПЕН 

Қарағандының аты кәмпитімен де шыққан жылдар болды. 
«Қарағанды кәмпиттері» фабрикасы әлемге белгілі болатын. 
Тәтті де сырты әдемі оралғандықтан, өнімдері еліміздің ғана 
емес,  дүниежүзінің 70 елінінің дастарқанына сән берген 
болатын. Бұл алпауыт компания осыдан 10 жыл бұрын жа-
былып тынды.

ҚАУЫША МА?

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

АНА АНА менмен БАЛА БАЛА
ӨМІРІНЕ
АРАША КЕРЕК

тамыры жеткіліксіздігінен дәрі гер-
лер қанша жанталас қаны мен, 
$мі рін арашалай алмады. 

ВИЦЕ-МИНИСТР �ҢІРДІ 
�ТКІР СЫНҒА АЛДЫ

Бірінен соң бірі болған екі бір-
дей $лімнен кейін $ңірге арнайы ат 
басын бұрған Денсаулық сақтау 
вице-министрі Ержан Нұрлыбаев 
та $ңірдегі денсаулық сақтау сала-
сының былыққа батып жатқанын 
айтып, жергілікті ақ халаттыларды 
сын садағына алды. Облыстың 
басқарма басшыларынан бастап бас 
дәрігерлерге дейін шүйліккен 
министр орынбасары түйткілді 
жағдай туралы есеп беру ж$нінде 
қадау-қадау тапсырмаларды жүк теп 
кетті. 

Вице-министрдің ашуына 
түрткі болған мәселе де $ңірдегі ана 
мен бала $лімі к$рсеткішінің күрт 
$суі болған. Оның ішінде Есіл 
қаласы мен К$кшетау тубер кулез 
диспансеріндегі екі бірдей $лім 
министрліктің тікелей осы мәсе леге 
мән беруіне себепші бо лыпты. 
Вице-министр Ержан Нұр лыбаев-
тың айтуынша, қос шаңырақты 
ортасына түсірген бұл қайғылы 
жағ дай лардың алдын алуға да мүм-
кін болғандай.  Деген мен екі жүкті 
әйел $лімінің нақты себебі мен 
алдын алуға болар-болмасын са рап-
тама қорытын дысы анық тамақ. 

Қысқа мерзімдегі министр 
орынбасарының $ңірдегі сапары 
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ҚАЙЫРЫМДЫЛЫҚ ЖАСАУ КҮНІ

Жалпы, халқымыз қайырым-
ды лықты қанға сіңген қасиет са-
н айды. Заманалар тезінде шың-
дал  ып, бабадан балаға мұра болып 
бү гінге жеткен асар жасау, сауын 
айту, жылу жинау, қонақжай, сый-
сияпат, сыпыра жақсылық секілді 
салт-дәстүр, әдет-ғұрып қағида-
лары #згеге к#мектесу ниетінен 
туып, заңдылыққа айналған әдет 
екені анық. Қазірге дейін қазақ 
отбасында «уызынан жарыған ұр-
пақ» #сірудің, оның тұла бойына 
обал, сауап, ұят ұғымын ұялатып, 
балғын сананы бауырмалдыққа 
баулудың маңызы зор және бала 
тәрбиесі к#біне мейірім, әдеп, 
ізгілік бағытында #рбитіні де 
қайыр ымды ұрпақ #сіру арманы-
нан туған мүлтіксіз міндет екені 
даусыз. Ал «Қанағат қарын той-
ғыза ды» дейтін қазақ үшін бай-
лық қа жету мұрат та, міндет те, 
парыз да емес. Қазақтың аңсары – 
мейірімге «малынған» мәңгі ба-
қытты ел болу. Жомарттық, мәрт-
тік ұғымының халқымыз үшін 
қас терлі, киелі саналатыны да 
сон дықтан.

«Қазақ мәдениетінде қайыр ым-
 дылық, ізгілік және жомарт тық – 
атам заманнан қоғамның тұрақты-
лы ғын сақтауға, адамдар арасын-
дағы қарым-қатынасты ны ғайтуға 
бағытталған негізгі құн дылықтар. 
Бұл қасиеттер қазақтың ұлттық 
болмысының ажырамас б#лігі. 
Тарихымызға тереңірек үңілсек, 
қазақта  кедей деген адам ның 
#зінде отбасын асырауға малы 
болған. Жағдайы бар туыс тар 
қарай ласып, мұқтаж адамдарға 
к#мек к#рсеткен. Қайырымдылық 
салт-дәстүрлерімізде де бар», – 
дей ді Президент жанындағы әйел-
дер істері, отбасы-демографиялық 
саясат ж#ніндегі Ұлттық комиссия 
мүшесі Гүлнар Омарова. 

Адамзат жаратылысының ал-
ғау сыз арманы да қайырымды, 
идеал қоғам құру десек қателес-
пейміз. Егер әлем халықтарының 
барлығының дерлік фольклорына, 
ертегілері мен аңыздарына үңіле-
тін болсақ, әр халықтың арман 
аң сары – мәңгілік бақытқа кенел-
ген ел, мемлекет құру болғанын 
ұға  м ыз. Мәселен, антикалық дә-
у ір дің #зінде, әсіресе класси калық 
кезеңдегі грек философ тары Сок-
рат, Платон, Аристотель дер мінсіз 
ізгілікті қоғам құру жол дары тура-
лы трактаттар жаз ды, әділдік, 
әдеп  тілік жайында шығармалар 
тудырды. Қазақтың түркілік тан-

ым аясындағы әде биет інде мәң-
гілік #л мейтін қалып күйді іздеп 
сар да лада қобызын күңір енткен 
Қор қыт, желмаясына мініп Жер-
ұйық ты іздеген Асан қайғы, 
«5лем нің екінші ұстазы» атанған 
5бу Насыр әл-Фарабидің «Қайы-
р ым ды қала тұрғындары ның к#з-
қарастары тура лы трак тат» сияқ ты 
талай із деністер мен ең бек тер 
адамзат қоғамының бақытты 
тұрмыс кешуі жолындағы аңсары-
нан туған ар ман емес пе.

Ата-бабаларымыздың «Қай-
раны жоқ к#лден без, қайырымы 
жоқ елден без» дегені тегін емес. 
Қайырым мен мейірім болмаған 
жерде қоғам қатыгезденеді. Адам-
зат баласы үшін бәрінен де «Жақ-
сы лық жасап, жарысқан қоғам» 
қайырлырақ. Британдық Charities 
Aid Foundation қайырымдылық 
қоры құрастырған World Giving 
Index-2024 зерттеулеріне сәйкес, 
был тыр әлемде 4,3 млрд адам 
жақсылық жасап жарысқан, мұқ-
таж  дарға қарайласып, к#мек бер-
ген. Бұл (World Giving Index-2024 
рейтингі) рейтинг бойын ша Қа-

Бүгінде елімізде ресми 755 
волонтерлік ұйым, 2 мың баста-
машыл топ, 275 мың белсенді 
волон тер, оның ішінде 3,5 мың 
«Күміс» волонтер жұмыс істейді.

Астана қаласы әкімдігінің 
«Астана жастары» жастар ресурс-
тық ортылығы» КММ, еріктілер 
қозғалысын дамыту б#лімінің 
маманы Айзат 5биболлақызының 
айтуынша, еліміздің еріктілері 
БҰҰ құрылымдарында да игі істің 
жаршысы болып жүр.

«Халықаралық волонтерлік 
белсенді дамып келеді. Ұлттық 
волонтерлер фронт-кеңсесінің 
жан ында 2023 жылдан бастап 
Халықаралық волонтерлік орта-
лық жұмыс істейді. 2024 жылдың 
қыркүйек айында 7 Қазақстандық 
волонтер БҰҰ құрылымдарына 
Түркия, Кения және Таиланд 
сияқ ты елдерге жұмысқа жібе-
р ілді. Президент Қ.Тоқаевтың тап-
сырмасы бойынша 2020 жылы 
Қазақстанның дамуына үлес қос-

тан астаналық еріктілер жақсылық 
жасаудан жалыққан емес. Қала-
лық волонтерлер штабы тұрақты 
негізде 30 волонтерлік ұйыммен 
және 20 бастамашыл топпен, 
4 ҮЕҰ-мен мемлекеттік жастар 
сая сатын іске асыру саласында, 
кә сіп орындар және қала меценат-
тары мен ынтымақтаса бірлескен 
қызмет атқарады.

«Жыл сайын «Астана жастары» 
ЖРО қала бойынша волонтерлік 
бағыттарды кеңейтеді, мысалы, 
биыл «Қауіпсіз қала» жобасы шең-
берінде тұрақты негізде волон тер-
лер халықты газдандыру туралы, 
жылыту маусымы мен к#ктемгі су 
тасқыны кезіндегі қауіпсіздік 
шаралары туралы, шомылу мау-
сым ындағы сақтық ережелері 
туралы ақпараттандыру жұмыс-
тары на тартылады. Ал қо ғамдық 
мүлікке зиян тигізбеу, тыйым 
салынған заттарды сатпау бойын-
ша StopVandal акциясы ұйымдас-
тыр ылса, жастарға арнал ған мем-
лекеттік бағдарлама лар туралы 
ақпарат беретін «Үздік» жобамыз 
бар. Осы сияқты басқа да жобалар-
дың арқасында волон терлік ұйым-
дар ғана емес әлеумет тік бағыттағы 
барлық мекемелер қалалық волон-
терлер штабымен ынтымақтаса 
жұмыс істейді. Волон терлар «Қам-
қорлық мекен жайы» акция ая-
сында жалғыз тұратын аталар мен 
әжелерге бар ып, үй жұмыстарына 
к#мектеседі, жеке аумақтардағы 

фия лық саясат ж#ніндегі Ұлт тық 
комиссия мүшесі, Гүлнар Омар ова -
ның айтуынша, еріктілер қыз-
меті – қазақ халқының дәстүр лі 
құндылықтарымен толық үн десе-
тін игі іс, түпкі мәні #згерген жоқ. 
Қазақтың қанында бауыр малд ық 
қасиет бар. 

– Сондықтан халқымыздың 
болмысы табиғатынан ізгілік жо-
л ында жомарт, мәрт болуға бейім. 
Бұл – қалыптасқан заңдылық. 
Бірақ кейде әлеуметтік желілерде 
қаптап кеткен қайырымдылық 
қор лары мен ауруына шипа тілеп, 
сауға сұраған адамдардың к#пті-
гіне қарап жүрегім ауырады. Тіпті, 
кейде мұқтаж жандарды пайда-
ланып, #зінің құлқын құлы болып 
кеткендер туралы да естіп жата-
мыз. Мұндай арам ниеттен, таяз 
түсініктен халық зардап шегеді. 
Халықтың жақсылыққа деген 
сеніміне селкеу түседі. Адам дар-
дың әлсіз тұсын пайдалану, к#п-
шілікті алдау адамдар арасында 
#шпенділік, қатыгездік секілді 
жаман әдеттерге жол ашады. 
Менің бір тілегім – қазақтың кең-
пей іл, ақ ниеті ұрпағымызға дары-
са екен. Ұрпағымыз «Кең болсаң, 
кем болмайсың» деген қағиданы 
ұстанып, бауырмалдық қасиеті-
міз ді жоғалтып алмаса деп тілей-
мін, – дейді Г.Омарова. 

«Биеден ала да туады, құла 
да туады» дегендей, адамның бәрі 
бірдей емес. Абыз Бұқар жырау-
дың «Ақсұңқар құстың баласы, 
Ұяда алтау болмас па, Ұяда алтау 
болғанмен, Біреуі алғыр болмас 
па? Бірге туған ұялас, Бізге сауға 
демес пе, Lзі аштан #лсе де, Айы-
р ып жемін бермес пе?» дей тін 
аталы с#зі бар. Яғни, Бұқарша 
айтсақ, «#зі аштан #лсе де, айы-
р ып жемін беру» алғырлыққа тән 
болса, қазақтың ұлттық таны мын-
 дағы қайырымдылық бақыт қа 
кенел ген мәңгілік мінсіз ізгі  лік  ті 
қо ғам құру жолында «жет ім ді 
жыл ат  пай, жесірді қаң ғытпай», 
жоқ- жітікке пана, «ала жіпті ат та-
 май» уәдеге берік, серт ке адал дық-
пен #лшенсе керек.

ҚАРТАЙМАЙДЫ

ҚАЙЫРЫМДЫ
ЖҮРЕК

Наурыз мерекесін 
тойлаудың он күндік 
тұжырымдамасына 
сәйкес 15 наурызٶ– Қайы-
р ымдылық жасау күні 
болып белгіленген. Бұл 
күні қазақ халқының ұлт-
тық дәстүр, әдет- ғұрып,
салт-санасында қалыптас-
қан қайырымдылық, 
жом арттық сынды  
құндылығының маңыз-
дылығы тереңдей түспек. 
Қазақта «Ақсұңқар 

жемін шашып жейді, 
қарға басып жейді» 
дей тін тәмсіл бар. 
Бұл – қазақтың ұлттық 
танымындағы жомарттық, 
ізгілік, қайырымдылық 
секілді қағида лары на 
мағына беретін, бейне-
леп түсіндіре алатын, 
суреттеп жеткізе алатын 
мазмұны терең ұғым.

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

қан үздік қазақстандық және ше-
т ел дік еріктілерді ынталандыру 
үшін «Жыл волонтері» халық ара-
лық сыйлығы тағайындалды. 
2020 -2024-жылдар аралығында 
Қазақстан, Ресей, Lзбекстан және 
Қырғызстаннан 234 волон тер 
сыйлық алды, – дейді ол. 

Мемлекет тарапынан азамат-
тардың волонтерлік қозғалысқа 
белсенді қатысуы үшін барлық 
жағдай жасалып, волонтерліктің 
даму ына ықпал етуде. Үкімет Қа-
зақстан Республикасының 2024-
2026 жылдарға арналған волонтер-
лікті дамыту мен қолдаудың жаңа 
Жол картасын бекітті. Алайда 
волон терлар қызметі үшін жалақы 
қарастырылмаған. Соған қарамас-

қарды тазарта ды, азық-түлік се-
беттерін тарата ды. Сондай-ақ қала 
тұрғындары мен қонақтарына 
қыстың суық күндерінде бауырсақ 
пен ыстық шай таратуды әдетке 
айналдыр дық», – дейді астаналық 
Еріктілер қозғалысын дамыту 
б#лімінің маманы Айзат 5ли.

Оның айтуынша, қазақ мә-
дениетінде жомарттық пен қай ы-
р ымдылық – бағзыдан бері ұр пақ-
тан-ұрпаққа жалғасып келе жат қан 
құндылық. Волонтерлік қызмет 
осы дәстүрлердің қазіргі заманға 
сай жалғасы деп айтуға болады.

– Қазақ халқы әрдайым «Жақ-
сылық қылсаң – қайтарымын 
күтпе», «Қайырымды жүрек қар-
таймайды» деген ұстаныммен #мір 
сүрген. Бүгінгі волонтерлік қоз-
ғалыстар да осы қағидаларды 
ұстанады – олар шынайы жана-
шыр лық пен ортақ игілік үшін 
қыз мет етеді. Қорыта айтқанда, 
волонтерлік  біздің ұлттық бол мы-
сымызға жақын ұғым. Оны жаңа 
буынға жеткізіп, дамыту – қоғам-
ның жауапкершілігі, – дейді 
маман.

Ал Президент жанындағы 
әйел дер істері, отбасы-демо гра-

Бүгінде елімізде ресми 
755 волонтерлік ұйым, 2 мың 
баста машыл топ, 275 мың 
белсенді волон тер, оның 
ішінде 3,5 мың «Күміс» волон-
тер жұмыс істейді.

зақстан халықының жомарттығы 
142 мемлекеттің іш ін де 113-орынға 
бағаланыпты. Яғни, қайырым-
дылық бойынша жаһандық рей-
тинг те еліміздің к#р сеткіші бір-
шама т#менге сыр ғы ған. ТМД ел- 
дерімен салыстыр ғанда, әлдеқайда 
т#мен к#рсет кіш ке ие екенбіз. 
World Giving Index-2024 рейтингі 
тізімінде Ресей – 45-орында, 
Lзбекстан – 44-орында, Қырғыз 
Республика сы – 42-орында. 2023 
жылы еліміз бұл тізімде  107-орын-
да болғанды.

Дегенмен соңғы жылдары елі-
мізде қайырымдылық қор лары ның 
саны артып, онымен айна лысатын 
еріктілер к#бейген. 2016 жылы 
Волонтерлер қызметі тура лы ар-
найы заң қабылданды. Бұл заң 
елімізде алғаш рет волон тер ліктің 
тұрақты, жүйелі дамуы ның іргета-
сын қалады деуге бола ды. Мәселен, 
2018 жылы Qaz  volunteer.kz плат-
формасы құрыл са, 2020 жыл «Ерік-
тілер жылы» деп жария ланды. 
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ҚАЖЕТ-АҚ

ЕКІ АҚЫНҒА ЕКІ АҚЫНҒА 
БІР МҰРАЖАЙБІР МҰРАЖАЙ

Облыс аумағындағы музейлердің 
әрбірінде Сыр өңірінің шежіресі, 
туған жеріміздің тарихынан мағлұмат 
беретін құнды жәдігерлер көмбесі аз 
емес. Онда әр аймақтың аузы дуалы 
ақын-шайырлары мен Қазақ қайрат-
керлерінің өмір жолы нан мол мағұлмат 
беретін тың деректер қамтылған.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ, 
Қызылорда облысы

Бағзыдан Қызылорда – тарихи тұл-
ғалардың, жыр алыптарының тұсауы 
кесілген құтты мекені саналады. �дебиет 
майталмандарының ізі қалған �ңірден 
ғимараттар мен к�пқабатты үйлердің 
алдына орнатылған «Бұл үйде белгілі ақын 
немесе жазушы тұрған» деген тақтай-
шаларды к�птеп кезіктіруге болады. 
Осының �зі Ұлт зиялыларының сара 
жолы қалыптасқан Алаштың алғашқы 
астанасының тарихи-мәдени мәні зор 
екенін аңғартса керек. 

Дейтұрғанмен, Сыр топырағын басып, 
к�птеген шығарманың �мірге келуіне 
ұйыт қы болған талайлы тағдыр иелерінің 
�ңірде әлі күнге дейін �з деңгейінде ұлық-
талмай тұрғаны дүйім жұртты тол ған-
дырып жүр. Соның ішінде жоғарыда 
айтып �ткені  міздей, Аралдың 
арда перзенті, ақиық ақын 
Зейнолла Шүкіров пен 
ақын, жазушы, сати-
рик Асқар Тоқ маған-
бетовтің та сада қа-
лып тұрғаны к�пті 
қынжылтады. 

Негізінен, Зей-
нолла ақынның қи-
лы тағдыры тебі ре-
ніске толы болғаны 
дүйім жұртқа мәлім. 
Бұл жалғанда ол жарты 
ғасырдан астам ғұмырын 
т�секте �ткізсе де, тағдырдың 
ауыр сынағына мойымады. Қан-
д ай қиындыққа тап болса да, қолынан 
қаламы бір сәтке түспеді. Бастауыш сы-
ныптық білімі болғанымен том-том кі-
таптар жазып, халқының рухани қазы-
насын молайтуға зор үлесін қосып кетті. 

Бүгінде облыс орталығында ақынның 
атына берілген к�ше бар. К�зк�ргендердің 
айтуынша, бір кездері сол маңдағы т�рт-
қабатты үйдің т�менгі қабатында ақын-

ның �зі тұрғаны айтылады. Сол үйдің 
алдына мәрмәр тастан арнайы ескерткіш 
тақта орнатылып, ақынның «Бір жұлдыз 
болып жанамын мен, бір жұлдыз болып 
қаламын мен» деген �леңінің екі жолы 
жазылған. 

Бір кездері сол үйді ақын атындағы 
мұражайға айналдыру жайы к�пшілік 
тарапынан с�з болды. Ел зиялыларының 
ұсыныс-тілектері баспас�з беттерінде де 
аз жарық к�рмеді. Бірақ �кінішке қарай, 
бұл үй �згеге сатылып кеткені кейіннен 
мәлім болды. 

Ал белгілі жазушы, ақын, сатирик 
Асқар Тоқмағанбетовтің де �мір жолы 

�згеше �рнекке толы. Сұлу сырды әсерлі 
шығармаларымен тербеген тарихи тұл ға-
ның 70-тен астам кітабы жарық к� ріпті. 
Сондай-ақ бүгінде ақынның қа ламынан 
туған 100 мыңнан астам �леңі жас ұрпаққа 
рухани азық болып жүр. 6з за ма нында 
«Ком сомол ақы ны» атанған оның сатира 
жанрында да құлаш сермегені 
белгілі. 

Сыр жұрты белгілі 
тұлғаның есімін �з дең-
гейінде де ұлықтай 
ал май жүр деп айтсақ 
жал ған болар. Қазір 
�ңір де ақын атын-

дағы к�ше, мәдениет үйі, тіпті ауыл да бар. 
Еңселі ескерткіш те орнатылған. Алайда 
ақынның �мір тарихынан сыр тартатын 
сырлы шығармалары, тұтынған бұйым-
дары мен қолжазбаларын топтастырып, 
жас ұрпаққа кеңінен дәріптеуге негіз 
болатын бір мұражай ашу қажеттігі �зді-
гінен сұранып тұрғаны жасырын емес. 

«Қос ақынымыз да тамаша туындыла-
рымен кейінгі ұрпаққа мол мұра қалдыр-
ған мақтаныштарымыз. Екеуі де с�з асы-
лын теріп, елдің к�кейіндегі ойын дер 
ке зінде шығармаларына арқау еткен дара 
тұл ғалар. Теңізбен бірге тыныстап, тол-
қын нан қуат алған Зейнолла ақын арал-
дық тардың мақтанына айналса, Асқар 
Тоқ мағанбетов ағамыздың �міршең шы-
ғармалары әлі талай ғасыр �з құндылығын 
жоймайтыны ақиқат. Осы орайда қос 
тұлғаға облыс орталығынан арнайы мұра-
жай ашу қажеттігі туындап тұрғаны рас. 
Талай жылдан бері бұл мәселе аз айтыл-
маса да, іс жүзінде нақты нәтиже бермей 
тұрғаны �кінішті. Ғұмырының соңына 
дейін туған жері, халқы үшін тебіреніп 
�ткен дара тұлғаларды ұлықтауға әлі де 
кеш емес. Арнайы мұражай ашып, қос 
ақынның тұтынған бұйымдары мен шы-
ғармаларын жас буынның жадында жаң-
ғырту жайы ескерілуге тиіс. Құзырлы 
орындар тарапынан бұл мәселеге бейжай 
қарамай, нәтижелі жұмыстар жүргізсе нұр 
үстіне нұр болар еді», – дейді қоғам 
белсендісі Сапар Ерімбет. 

Негізінен, тарихы тереңнен тамыр 
тартқан Сыр �ңірінде �ткеннен сыр 
шертетін мұражайлар қатары аз емес. 

Нақты айт қан да, бүгінде облыс 
бо йынша барлығы 14 му зей 

халыққа қыз мет к�р-
сетеді. Оның ішінде 

 об лыс тық деңгейде 
2 му зей болса, қала-
лық – 1, сондай-ақ 
9 ау дандық музей 
фи лиа лы және 2 
ауыл дық му зей жұ-
мыс істейді. Оның 
ішінде Ыбырай Жа-

қаев, Нартай Беке жа-
нов, Ғани Мұратбаев 

атын дағы музейлер тағы-
лымы мол рухани орындар 

қатарында десек артық айт-
паспыз. Алайда сыр сүлейлерінің �нер 

ордасына айналған облыс орталығында 
ақын-жазушыларымыздың �мір жолынан 
мәлімет беретін арнайы мұражайлардың 
болмауы к�ңілге кірбің ұялатады. 

Осы мәселе бойынша Қызылорда 
облыстық тарихи-�лкетану музейіне сауал 
жолдадық. 

«Облыс аумағындағы музейлердің 
әрбірінде Сыр �ңірінің шежіресі, туған 
жеріміздің тарихынан мағлұмат беретін 
құнды жәдігерлер к�мбесі аз емес. Онда 
әр аймақтың аузы дуалы ақын-шайырлары 
мен Қазақ қайраткерлерінің �мір жолы-
нан мол мағұлмат беретін тың деректер 
қамтылған. Бірақ Зейнолла Шүкіров пен 
Асқар Тоқмағанбетовке арнайы мұражай 
ашу ісі әзірге жоспарда жоқ. Мұндай орын 
ашылады немесе ашылмайды деп нақты 
айта алмаймыз», – дейді облыстық 
тарихи-�лкетану музейінің директорының 
орынбасары Жаннат Дәуренқызы. 

Жалпы, �ңірден қос тұлғаның сырлы 
әлемінен сыр шертетін арнайы мұражай 
бүгін-ертең ашылмайтын сияқты. Нақты 
қай уақытта қолға алынатыны да беймәлім 
күйде қалып тұр. 

Ал жергілікті жұртшылық Сырдан 
шық қан қарымды қаламгерлерді дә-
ріптейтін сәт туды деп отыр. Сондықтан 
да қос тұлғаға мұражай ашу ісін жедел 
қолға алса деген тілегін жеткізді. 

Сыр өңірінде заңғар тұлға Зейнолла Шүкіров 
пен ақиық ақын Асқар Тоқмағанбетовке мұражай 
ашу ісі көп жыл бойына арагідік болса да 
көтеріліп келеді. Өңір халқы сөз асылын теріп, елі 
үшін еміреніп өткен біртуар тұлғалардың ғұмыр 
тарихы мен өскелең ұрпаққа қалдырған асыл 
қазынасын осы арқылы қайта жаңғыртуға жол 
ашылар еді деген пікірде. 
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Рубрук жазбаларында «Қая лық» деп аталған 
кө не қа ла қазіргі Сарқан ауданының ау  мағында 
жатыр. Біздің зама ны мыздың IX-XII ғасырлары 
аралы ғында Жібек жолы бойындағы ең ірі 
сауда орталығы мен керуен кө  шінің тоғысында 
болған қарт Қая лықтың құпиясы әлі толық ашы-
ла қойған жоқ. 

ТАНЫМ

АТКИНСОНДАР 
АТ ШАЛДЫРҒАН АУЫЛ

Жетісудағы Қапал �ңірінің 
аты к�не Еуропа жұр ты-

на ХVIII-XIX ғасырларда мәшһүр 
бол  ған екен. Оның ішінде Там-
шы  бұлақтың даңқы әмбеге аян 
бо  лыпты. Анығында, Ұлыб ри та-
ния да Ұлы даланың бір пұшпағы 
жай лы мағлұмат мол екен. Қа-
раңыз, қазақтың кең даласы мен 
тұ манды Альбион алабының ара-
сын байланыстыратын жазба де-
рек терді алғашқы болып сая хат-
ш ы, жазушы Томас Аткинсон 
тас қа басып қалдырғаны тарихтан 
мәлім. Сонау 1844 жылы Орал мен 
Ал тай тауларының аралығындағы 
Ұлы дала т�сін аралап �ткен ағыл-
шын азаматы Аткинсон Ала тау-
дың етегін де бойлай басып �тіпті. 
Нақ тысында, Жетісу �ңірінде 
ше ру болып жатқан екен. Кезін-
де гі Қапал бекінісінде қыстап, 
жер гілікті қазақтардың дәстүрі 
мен салтына қанық болған сая хат-
шы �ңірдің тұмса табиғатына 
там    саныпты. Ең ғажабы, Томас-
тың тұңғыш баласы қазіргі Ал ма-
ты облысының Ақсу ауданына 
қарасты Тамшыбұлақ ауылында 
дү ниеге келген. Томас пен Люси 
ұлдарына Алатау – Тамшыбұлақ 
деп ат қойыпты. Қазір Алатау – 
Тамшыбұлақтан тараған ұрпақ 
Ұлыбритания мен Америкада 
тұрып жатыр. Ғажабы, 2016 жылы 
арғы аталарының кіндік қаны 
тамған �лкеге тәу ету үшін Аткин-
сондардың жаңа буыны Жетісуға 
келген болатын.

Айтпақшы, ағылшындар 
әдеп кі ақсүйектігінен жаңылмай, 
бір кезде қазақ даласынан дәм 
тат қан Томас Аткинсонның қыз-
меті мен еңбектері жайлы зер де-
леп, зерттеп жеке кітап жазған. 
Оның ішінде Аткинсон қазақ ұл-
ты ның 1844 жылы жазып қал дыр-
ған тұрмысы, салт-дәстүрі жайлы 
қы зықты деректерге ерекше мән 
бер ген екен. Қазіргі британ сая-
хат шылары �ркениетке ілескен 

Тәуел сіз Қазақстанды тануға да 
ын  талы екен. 2019 жылы Талды-
қор ғанға ағылшынның саяхатшы-
жазушысы Джон Масси Стюарт 
кел ген болатын. Сол кезде 82 
жас қа толған қарт қаламгер Же ті-
су оқырмандарына «Аткинсондар 
әулетінің Сібір мен қазақ дала-
сын  да бастан кешкендері» атты 
кіта бын таныстырған болатын. 
Ағыл шын тілінде жарық к�рген 
еңбек Еуропада сұранысқа ие 
екен. Кітапта Томас пен Люси 
Ат    кинсондардың Ұлы дала жайлы 
шынайы жазбалары мен салған 
су реттерінің тарихы, олар бірге 
�мір сүрген қазақ ауылының тағ-

П.Семе нов-Тянь-Шанский, Н.Аб-
ра  мов, А.Голубев сияқты орыс �л-
кетанушылары келіп, табиғаттың 
сыйына тамсанып кеткен. Ел 
аузында жарқабақтан тамшылай 
аққан судың емдік шипасы жайлы 
түрлі әңгіме бар. Қыстың к�зі қы-
рау да да қатпай, тамып түсетін 
м�л дір тамшыда к�з, асқазан, 
сүйек – буын, жүйке ауруларына 

седі. Тұмса табиғаттың таңға-
жайып сыйы іспетті бұл мекенге 
орыс отаршыларының аяғы ти-
ген де империялық мақсатты к�з-
де ген әскери шенділер «Қапалдың 
қол ға �туі – Ұлы даланың оңтүс-
ті гіне ішкерлей енудегі жеңісіміз» 
деген к�рінеді. Осылайша, Қапал 
бекінісінің іргесі қаланған.

РУБРУК АЯЛДАҒАН ҚАЛА

Егер «уақыт машинасына» 
оты рып, осыдан тура 800 жылдай 
бұрынғы Жетісу аймағына сапар 
шегу мүмкіндігі болғанда, біз әй гілі 
саяхатшы Вильгельм де Руб рук пен 
жүздесер ме едік... Еуро па да емес, 
�зі міздің жерұйық ме    кенде. Dйт-
кені дәл 7 жарым ға сыр бұрын к�не 
құрлықты дүбірлеткен француз 
мәдениетінің �кілі Ұлы дала т�сін-
де гі �ркениет ошағына қадам 
бас    қан еді. 

Франция королі IX Людовик-
тің елшісі, саяхатшы Вильгельм 

Рубрук жазбаларында «Қая-
лық» деп аталған к� не 

қа ла қазіргі Сарқан ауданының 
ау  мағында жатыр. Біздің зама ны-
мыздың IX-XII ғасырлары аралы-
ғында Жібек жолы бойындағы ең 
ірі сауда орталығы мен керуен 
к�  шінің тоғысында болған қарт 
Қая лықтың құпиясы әлі толық 
ашы ла қойған жоқ. Шаһар атауы 
да ауыздан-ауызға к�ше келе Қой-
лық қа айналған. Тіпті, Жетісудың 
шы ғысындағы �ркениет оша ғы-
ның нақты қай мекенде қоныс 
теп кені жайлы тарихшылар мен 
ар хеологтердің арасында ұзақ дау 
бол ған екен.

К�не қала шежіресі жайлы 
тарихи деректерді алғаш-

қы болып ұсынған қазақтың бір-
туар ұлы Мұхаметжан Тынышбаев 
бо латын. Одан әріде Шоқан Уә-
ли  хановтың жазбаларында да 
Қойлық жайлы қызықты дәйектер 
кез деседі. 1964 жылы Жетісу ар-
хео логиялық экспедициясы бар-
лау жұмыстарын аяқтап, к�не 
қаланың Сарқан ауданы Антонов 
ауы лының іргесінде болғанын 
анық таған. Ал 1997 жылы архео-
лог Карл Байпақовтың басшы лы-
ғымен Қойлықта қазба жұмыс та-
ры басталды. К�не шаһардың 
атауы жаңғырып, Антонов есімін 
ие ленген ауыл Қойлық аталды.

Қойлық қалашығы әлі күнге 
дейін құпиясын толық ашпаған 
та рихи жәдігер ретінде қалып 
отыр. Қазба жұмыстарының нә ти-
 жесінде осыдан 7 ғасыр бұрын ғы 
�ркениет �лшемін қолмен ұс тат-
қан дай дәйектер табылған. Мә -
селен, сол тұста Жетісу ала бын  да 
буд да, христиан және ис лам дін-
дері �ркениетінің қатар дамы ға-
ны на дәлел жеткілікті. Аршылған 
то пырақ астынан мешіт, шіркеу, 
храм қалдықтарын к�збен к�руге 
болады. Шығыс моншасы, түрік 
хамамы сияқты орындар да та-
был ған. Қала ішінде комму ни ка-
ция желісі де болғанына айғақ 
бар. Терең к�мілген топырақ ас-
ты  нан шыққан қыш құбырлар 
ғи мараттарға су жеткізу жүйесінің 
дамығанынан хабар берсе керек. 
Mрине, бүгінгі заман үшін 800 жыл 
бұрынғы �ркениет дегеніңіз аңыз 
ғана...

Бүгінде Қойлық ауылындағы 
Мағжан Жұмабаев атындағы мек-
тептің ұжымы к�не тарихтың шы-
   рақ шысы болып отыр. Қазба 
орын  дарынан табылған жәді гер-
лер оқу орнының музейінде сақ-
талуда. Мектептің оқушыларына 
дейін туған �лкесінің тарихы ту-
ра лы аңыз әңгімені жатқа соғады. 
Осы мектептің қорында ауыл 
тұр    ғындары тауып алған қыш құ-
мы ралар, басқа да к�не �ркениет-
тің белгісі бар жәдігерлер к�птеп 
сақ талған.

Дерекке қарасақ, Қойлықтағы 
қаз ба жұмыстары ашық әдіспен 
жүр гізіледі екен. Бұл жағдайда 
ас пан астындағы үйінділерді жаң-
быр суы шайып, жәдігерлерді 
бүл   діріп кетпес үшін қазба қабат-
тары қайта к�міледі. Dкінішке 
қа рай, бұл к�не қаланың тарихи 
кел бетін қалпына келтіруге ке дер-
гі болып отыр. Яғни, аршылған 
қаз баны к�руге ынталы адам дар-
дың қорғандарды аралауына жағ-
дай жоқ. Бола қалғанда тарихи 
туризмнің к�зі ретінде Қойлық 
қа лашығының екінші ғұмырына 
жан бітер ме еді? 

Қалмаханбет 
МҰҚАМЕТҚАЛИ,
Жетісу облысы

«Атың барда жер таны...» деген қазақтың 
сөзінің жаны бар. Бұл жердегі ойымыз кешегі 
өткен заманда қазақ даласына жиі ат ізін 
салған жат елдің жиһанкездері туралы бо-
лып отыр. Әсіресе, қазір біз дамыған әлем 
деп танитын Еуропа елдерінің назары  ұлы 
дала төріне ертеден түскен екен. Оны тарихи 
деректерден іздеген адам қиналмай табады. 
Мысалы, біз осы жолы Жетісу аймағына ат 
шалдырған екі ұлы жиһанкездің жазбаларын 
сараптап шықпақпыз.

ЖиһанкезЖиһанкез
ЖЕТІСУ

дыры жайында нақты деректер 
жарияланған.

Жалпы, Жетісу, оның ішінде 
Қа пал �ңірі ағылшын жиһанкезі-
нің назарына неге ілікті деген 
қы    зық сауал туады. Бұл жерде таза 
та биғи фактор негіз болғанға ұқ-
сайды. Dйткені Қапалдың бір 
жау һары – Тамшыбұлақ. 1859-
1865 жылдары Жетісуды аралаған 
ұлы саяхатшы, этнограф Шоқан 
Уә лиханов жергілікті халықтың 
ау зынан Тамшыбұлаққа қатысты 
аңызды естіп, хатқа түсірген екен. 
Шоқан былай деп жазады: «Күн 
сәулесіне құбылған Тамшы бұ лақ-
тың тамшылары бірін-бірі сүйген 
сұл танның қызы мен мал баққан 
жал шы ұлының к�з жасы екен. 
Сұл танның қызы Баян әр түн 
сайын осы қасиетті Тамшы бұ лақ-
тың шипалы суына келіп, ба сын-
дағы ауыр халін айтып жылаған 
екен. Міне, тамшылап тұрған там-
шы лар – Баян қыздың к�з жа сы-
мыс». Кейін Тамшыбұлақ то пы-
рағына Шоқан салған ізбен 

дәрі болып, дем беретін қасиет 
бар екен. Ал жарды қаптаған жұқа 
бал дыр қол-аяғы қақсаған, буын 
сыз даған, сүйегі сырқыраған жан-
ға ең қажетті ем-дом дейді. Қазір 
Там шыбұлақ Алматы облысының 
Ақсу ауданына қарайды. К�не 
Қа пал бекінісіне, қазіргі ауылдық 
округ орталығына апаратын жол 
бойында м�лдіреп жатыр. К�рікті 
�лкеде тарихи мазмұнға толы 
орын д ар к�птеп кездеседі. Нағыз 
туризм к�зіне сұранып тұр.

Жалпақ Жетісу �ңіріндегі 
Қапал �лкесінің атауы 

қа зақтың соңғы бір ғасырлық та-
ри хындағы жазбаларда жиі кез де-

де Рубрук Жетісуға алғаш рет аяқ 
ба сып, керуен жолының тоғы-
сын дағы ірі қалаға келгені жайлы 
былай деп жазады: «...к�птеген 
к� пес қатынап тұрған Қаялық де-
ген үлкен қала таптық...». Саяхат-
шы ның ағысы қатты Іле �зені 
аң  ғарын бойлай �тіп, қазіргі Ал-
ма ты облысының аумағындағы 
бірнеше арналы �зендерді кешіп 
�ткеннен кейінгі суреттемесі осы-
лай аяқталды. Яғни, 1253 жылы IX 
Людовик патшаның пәрменімен 
Орталық Азия аймағына сапарға 
шыққан Рубруктың Жетісуға ке-
ліп, к�не Қойлық шаһарына бас 
сұқ қаны жайлы дерек нақты.

ЖАЗБАЛАРЫНДАҒЫ
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Тағы бір мәселе – 
тараздық ав  тобус 
жүргізушілерінің 
айту ла рын ша, 
жол полициясы 
себепсіз тоқ татып, 
оларға  
орын сыз айып    пұл 
салатын көрінеді. 
Сол се беп тен де өзі 
аз жалақымен жұ мыс 
іс теп жүрген 
жүргізіу ші лер басқа 
жұмысқа ауысып 
ке те ді. 

АЙМАҚ

Қазір Тараз қаласында «Авто-
бус ный парк 2020», «�улиеа та-
Транс  Пасс», RashLau, «Тараз-
Транс  Моторс», «Саяхат-99», 
«Са пар    Транс 2012», «Дамрус» 
жә не  Smart City Service сияқты 
8 та сымалдаушы мекеме 43 бағыт 
бойын ша қызмет к&рсетеді. 

– Тасымалдаушы меке ме лер-
де  гі жылжымалы құрам саны 435 
бір лікті құрайды. Күнделікті 
қыз мет к&рсетуге 393 кесте (ав-
то бус) бекітілген. Оның ішінде 
288-і соңғы үш жылда келген 
үл кен сыйымдылықтағы жаңа 
ав тобустар. Бұл қазіргі бағыт тар-
да күнделікті қызмет к&рсетіп 
жүр ген автобустардың 73 пайы-
зын құрайды. 2023 жылы №10, 
№20, №56, №17 маршруттық 
ба ғыт, былтыр №57, №50, №41, 
№18, №13 маршрут ашылған 
бо латын. Сонымен бірге осы 
жы лы 15 қаңтардан бастап, стан-
са Талас-Ауыл береке базары 
ара  лығына қатынайтын №62 
мар  шрут және 12 ақпаннан бас-
тап Түрксіб-Бект&бе алқаптары 
ара лы ғына №37 маршрут қызмет 
к&р сетуді бастады, – дейді Тараз 
қ аласы әкімдігінің тұрғын жай-
коммуналдық шаруашылық б&-
лі  мінің к&лік және жолаушылар 
та сымалдау секторының меңге-
ру  шісі Нұрлан Сапар.

Жалпы, жоғарыда аталған 8 
ме кемеде 554 жүргізуші жұмыс 
іс  тейді. Дегенмен таңертең жұ-
мы  сына, кешкісін үйіне асыққан 
тараздықтардың к&пшілігі аял-
да мада автобусты күтіп, ұзақ тұ-
рып қалатынын айтып шағым да-
натыны жасырын емес. Мұның 
бас ты себебінің бірі – автобус 
жүр гізушілерінің тапшылығы. 
Жүр гізушілер екі күн жұмыс іс-
теп, екі күн демалыс алуы керек 
бол са, кейбір автопаркте бұл 
қа ғида сақталмаған. Одан б&лек,  
таң мен таласа тұрып жұмысқа 
шы ғып, кеш бата келетін жүр-

гізу шілер жалақының мардым-
сыз дығын айтып қынжылады. 
Со лардың бірі – кезінде «�у-
лиеата ТрансПасс» жауапкерші лігі 
шектеулі серіктестігінде жүр   гізу-
ші болған, бүгінде Астана қа    ла-
сын да нәпақасын тауып жүр ген 
Нұржан Жолдасов есімді азамат.

– Мен жалпы «�у лиеата-
Транс Пасс» серіктестігіне алғыс-
тан басқа айтарым жоқ. Сол жер де 
к&лік жүргізудің қыр-сы ры на 
қанықтым. Алайда  қысқа жіп 
күрмеуге келмеген соң амал сыз 
Астанаға аттандым. Түсінікті етіп 
айтсам, Таразда айына 1 тең ге тап-
саңыз, елордада 3 теңге та басыз. 
Сол бала-шағаның қа мы деп 
алыс та жүрміз. Таразда бір айда 
26 күн істеп 320 мен 350 мың тең-

ге аралығында жалақы алсақ, 
мұн да 15 күн жұмыс істеп 900 
мың, ал 22 күн р&лде отырсақ, 
1 200 000 теңгені санап аламыз. 
Со нымен бірге Таразда кезекті 
ең бек демалысының ақысына 
150 мың теңге түссе, Астанада 
900 мың,  ал сауықтыру жәр де-
ма    қысын қосқанда  2 миллион 
тең ге қолға тиеді. Сонымен бірге 
әр мереке сайын қомақты сыйа-
қы беріледі. �рине, &з отбасың-
ның қасында жұмыс істегенге не 
жет сін?! Бірақ айына т&лейтін 300 
мың теңге кредитім бар. Сон   -
дықтан к&не шаһардағы ав то-
паркте жұмыс істейтін жүргізуші-
лер Астана мен Алматы сияқты 
үл кен қалаларға кетуге мәж бүр-
міз, – деп ауыр күрсінген Нұржан 

елор дада тараздық талай жігіттің 
автобус айдап жүргенін тілге 
тиек етті.  

Сұлтанғазы Мұханов та жала-
қы ның жетіспеушілігінен �у-
лиеа  тадан Астанаға табан ауыс-
тыр ған жүргізушінің бірі. 

– Жасыратыны жоқ, басты 
мә селе айлыққа барып тіреледі. 
Сол баяғы жетіспеушілік. Айына 
350 мың теңге кредит т&леймін. 
Та разда табатын жалақым қарыз-
дың &зін толық жабуға жетпейді. 
Бес балам бар, олардың тамағы, 
киімі бәрі қып-қызыл ақша. Dз-
де ріңіз білесіздер, қазір қымбат-

Бас қа ешқандай жұмысқа тар-
тыл майды. Ал Алматы, Астана 
қа лаларында айлық бізбен са-
лыс тырғанда әлдеқайда жоғары. 
Сондықтан да жүргізушілердің 
к& бі сол алып мегаполистерге 
ке тіп жатыр. Адам еңбегін біз де 
ба ғалағымыз келеді, дегенмен 
&ңір дегі қаржылық жағдай қолы-
мызды байлап тұр, – дейді  Ра-
шид Сант&реұлы.

Тағы бір мәселе – тараздық 
ав  тобус жүргізушілерінің 

айту ла рын ша, жол полициясы 
себепсіз тоқ татып, оларға  орын-
сыз айып    пұл салатын к&рінеді. 
Сол се беп тен де &зі аз жалақымен 
жұ мыс іс теп жүрген жүргізіу ші-
лер басқа жұмысқа ауысып ке те-
ді. 

Осыдан кейін біз Жамбыл 
об  лыстық Полиция департа мен-
тіне қайырылып, жүргізуші лер-
дің жанына батқан жағдайды 
сауал ретінде т&тесінен қойдық. 

– Тексеріс ешқашан толаста-
ған емес. �сіресе, шаһардағы 
түр лі іс-шара кезінде к&ліктер 
жиі тоқтатылып әкімшілік хат та-
ма толтырылып тұрады. Бұл – 
ав тобус паркіне немесе жүргізу-
ші ге жасалып жатқан шара емес. 
Бұл тек халықтың қауіпсіздігі 
үшін қолға алынуда. Қатаң ба қы-
лаудың арқасында бұрынғыға 
қа рағанда тәртіп бұзу азайып 
ке леді. Десе де, осы жылы авто-
бус тардың қатысуымен 7 жол 
к& лік оқиғасы болды. Сондықтан 
тек серу жұмысы алдағы күндері 
де &з жалғасын таба береді. Бар-
лығы да заң шеңберінде жүретін 
ша ра, – дейді департаменттің 
бас пас&з қызметі.  

Сонымен бірге автобус жүр-
гізушілердің тапшылығы тек 
жо    ғарыда аталған мәселелерге 
ға на байланып тұрған жоқ. Ав то-
парк басшыларының айтуынша, 
оның тағы бір себебі – қала ішін-
де автобус жүргізушілерінен D 
ка тегориялы жүргізу құжаты та-
лап етілетіндігінде. Егер D1 ка-
те гориялы жүргізушілерге авто-
бус жүргізу құқығы берілсе, 
үл кен мәселенің шешімі та бы-
лады екен. Себебі D1санатты 
жүр гізушілер тек шағын авто бус-
тарды жүргізуге, ал  D катего рия-
лы жүргізушілер ғана 16-дан аса 
жолаушыны тасымалдауға құ-
қылы. Бұл да жүргізушілер тап-
шы лығы мәселесін шешуге үл-
кен кесірін тигізуде.

�рине, байыбына бармай жа-
тып, байбалам салудан аулақпыз. 
Алайда жоғарыда айтылған мә се-
лелер кезек күттірмей шешілуді 
қа жет етені анық. Бәлкім жүр гізу-
ші куәлігіне берілетін «D»  жә не 
«D1» категорияларына қа    тысты 
жаңа &згерістер енгізу керек шы-
ғар. Сондай-ақ автобус жүр гізу-
ші лерінің жалақысын к&теру 
жо лын да қарау қажет. Олай 
дей ті німіз – 14 наурыздан бастап 
Тараз қаласында жол жүру құны 
тағы қымбаттап отыр. Бұдан б&-
лек, автопарк иелеріне берілетін 
субсидия м&лшері де жылда к&-
беюде. Осыны ескере отырып, 
жа лақы мәселесіне қатысты да 
бір &згеріс енгізетін уақыт келген 
секілді. �йтпесе, жүргізуші лері-
міздің барлығы үлкен қалаларды 
бетке алып, &зіміз жер сипап 
қалуы мыз бек мүмкін.

Бүгінде Тараз қаласындағы автобус парктері жаңа 
кө лік термен толығып, жаңарғаны мен әлі де болса 
түйіні тарқама ған түйткіл көп. Әсіресе, қо ғам дық 

кө  л іктерді басқаратын жүр гізу ші лердің тапшылығы қос 
бүйірден қы сып тұр. Сонда қала тұрғын да ры қоғамдық 
көлікті басқаруға неге құлықсыз? Қойылатын та лап пен 
тәртіп қатаң ба, әлде мұ н ың басқада себептері бар ма?

Көлік көп,Көлік көп,Көлік көп,Көлік көп,

жоқжоқ

шы лық қос бүйірден қысып тұр. 
Сон дықтан отбасын асырау үшін 
осын да жүрміз. Таразда автопарк 
бізге сағатына 1 500 теңге т&лесе, 
Аста нада 2 300 теңге белгіленген. 
Оған түрлі сыйақыны, артық іс-
те ген күндердің ақшасын қо-
сыңыз, кәдімгідей қаражат шы-
ға ды. Мен де отағасы ретінде 
жа   рымның, балаларымның жа-
нын да болғым келеді. Егер жала-
қы мызды к&терсе, ертең-ақ Та-
раз ға тартып кетер едім, – дейді 
С.Мұханов.

Жүргізушілердің пікірін 
білген соң, «�улиеата-

ТрансПасс» жауапкершілігі шек-
теулі серіктестігінің  директоры  
Рашид Пірмановты с&зге тарт-
тық. 

– Бүгінде біз шаһарда 17 ба ғыт 
бойынша жолаушыларға қыз мет 
к&р сетеміз. �рине, сіз к& теріп 
отыр ған мәселе маған да, ме нің 
әріп тестеріме де &те таныс. Рас, 
Таразда автобус жүргізу ші лер дің 
тап шылығы сезіледі. Жал пы, 
қан дай да бір кәсіпорынның 
дамуы үшін ең әуелі жұмысшыға 
жағ дай жасалғаны дұрыс, сонда 
ғана жұмысыңнан нәтиже бола-
ды. Қазір біздің қаламызда жүр-
гізіу шілердің орташа жалақысы 
350 мың теңгені құрайды. Жүр-
гізу шілер екі күн істеп, екі күн 
де малады. М&лшермен бір айда 
15 күн жұмыс істейді деген с&з. 

Ж‡РГIЗУШI
Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 
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ДОДА

– Параспорт – қазір қарқынды дамып 
келе жатқан салалардың бірі. Бала кезімнен 
спортқа деген қызығушылығым ерекше 
болды, әсіресе ережесіз жекпе-жек пен бокс 
сияқты спорт түрлерін сүйіп қарайтынмын. 
Бірақ !зіме сай, табиғатыма жақын спорт 
түрін іздеуге тура келді.

Алғашында тек !зім үшін жаттығу зал-
дарына барып, физикалық дайындығымды 
жетілдіруге тырыстым. Кейін тағдыр мені 
қазіргі бапкерім Тойжан Таңатарқызымен 
жолықтырды. Ол менің жаттығу барысын-
дағы қарқынымды байқап, каратэге келуге 
ұсыныс жасады. Қазір күнделікті жаттығу 
залында 3 сағат дайындық !ткіземіз. Осы-
лайша, үлкен спорттағы жолым басталып, 
қазір каратэмен кәсіби түрде айналысып 
жүргеніме т!рт жыл болды.  

– Жарыстарға қатысу қалай басталды? Ең 
есте қалғаны бар ма?

– Ерекше есте қалған жарыстарымның 
бірі – Қазақстан чемпионаты. Бұл турнирге 
дайындалу үшін к!п тер т!гілді, !йткені ол 
қарапайым жарыс емес, іріктеу турнирі 
болатын. Сол себепті үлкен жауапкершілікті 
сезіндім, жеңіске жетсем, Азия және әлем 
чемпионаттарына жол ашылатын еді. 0зім нің 
ғана емес, жанұямның, жақындарымның 
сенімін ақтағым келді. Жарыста топ жарып, 
Қазақстан чемпионы атанған сәтімді еш-
қашан ұмытпаймын. Үйдегі ағайын-туысты 
қуантқаным да есімде, сол кезде олардың 
мақтанышпен қараған к!здері мен үшін ең 
үлкен марапат болды.

Бұл турнир 2023 жылы сәуір айында Қара-
ғандыда !тті. Бұдан б!лек, Қазақ станның 
Астана мен Шымкент қалаларында !ткен 
жарыстарда да жүлделі орындар алып жүрдім. 
Ал 2022 жылы Италияның Бергамо қаласында 
!ткен халықаралық паракаратэ турнирінде 
топ жарып, !зімді халықаралық деңгейде 
дәлелдей алғаным ерекше бір белес болды. 

– Осы спортпен айналысу барысында 
қандай қиындықтар кездесті? Оларды қалай 
жеңесіз?

– Кез келген спортшы үшін жаттығу бары-
сын да түрлі қиындық кездеседі. Бірақ мен үшін 
ең үлкен сынақ – психологиялық дайындық. 
Жаттығудың маңызды б!лігі – ең алдымен !зіңді 
моральдық тұрғыдан жеңе білу. Себебі 
физикалық және тактикалық жаттығуларды 
орындау мүмкін болса да, егер сенімің жетіспесе, 
нәтиже к!рсету қиын. К!птеген спортшы дәл 
осы психологиялық қысымға т!теп бере алмай, 
жолдан тайып жатады. 

Дидар МҰХАМЕДЖАНОВ,
паракаратэден спорт шебері:

МЕН ҮШІН ЖЕҢІЛІС МЕН ҮШІН ЖЕҢІЛІС ––
ТОҚТАУ ЕМЕС, 
ЖАҢА БАСТАМАЖАҢА БАСТАМА

Халықаралық жарыстарға қатысқан кезде 
де !зіндік қиындықтар бар. ;сіресе, алыс 
шетелге сапар кезінде екі арбамен жүру, ұшу 
кезінде тасымалдау мәселелері біраз қолай-
сыздық тудырады. Сондай алыс сапарлардың 
кезінде бір жерде к!п отырып қалғандық тан, 
белім ауырып қалады. Кейде басқа елдердің 
ауа райы да денсаулығыма кесірін тигізіп 
жатады. 

Қиыншылықтармен бетпе-бет кездес кен-
де, әрине қиын. Бірақ мойнымда елімнің, 
жерімнің абыройы тұрғанда ауырт пашылық-
тар  сындыра алмайды. 

– Жалпы, осы паракаратэде сүйікті әдіс-
тәсілдеріңіз бар ма?

–  К а р а т э д е  ә д і с - т ә с і л д е р д і ң 
жиынтығы «ката» деп аталады және әр 

үстіне нұр болар еді. 0йткені біз залда тек 
уақыт !ткізіп жүрген жоқпыз, елі міздің 

намысын қорғап, абыройын асқақтату үшін 
күнделікті аянбай тер т!гудеміз.

Осы жолда бізге қолдау к!рсетіп жүрген 
азаматтарға, спорттың жанашырларына 
алғысым шексіз. Бірақ параспортшылар үшін 
тек жарыстарға қатысу  емес, әлеуметтік 
жағдайдың да маңызы зор. ;сіресе, баспана 
мәселесі біз үшін !зекті. Егер мемлекет не-
месе демеушілер бастапқы жарнасын т!леп, 
қалған б!лігін !зіміз !теу мүмкіндігіне жол 
ашса, бұл бізге үлкен к!мек болар еді. Бұл – 
к!птеген параспортшының арманы.

– Қарапайым халықтың параспортқа деген 
к#зқарасы қандай деп ойлайсыз?

– Жалпы, халықтың бізге деген к!зқарасы 
оң деп ойлаймын. Бірақ бір нәрсені мойындау 
керек, елімізде к!біне жүлделі орын алып 
келген спортшылар ғана к!птің назарында 
жүреді. Ал жеңіліс тапқан спортшылар 
туралы сирек айтылады. Бұл – үлкен мәселе. 

Себебі кез келген жеңістің артында талай 
сәтсіздік, қажырлы еңбек пен шыдамдылық 
жатыр.

Шын мәнінде, қолдау ең алдымен 
жеңілістен кейін керек. 0йткені спортшының 
әрі қарай дамып, !зіне сенімділігін қайта 
қалпына келтіруі үшін мотивация керек. 
Ұтылған сайын сынға ұшыраса, жігері құм 
болып, спорттан алыстап кетуі мүмкін. Сон-
дықтан спортшыларды тек нәтижесіне қарай 
бағаламай, олардың еңбегін, т!зімділігін 
және спортқа қосқан үлесін ескеру маңызды 
деп санаймын.

– Спорт сіздің #міріңізді қалай #згертті?
– Спорт менің !мірімді 180 градусқа 

!згертті деп үлкен сеніммен айта аламын. 
0йткені спорт –  физикалық жаттығулар ғана 
емес, адамның ой-санасын, мінезін, !мірге 
деген к!зқарасын түбегейлі !згертетін үлкен 
мектеп.

Спортқа келгелі араласатын ортам мүлде 
!згерді. Айналамдағы адамдарды бұрынғыдан 
да жақсы тани бастадым. К!шедегі таныстар 
мен спорттағы жолдастардың айырмашылығы 
– жер мен к!ктей. Бір залда бірге тер т!гіп, 
қиындықтарды еңсерген спортшылар уақыт 
!те келе нағыз бауырға айналады екен. Жа-
рыс тардағы жеңіс пен жеңілістің дәмін бірге 
сезіну, бір-біріңді қолдап, демеу – бұл тек 
командалық рухты ғана емес, нағыз достықты 
да қалыптастырады.

Спорт тек денсаулықты нығайтып, тәр-
тіпке үйретіп қана қоймайды, сонымен бірге 
!мірлік маңызды шешімдер қабылдауға да 
ықпал етеді. Осы спорттың арқасында мен 
!мірлік серігімді жолықтырдым. Жаттығу 
залында жүргенімізде әңгімеміз жарасып, 
ортақ қызығушылығымыз бен мақсаттарымыз 
тоғысып, кейін отбасын құрдық. Бұл да 
спорттың маған берген үлкен сыйының бірі 
деп білемін.

– Алда қандай мақсаттарыңыз бар?
– Мақсатым к!п. Қазір ең бастысы, 

алдағы жарыстарға тыңғылықты дайындалып, 
жоғары нәтиже к!рсету. Алдымызда Азия 
және әлем чемпионаттары тұр, сол жарыс-
тарда ел намысын абыроймен қорғауға бар 
күш-жігерімізді саламыз. Сонымен қатар 
Олим пиада секілді әр т!рт жылда бір !тетін 
маңызды дода – Спартакиада да жақындап 
келеді. Бұл да мен үшін үлкен сынақ әрі мүм-
кіндік.

Бірақ спорттағы жетістіктерден б!лек, 
ұзақмерзімді жоспарларым да бар. Оның бірі 
– шәкірт тәрбиелеу. 0зім жинаған тәжірибем 
мен үйренген әдіс-тәсілдерімді болашақ 
чемпиондарға үйреткім келеді. 0йткені кез 
келген спортшы үшін !зінің ізбасарларын 
қалыптастыру – үлкен жауапкершілік әрі 
абырой. Яғни, менің басты мақсатым – !зімді 
тек спортшы ретінде ғана емес, болашақта 
бапкер ретінде де дамыту, Қазақстанда пара-
с порттың дамуына үлес қосу.

– Келешекте спорттан кейін қандай іспен 
айналысқыңыз келеді?

– Спорттан кейін !зімді жаңа қырынан 
сынап к!ргім келеді. Атап айтқанда, актерлік 
шеберлікті меңгеріп, шығармашылық салада 
бақ сынау – менің үлкен қызығушылығым. 
Қысқаметражды фильмдерде, бейнеролик-
терде немесе тіпті толықметражды картина-
ларда ойнап к!руді армандаймын.

Негізі, камерадан еш қорықпаймын, 
керісінше, !зімді еркін сезінемін. ;рі шы-
ғарма шылыққа жақын адам болғандықтан, 
бұл сала маған жат емес деп ойлаймын. Экран 
арқылы да адамдарға мотивация беріп, спорт-
та да, !мірде де мүмкін емес ештеңе жоқ еке-
нін к!рсеткім келеді.

Сұхбаттасқан )сет ҚАЛИ

сүйікті тәсілі болады, ал мен үшін ол – 
«Эмпи».

– Елімізде параспортқа қаржылық немесе 
демеушілік қолдау жеткілікті деңгейде ме?

– Қолдау мүлде жоқ деп айта алмай мын, 
бар. Дегенмен параспортқа бұдан да к!п 
к!ңіл б!лінсе, қаржылай к!мек к! бейсе, нұр 

катаның !з ерек шелігі бар. Мен үшін ерекше 
мәнге ие әрі жарыстарда жиі қолданатын 
тәсіл – «Эмпи» әдісі. Бұл жоғары деңгейлі 
каталардың бірі саналады және оны орындау 
шапшаңдықты, дәлдікті, үйлесімділікті талап 
етеді.

Алғаш каратэге келген кезде бап-
керімнің нұсқауымен дәл осы әдісті үйрене 
бастадым. К!п уақыт бойы осы катаны 
жетілдіріп, оны жарыстардағы негізгі қа-
руыма айналдырдым. Бүгінде әр турнирде 
«Эмпи» әдісімен бас тауды дәстүрге айнал-
дырдым. ;р спортшы ның !зіне жақын, 

Параспорт – қайсар рухтың, темірдей төзімнің және шексіз 
мүмкіндіктердің көрінісі.  
Параспорт елімізде қарқынды дамуда, бүгінде ел намысын қорғап 
жүрген параспортшылар аз емес. Олар әлемдік ареналарда топ 
жарып, еліміздің Туын биікке көтеруде. Солардың бірі – Дидар 
Мұхамеджанов. Жиырма тоғыз жастағы Дидар туғанынан БЦС 
ауруына шалдығып, арбаға таңылған. Тағдырдың тәлкегіне түссе де, 
ерік-жігерінің арқасында шорт сынбай, қазір қайсар спортшыға 
айналды. 
Ол бұл жолға қалай келді? Спортшыға қойған алғашқы 
сауалымыз осыдан басталды.


